
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به ارتباط »گرم و خوب« با علمای قم گفت: بولتن هایی كه علیه او تهیه می شود 
نمی تواند ارتباط او و قم را سرد كند. 

علی جنتی اظهار داشت: من خود را فرزند حوزه می دانم و ارتباط با مراجع قم جزو برنامه های مهم و روتین من است.
وی افزود: ارتباط من با مراجع و علمای قم ارتباط نزدیكی است به ویژه كه من خودم را فرزند حوزه می دانم و تلاش خود را 
بر این گذاشته ام كه ارتباط منظم با قم داشته باشم و هر چند وقت یك بار به قم سفر كنم و با مراجع و علما ملاقات داشته باشم.
وی با اشاره به اینكه دیدار با مراجع بخش مهمی از برنامه های سفر من به قم است اما تنها بخش آن نیست، بیان داشت: 
معمولا در چنین سفرهایی تلاش می كنم از مراكز تحقیقاتی و علمی در حوزه هم بازدید داشته باشم و این برنامه ها در حال 

حاضر به صورت مرتب و منظم در حال انجام است...

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام پیامی را به مناسبت 
روز دانشجو در صفحه اینستاگرام خود منتشر كرده است.

آیت الله اكبر هاشمی رفسنجانی در این پیام خود نوشته 

نباید بگذارد تحجر و واپسگرایی  ایرانی  است: دانشجوی 
تأثیر  تحت  و  بگذارد  كشور  پیشرفت  چرخ  لای  چوب 

دگم  اندیشی های زمانه، از حركت بایستد...
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آیا بولتن های منتشر شده در قم برای وزیر ارشاد دردسرساز شده است ؟

ناگفته های جنتی از 
حاشیه های سفر به قم

حجت الاسلام منتجب نیا: 

نباید یكدیگر را به نفوذی بودن متهم كنیم

حسین مرعشی: 

بداخلاقی  انتخاباتی شروع شده است 

آیت الله هاشمی خطاب به دانشجویان: 

نگذارید تحجر چوب لای چرخ 
پیشرفت کشور بگذارد

تذکر موحدی کرمانی به مصباحی مقدم 
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رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به گزارش آمانو در خصوص پرونده هسته ای ایران گفت: 
امیدواریم شورای حكام بر اساس این گزارش پرونده سازی ساختگی علیه فناوری صلح آمیز هسته ای 

ایران را مختومه نماید و راه را برای اجرای توافق هسته ای فراهم كند. 
علی لاریجانی در نطق پیش از دستور خود در جلسه علنی دیروز مجلس گفت: پیام مقام معظم 
رهبری به جوانان پرده های نفاق مدرن را كه در پس روحیه ی استكباری قدرت های بزرگ قرار گرفته 
كنار زد و بخش های مهمی از واقعیات را عیان كرد. وی ادامه داد: دنیای اسلام همیشه با خشونت های 
جاهلانه و تعصبات كور مبارزه كرده و و گرفتاری تروریستی در منطقه معلول دسایس پشت صحنه 

حیله گران دیكتاتور منطقه و سرویس های قدرت های بزرگ است نه اسلام ناب محمدی. 
نماینده مردم قم در مجلس خاطر نشان كرد: نامه رهبری مبنای جدیدی برای تعاملات دنیای اسلام 
و غرب را پی ریزی نمود كه بر اساس عقلانیت و حقیقت و احترام به فرهنگ ها استوار است. مبارزه با 
تروریسم احتیاج به لشكركشی كه غالبا اغراض دیگر را دنبال می كند ندارد، بلكه این لشكركشی ها خود 
عامل گسترش تروریسم خواهد بود. لاریجانی همچنین با بیان اینكه مبارزه با تروریسم دست بر داشتن 
از روحیه سیطره طلبی و تحقیر در منطقه را نیاز دارد تصریح كرد: تحركات اخیر در منطقه گوشه هایی 

از ترس های پنهان در حمایت از تروریست ها را عیان نموده است ...

علی لاریجانی: 

شورای حکام راه را برای توافق هسته ای فراهم کند

روزنامه
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سرمقاله:   متین مسلم

تکلیف جامعه بین المللی با 
از  نیست.تاریکتر  روشن  ترکیه 
آنچه در برخورد با داعش موجب 
نگرانی شده. رئیس جمهور ترکیه 
به معنای واقعی آنچه در ضرب 
المثل مشهور ایرانی" آیابه سیم 
آخر زده؟"  همچون کسی رفتار 

میکند که دیگر چیزی ...

چه به روز 
اردوغان آمده؟

چرا بشار اسد 
خط قرمز ایران است

گزارشی از مولفه های تغییر موازنه قدرت در سوریه

7

زائران در عراق  كه  انتظامی گفت: عروسک هایی  نیروی  فرمانده 
خریداری كرده اند در مرز كنترل شده و مردم از این بابت نگرانی نداشته 

باشند.
سردار اشتری پیش از ظهر دیروز در جریان بازدید از آخرین 
روند ورود زائران اربعین حسینی از این مرز به دخل كشور اظهار 
استفاده  و  شده  اندیشیده  امنیتی  تدابیر  با  خوشبختانه  كرد: 
در  اربعین  مراسم  طول  در  نوین،  نوآوری های  و  تجهیزات  از 

نبوده ایم  روبرو  امنیتی  مشكلات  با  كشور  مرزهای  از  هیچ كدام 
فناوری های جدید در  این  از  نیز  این  پس  از  و در تلاش هستیم 
ارتقاء شاخص های امنیتی ناجا بهره ببریم. وی افزود: در جریان مانور 
اربعین، هماهنگی های خوبی در سطح استان خوزستان و در بین كلیه 
دستگاه های اجرایی و ستاد اربعین كشور در رسیدگی و ساماندهی سفر 
زائران به عراق وجود داشت و با توجه به در نظر گرفتن امكانات لازم برای 

سهولت تردد زوار و افزایش گیت های صادركننده گذرنامه ...

سردار اشتری:

مردم نگران عروسک های زائران اربعین نباشند

22
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چه به روز اردوغان آمده؟
تکلیف جامعه بین المللی با ترکیه روشن نیست.تاریکتر از 
آنچه در برخورد با داعش موجب نگرانی شده. رئیس جمهور 
ترکیه به معنای واقعی آنچه در ضرب المثل مشهور ایرانی" 
آیابه سیم آخر زده؟"  همچون کسی رفتار میکند که دیگر 
چیزی برای ازدست دادن ندارد؟.اَین حالتی بسیار خطرناک 

برای رهبر یک کشور تلقی می شود،آنگاه که احساس کند ماندن و بقا دیگر ثمری ندارد و 
مصمم می شود تمامی دست آوردهای گذشته و آرزوهای آینده را به نابودی بکشاند!. در 
دنیای سیاست ضرب المثل مشهوری وجود دارد که آن را از چرچیل نقل کرده اند و نمی 
دانم این انتساب چقدر درست است. مطابق این حکایت " هیچ چیز خطرناک تر از وجود 
یک سیاستمدار نترس برای ثبات و امنیت کشورش و جامعه جهانی نیست". سیاستمدار 
باید شجاع باشد ؛اما شجاع بودن به معنای نترس بودن نیست. اگر نترسد،نتیجه می شود 
استالین و برژنف در شوروی، یا هیتلر در آلمان، پل پوت در کامبوج و صدام حسین در عراق.

آنها احساس می کردند دنیا به آنها بدهکار است،افکار عمومی و نظر دیگران برایشان اهمیت 
ندارد و در نهایت هر کاری که دلشان می خواهد مجازند انجام دهند که دادند.نتیجه را همه 
دیدیم ویا اکنون می خوانیم. داستان سر نترس و عاقبت نیاندیش آنها را بخوانید،خواهید 

فهمید چه می گویم.
حال شده   داستان ظاهرا سر نترس داشتن رئیس جمهور ترکیه.او در منطقه ، عراق، 
سوریه و یا برخور با روسیه و اینک ایران تقریبا سر نترسی پیدا کرده و استادانه مشغول از 

دست دادن دوستان سابق خود و دشمن تراشی است. البته برنامه هفتگی او کامل است.
دوشنبه ها سوریه بهم ریخته را بهم ریخته تر می کند.

سه شنبه ها به عراق رسیدگی می کند .
چهارشنبه ها  با روسیه در می افتد.

پنج شنبه ها به مسائل سایر کشور های منطقه و هماهنگی با قطر و عربستان می پردازد.
جمعه ها خالی بود که با اظهارات حیرت آور او علیه ایران،آن را هم پر کرد !.

شنبه ها به امور ارسال کمک به مخالفان سوری و عراقی و خرید نفت ارزان از داعش 
می پردازد.

یکشنبه ها به امور مخالفان داخلی خود رسیدگی عملی می کند.
برنامه جامع و کاملی ست!.

رسانه های ایران روز جمعه در میان بهت و ناباوری نقل قولی از آقای اردوغان در باره 
ایران و تذکر او به رئیس جمهور حسن روحانی انتشار دادند که اگر صحت داشته باشد باید 
یک مدال درجه یک از دست آن دوستان به رئیس جمهور ترکیه اهداء کرد. آیا به قول 
آن ضرب المثل مشهور "او به سیم آخر زده و احساس می کند دیگر چیزی برای از دست 
دادن ندارد؟". تا آنجا که سنت های منطقه نشان میدهد ترکیه و ایران مشکل خاصی با 
هم نداشته اند.رسانه ها در ایران بنابه اخبار منتشر شده رسانه های ترکیه نوشته اند" رجب 
طیب اردوغان در تاریخ سوم دسامبر طی اظهاراتی، به رئیس جمهور ایران اعلام کرده شما 
دچار اشتباه بزرگی شده اید و اگر این راه را ادامه دهید هزینه سنگینی بابت آن پرداخت 
خواهید کرد. وی همچنین دولت ایران را به دروغ و افترا متهم و اظهار داشته نظام هایی 
که بر اساس دروغ و افترا بنا شده اند از این شیوه بهره می گیرند!!". خدای من !این را واقعا 
اردوغان گفته و خود را مبرا از این اوصاف می داند!؟ نمی دانم در نهایت وزارتخارجه ایران 
چه موضع دقیقی در باره این اظهارات خواهد گرفت. اما آقایان دمیرتاش رهبر حزب صلح و 
دمکراسی و دولت باغچلی رهبرحزب جنبش ملی گرای ترک ویا یار وفادر قدیمی عبدالله 
گل در این زمینه بهتر می توانند اظهار نظر کنند. لحن عجیب اردوغان علیه ایران ظاهرا 
واکنشی بوده به مواضع رسانه ها و برخی مقامات ایران در رابطه با تجارت نفت و روابط ویژه 
ترکیه با داعش که اینک امری قطعی تلقی می شود. موضوعی که روز 4 شنبه نه ایران و 
یا حتی روسیه، بلکه نمایندگان پارلمان بریتانیا و آلمان و یا رسانه هایی مانند وال استریت 

ژورنال و فارن پالیسی به آن اعتراف و اعتراض کردند.
موضع گیری تعجب آوری ست!. خب، آقای اردوغان در صدد  انکار و تکذیب چه چیزی 
است؟ و با کدام پشتوانه احساس می کند که دیگر به متحدان منطقه ایی و دوستان سنتی 
خود نیازی ندارد؟ تکیه به قدرت ناتو این اعتماد به نفس کاذب را به او داده؟ دبیر کل ناتو 
که اعلام کرده کشور ها ی عضو باید اصول دفاعی شان را خود تدوین کنند. تامین ضرر 
ها از سوی سعودی ،قطر و امارات او را جسور کرده؟.اینکه می گوید مثلا به گاز روسیه 
نیازی نداریم و ما به تحریم عادت داریم به آن معناست که از دید او موضوع فقط تامین 
گاز است!. ظاهرااین پازل فقط ایران را کم داشت که با اظهارات عجیب و غیر متعارف او 
کامل شد. خوشبختانه شانسی که فعلا دیپلماسی بحرانی منطقه از آن برخوردار است،وجود 
سیاستمدارانی بسیار عاقل،هوشمند و محتاط در ایران است. اگر نبود واکنش معقول رئیس 
جمهور حسن روحانی و تیم رویائی وزارتخارجه اش به سرپرستی محمد جواد ظریف، در 
برابر این گونه سخنان  هیستریک )ونه شایدازسوی  همه مسئولان ترک( معلوم نبود منطقه 
دچار چه شرایطی مخاطره آمیزی می شد؟.لطفا این سوال را شوخی نگیرید"اما اردوغان 

را چه شده است!؟"

دانشجو؛ حلقه وصل دانشگاه 
و صنعت در دفاع مقدس

16 آذر، روز دانشجو، فرصتی دگرباره است تا با احصاء 
زوایایی از اهمیت، منزلت و ارزش بی شمار قشر دانشجو، 
به بیان بخشی از حماسه آفرینی های دانشجویان رزمنده و 

شهید در دوران دفاع مقدس پرداخته شود. دانشجویان همواره در خط مقدم جنگ سخت 
و نرم و مبارزه با استکبار جهانی قرار دارند؛ کما اینکه در طلیعه نهضت اسلامی در 16 آذر 
سال 1332 و در اعتراض به حضور معاون رئیس جمهوری آمریکا، جاری شدن خون بی 
گناه شهیدان احمد قندچی، مهدی شریعت رضوی و مصطفی بزرگ نیا بر صحن مقدس 
دانشگاه، مهر تاییدی بر ایستادگی دانشجویان بر قله های رفیع سربلندی و هوشیاری و 

بیداری آنان و تاثیرگذاری عمیق بر معادلات و روابط اجتماعی و سیاسی است.
حماسه خونین آذر سال 1332 که به عنوان روز ایستادگی دانشجویان در برابر استکبار 
در تاریخ این کشور ثبت گردید، حلقه نخست از زنجیره حلقاتی بود که با جنبش آزادی 
خواهی و عدالت طلبی دانشجویی آغاز شد و تداوم یافت و در دوران مبارزات انقلابی 
دانشجویان در قالب انجمن های اسلامی داخل و خارج کشور و همراه با روحانیت و سایر 
مردم بیداردل، به اوج خود رسید و در هشت سال دفاع مقدس، جلوه ماندگاری از این قشر 
فرهیخته ثبت شد؛ پس از آن نیز با نهضت علمی و آرمان گرایی برگرفته از اصول و آرمان 
های امام عظیم الشان و تبیین آن در کلام رهبر معظم انقلاب اسلامی، تا رسیدن به قله 

های افتخار، همچنان پویا، بانشاط و پرتحرک در جنبش است.
دوران دفاع مقدس که تجلی حضور همه جانبه مردم در عرصه دفاع از ارزش های 
اسلامی بود، از حضور دانشجویان نیز خاطره های ماندگار بسیاری به یاد دارد. یاد حماسه 
آفرینی های شهدای دانشجویی همچون شهید علم الهدی و دیگر شهیدان سرافراز دانشجو 
در هویزه که همپا و همراه اساتید شهیدی چون شهید چمران به امر رهبر و امام خویش 
قهرمانانه در مقابل دشمن بعثی ایستادگی کرده و جان خود را تقدیم نمودند، همچنان در 
صفحات دیوان زرین انقلاب و دفاع مقدس فروزندگی و تلالو دارد. خط سرخی که پس از 
دوران دفاع مقدس در دسترسی به تکنولوژی هسته ای با خون سرخ شهدای سرافرازی 

چون احمدی روشن ها و ... تثبیت و ظهور و بروز یافت.
ساخت برخی تجهیزات نظامی در بسیاری از دانشگاه های کشور از جمله افتخارات 
دانشجویان در دوران دفاع مقدس است که نظیر آن را می توان در مراکزی چون دانشگاه 
های استان مرکزی، دانشکده فنی دانشگاه تبریز و ... یافت، به طوریکه خون مطهر 22 
دانشجوی بسیجی در هنگام ساخت تجهیزات مورد نیاز جبهه ها، بر اثر بمباران هوایی 
دانشکده فنی تبریز در شبانگاه 27 دی ماه سال 65، برگ افتخار دیگری بر حماسه آفرینی 
دانشجویان در دفاع مقدس ثبت نمود؛ افتخار بزرگی که در اوج محدودیت ها و تحریم ها 
و زیر حملات ناجوانمردانه دشمنان، مصداق همکاری موثر دانشگاه با صنعت بود و نیازهای 

تجهیزات نظامی رزمندگان اسلام را تامین می کرد.
امداد رسانی دانشجویان پزشکی در جبهه ها و حضور دانشجویان دیگر رشته ها به 
طور سازماندهی شده و یا مستقل و همچنین آمار قابل توجه شهدا و ایثارگران این قشر 
فرهیخته، خود سند گویای دیگری بر نقش آفرینی، حضور و تاثیرگذاری دانشجویان در 

مسیر انقلاب و دفاع مقدس با الهام از رهنمودهای پیامبرگونه امام راحل است.
رهبر فرزانه انقلاب اسلامی حضرت امام خامنه ای)مدظله العالی( در پیام های و 
دیدارهای خود خطاب به دانشجویان به طور مکرر آرمان گرایی، اعتلا طلبی، تهذیب و 
معنویت، صفا و یکرنگی، شکستن مرزهای محدودیت، راضی نبودن به وضع علمی موجود، 
جهاد و نوآوری علمی، هوشیاری در برابر دسیسه های استکبار، تعمق و تدقیق و آنچه که 
از ملزومات دانشجوی تراز انقلاب است، بیان و تاکید فرمودند و انتظار می رود دانشجویان 
به عنوان قشر ممتاز جامعه، همچون سال های انقلاب و دفاع مقدس، در همه عرصه های 
مورد نیاز نظام اسلامی حضور بی بدیل خود را تا رسیدن به قله های سرافرازی استمرار 

بخشند.
در این روز به یاد ماندنی، یاد و خاطره شهدای گرانقدر استان قم بخصوص شهدا و 

ایثارگران دانشجو را گرامی می داریم و به ارواح قدسی آنان درود می فرستیم.
* مدیركل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم
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اخبار
آیت الله هاشمی خطاب به دانشجویان: 

نگذارید تحجر چوب لای چرخ 
پیشرفت كشور بگذارد

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام پیامی را به مناسبت روز دانشجو در صفحه 
اینستاگرام خود منتشر کرده است.

ایرانی  پیام خود نوشته است: دانشجوی  این  اکبر هاشمی رفسنجانی در  آیت الله 
نباید بگذارد تحجر و واپسگرایی چوب لای چرخ پیشرفت کشور بگذارد و تحت تأثیر 
دگم  اندیشی های زمانه، از حرکت بایستد. وی در این نوشته تأکید کرده است:  دانشجوی 
ایرانی باید هوشیار باشد که جامعه با لالایی خرافه پرستی، به خواب غفلت نرود و دین و 

تعصب کور برای مردم پوستین وارونه نشود.

نایب رئیس كمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

پرونده PMD بسته می شود
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: 
ادعاهایی که طی 12 سال گذشته متهم به آن بودیم ما را متحمل هزینه و خسارت های 

بسیار کرده است که با بسته شدن پرونده PMD از این مرحله عبور خواهیم کرد.
منصور حقیقت پور در گفت و گو با خبرنگار پایگاه اطلاع رسانی و خبری جماران، در 
پاسخ به ارزیابی گزارش اخیر آمانو گفت: گزارش آمانو دارای نکات مثبت و منفی بسیار 
است، وجه مثبت این گزارش، اعتراف به عدم انحراف ایران به سمت بمب های هسته ای و 

تامین تجهیزات هسته ای  نظامی است.
وی ادامه داد: طبق ادعای مطرح شده طی 12 سال گذشته ما متهم به اقدام برای 
استفاده نظامی هسته ای بودیم و بابت این ادعا کشورمتحمل خسارت ها و تحریم های 

بسیار شد.
نماینده مردم اردبیل در مجلس در خصوص تصمیم نهایی شورای حکام در مورد پرونده 
PMD اظهار کرد: ضمن اعلام نظر مثبت آمانو و عدم نقاط مبهم در پرونده باید منتظر 
صدور رای و نظر شورای حکام  در روز چهارشنبه باشیم تا بتوانیم از این مرحله عبور کنیم.

وی ادامه داد: پس از عبور از پرونده PMD باید به بررسی سایر بحث ها در زمینه پرونده 
هسته ای کشورمان بپردازیم؛ اگر هم شورای حکام نظر مطلوبی نداشته باشد، بن بست 

بزرگی در عاقبت برجام ایجاد خواهد شد.
حقیقت پور با اشاره به موافقت آمریکا به بسته شدن موارد مبهم در پرونده گفت: این 
امر در پیشبرد هدف – که بسته شدن پرونده PMD توسط شورای حکام است - موثر 

واقع خواهد شد.
وی در پایان خاطر نشان کرد: با وجود قطب بندی های مختلف ونگاه های جناحی به 
این مسئله   ارزیابی من با توجه به در نظر داشتن همه جوانب از این جریان، بسته شدن 

پرونده PMD  است.

سردار اشتری:

مردم نگران عروسک های 
زائران اربعین نباشند

فرمانده نیروی انتظامی گفت: عروسک هایی که زائران در عراق خریداری کرده اند در مرز 
کنترل شده و مردم از این بابت نگرانی نداشته باشند.

سردار اشتری پیش از ظهر دیروز در جریان بازدید از آخرین روند ورود زائران 
اربعین حسینی از این مرز به دخل کشور اظهار کرد: خوشبختانه با تدابیر امنیتی 
اندیشیده شده و استفاده از تجهیزات و نوآوری های نوین، در طول مراسم اربعین 
تلاش  در  و  نبوده ایم  روبرو  امنیتی  مشکلات  با  کشور  مرزهای  از  هیچ کدام  در 
هستیم از این  پس نیز از این فناوری های جدید در ارتقاء شاخص های امنیتی 

ناجا بهره ببریم.
وی افزود: در جریان مانور اربعین، هماهنگی های خوبی در سطح استان خوزستان و در 
بین کلیه دستگاه های اجرایی و ستاد اربعین کشور در رسیدگی و ساماندهی سفر زائران 
به عراق وجود داشت و با توجه به در نظر گرفتن امکانات لازم برای سهولت تردد زوار و 
افزایش گیت های صادرکننده گذرنامه، شاهد مشکلات کمتری نسبت به سال های گذشته 

در مرزها بودیم.
فرمانده انتظامی جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه تاکنون ۸۰ درصد زائران 
حسینی از سه مرز شلمچه، چذابه و مهران به کشور بازگشته اند، عنوان کرد: امسال 
برای سهولت در رفت وآمد زائران از مرزهای شلمچه، چذابه و مهران، 15۰ گیت ورود و 
خروج را در نظر گرفتیم که همین امر سبب تردد روان زائران در این مرزها بود که لازم 
است زائران نسبت به بازگشت به کشور و محل سکونت خود شتاب نکنند. به ویژه در این 
روزها که بارندگی در کشور شروع شده، زائران نکات ایمنی و قوانین راهنمایی و رانندگی 

را به خوبی رعایت کنند.
سردار اشتری ادامه داد: تا سه روز آینده، کلیه زائران حسینی به کشور بازمی گردند و 

روند بازگشت زوار به پایان می رسد.
وی در خصوص مسائل امنیتی به وجود آمده در بازگشت زائران توضیح داد: تمام وسایل 
زائران در زمان ورود به مرز از لحاظ امنیتی به طور کامل کنترل می شوند و مردم از این 

بابت نگرانی نداشته باشند.
سردار اشتری بیان کرد: اگر مورد مشکوکی در وسایل زائران مشاهده شود از سوی 
مسئولان نیروی انتظامی موردبررسی قرار می گیرند و درصورتی که مشکل خاصی وجود 

نداشته باشد به زائران برگشت داده می شود.
فرمانده انتظامی جمهوری اسلامی همچنین در خصوص عروسک های مشکوکی 
که به مردم توصیه شده آنها را به مراکز نظامی و انتظامی تحویل دهند تا مورد 
بازرسی قرار بگیرد، اظهار کرد: با کنترل مناسب مرزها از سوی مرزبانی ایرانی، مردم 
نگران ورود عروسک های خریداری شده از سوی زائران به کشور نباشند ولی اگر 
مورد مشکوکی بود حتماً آن را به نزدیک مرکز انتظامی نشان دهند تا موردبررسی 

قرار بگیرد.

یک نماینده مجلس نهم: 

هیأت رئیسه استعفای كوچک زاده را 
تعیین تكلیف كند 

یک نماینده مجلس نهم از هیات رییسه خواست تکلیف استعفای کوچک زاده هرچه 
سریع تر روشن شود. 

غلامرضا نوری قزلجه در تذکر آیین نامه ای و با استناد به ماده ۹5 آیین نامه داخلی 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به استعفای مهدی  کوچک زاده اظهار داشت: از هیات رئیسه 
محترم مجلس می خواهم درباره استعفا و یا عدم استعفای آقای مهدی کوچک زاده نماینده 

مردم تهران اقدام و تعیین تکلیف کند.
 وی افزود: پس از جریان استعفای آقای کوچک زاده در مجلس صدا وسیما یک روز 
تمام و در همه بخش های خبری به این موضوع پرداخت و رسانه های دیگر نیز نسبت به 

اطلاع رسانی این موضوع اقدام کردند.
نماینده مردم بستان آباد خاطرنشان کرد: با این حساب باید هر چه سریع تر به موضوع 
استعفای آقای کوچک زاده حتی اگر ایشان از استعفایش منصرف شده باشد٬ رسیدگی 
شود و هیات رئیسه مجلس باید نسبت به روشن شدن چند و چون این استعفا اقدام کند.

قزلجه در ادامه اعلام کرد: مجلس باید نسبت به ماده ۹5 آیین نامه داخلی با دقت 
بیشتری عمل کند.

به گزارش ایلنا چندی پیش مهدی کوچک زاده در حاشیه  یکی از نشست های علنی 
مجلس در اعتراض به امحای هزار و 7۰۰ تن سیب زمینی و همچنین در انتقاد به نحوه 
مدیریت جلسات علنی مجلس توسط هیات رئیسه استعفا کرد و صحن علنی را ترک نمود 

اما دقایقی بعد به صحن علنی بازگشت.

 سخنگوی حزب کارگزاران گفت: طرح مباحث مربوط 
به نفوذ توسط برخی و اتهام زدن به مسئولان کشور نوعی 

استارت و شروع بداخلاقی های انتخاباتی است.
شورای عالی  فعالیت  مورد  در  مرعشی  سیدحسین 
سیاست گذاری اصلاح طلبان عنوان کرد: فکر می کنم جمع 
جامع و مانعی شکل گرفته و به لطف خداوند اختلافی میان 
اصلاح طلبان وجود ندارد. فکر می کنم دیگر می توانیم از این 
به بعد وارد مباحث اجرایی انتخابات و مصادیق و کاندیدا ها 

بشویم.
سخنگوی حزب کارگزارن سازندگی در ادامه در مورد 
ائتلاف های اصلاح طلبان یادآور شد: جبهه ای در سال ۹2 
شکل گرفت که منجر به پیروزی آقای روحانی شد٬ لذا دولت 
روحانی بیش از اصلاح طلبان نیازمند به حفظ این جبهه 

است٬ چراکه اگر این جبهه در انتخابات سال ۹4 تقویت 
بشود٬ به تقویت دولت روحانی نیز کمک خواهد کرد. اگر 
کسانی به اشتباه این جبهه را تضعیف کنند، اولین کسی که 

از این مسئله دچار آسیب می شود، دولت است.
مرعشی با بیان اینکه کارگزاران با جدیت و موفقیت در 
حال انجام اقدامات انتخاباتی است٬ افزود: پیش بینی من این 
است که ائتلافی که در سال ۹2 شکل گرفت٬ در سال ۹4 
هم ادامه پیدا خواهد کرد. ممکن است یک فرد یا جبهه 
تمایل به حرکت مستقلی داشته باشند٬ اما روی روند کلی 

ائتلاف تاثیری نخواهد گذاشت.
به  اشاره  با  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  این 
سوءاستفاده هایی که از واژه نفوذ می شود٬ گفت: امیدوارم 
کسانی که خود را مدافع رهبری معرفی می کنند دست 

از این سوء استفاده ها بردارند. رهبری مطلبی فرمودند که 
ناظر به آینده است. خطر نفوذ همیشه وجود داشته و دارد 
و همواره هم این خطر به وسیله نهادهای امنیتی خنثی 
می شود و این مطلب جدیدی نیست. چیزی که مورد 
تاکید رهبری بود نفوذ فکری در آینده است و اینکه خدای 
ناکرده در جامعه ما افکاری ایجاد شود که تمایل به زندگی 

و حکومت غربی داشته باشد.
وی افزود: این خطر درازمدتی است که راه حل آن اداره 
خوب و درست کشور است. اگر مردم مدل خوبی از اداره 
کشور را شاهد باشند٬ هرگز به سمت فرهنگ غربی تمایل 
نخواهند داشت. به نظر من طرح مباحث مربوط به نفوذ 
توسط برخی و اتهام به مسئولان کشور شروع بداخلاقی های 

انتخاباتی است.

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
گزارش آمانو در خصوص پرونده هسته ای 
ایران گفت: امیدواریم شورای حکام بر اساس 
علیه  ساختگی  سازی  پرونده  گزارش  این 
فناوری صلح آمیز هسته ای ایران را مختومه 
نماید و راه را برای اجرای توافق هسته ای فراهم 

کند. 
علی لاریجانی در نطق پیش از دستور خود 
در جلسه علنی دیروز مجلس گفت: پیام مقام 
معظم رهبری به جوانان پرده های نفاق مدرن 
را که در پس روحیه ی استکباری قدرت های 
بزرگ قرار گرفته کنار زد و بخش های مهمی از 

واقعیات را عیان کرد. 
با  همیشه  اسلام  دنیای  داد:  ادامه  وی 

و  و  کرده  مبارزه  کور  تعصبات  و  جاهلانه  خشونت های 
گرفتاری تروریستی در منطقه معلول دسایس پشت صحنه 
حیله گران دیکتاتور منطقه و سرویس های قدرت های بزرگ 

است نه اسلام ناب محمدی. 
نماینده مردم قم در مجلس خاطر نشان کرد: نامه رهبری 
مبنای جدیدی برای تعاملات دنیای اسلام و غرب را پی ریزی 
نمود که بر اساس عقلانیت و حقیقت و احترام به فرهنگ ها 
استوار است. مبارزه با تروریسم احتیاج به لشکرکشی که غالبا 
اغراض دیگر را دنبال می کند ندارد، بلکه این لشکرکشی ها 

خود عامل گسترش تروریسم خواهد بود. 
لاریجانی همچنین با بیان اینکه مبارزه با تروریسم دست 
بر داشتن از روحیه سیطره طلبی و تحقیر در منطقه را نیاز 
دارد تصریح کرد: تحرکات اخیر در منطقه گوشه هایی از 
ترس های پنهان در حمایت از تروریست ها را عیان نموده 
است؛ گرچه تابلویی که بلند کرده اند، مبارزه با تروریسم است. 
وی ادامه داد: از زمانی که داعش به عراق حمله کرد و 
سال ها در سوریه به جان مسلمان ها افتاده بود قرائن زیادی 
در همکاری برخی از کشورها با تروریست ها وجود داشت، اما 
امروز با ائتلاف های منطقه ای و دخالت های نظامی این مطلب 

روشن تر شده است. 
رئیس قوه مقننه خاطر نشان کرد:  برخی کشورها تصور 
می کنند آشفته سازی منطقه مجال برای رویاهای آنها را 

فراهم می کند، اما به هم ریختگی امنیتی در منطقه دامن 
خود آنها را در منطقه در بر می گیرد و بحران را فراگیرتر 

خواهد کرد. 
دخالت نظامی تركیه در عراق چیزی جز مساله سازی 

جدید حاصل نمی كند 
لاریجانی با بیان اینکه دخالت نظامی ترکیه در عراق، آن 
هم علیرغم همه مخالفت های دولت عراق با هر عنوانی که 
ظاهرا مطرح شده چیزی جز مساله سازی جدید و توجیه 
اقدامات تروریست ها در موصل حاصل نمی کند، افزود: به 
نظر می رسد تلاش می شود شکل جدیدی به ماجرای شوم 

تروریستی در منطقه موصل داده شود. 
وی همچنین بیان کرد: جمهوری اسلامی ایران خیر و 
آرامش و امنیت منطقه را می خواهد و کشورهای منطقه را به 
همکاری صادقانه در مبارزه با تروریسم دعوت می کند. ضمنا 
فرافکنی آن هم بعد از اقدامات ناپخته که اخیرا در منطقه 
شاهد بودیم مشکلات را افزایش می دهد. کشورهای منطقه 
باید ارزیابی درستی از آنچه در چند سال اخیر گذشته است، 
داشته باشند و با تصحیح اقدامات خود فضای همکاری را 

سامان دهند، نه ایجاد مساله ای جدید. 
گزارش آژانس نشانگر رفتارهای دروغین

 و ستم غرب در سال های اخیر بود 
به گزارش ایسنا، رئیس مجلس در بخش دیگری از 
سخنان خود گفت: گزارش اخیر آژانس گرچه به برخی از 

دعاوی غیر مستند اشاره داشته اما در نهایت 
پذیرفته که در ایران هیچ شاهدی برای انحراف 
به سوی ساخت سلاح هسته ای در عمل نیافته 
که در بند ۸۸ گزارش این موضوع ذکر شده 
است. ضمنا اذعان می کند دعاوی مطروحه 
حداکثر در حد تحقیق آن هم تا سال 2۰۰3 

بوده است. 
وجود  سوال  این  جای  حال  افزود:  وی 
دارد که این همه سر و صدا و تحریم ها که در 
سالهای اخیر آمریکا و غرب راه انداختند صرفا بر 
اساس ادعای حداکثر تحقیق در این امور بوده 
است چه توجیهی برای تحریم ها می توان با این 

گزارش بیان کنند؟ 
رئیس قوه مقننه خاطر نشان کرد : این همه 
ادعا که می گفتند ایران به سلاح هسته ای دسترسی یافته و 
باید تحریم های سخت علیه ایران وضع کنیم چگونه با این 
گزارش سازگار است؟ این گزارش نشانگر رفتارهای دروغین 
و ستم غرب نسبت به ملت در سال های اخیر است. امیدواریم 
شورای حکام بر اساس این گزارش پرونده سازی ساختگی 
علیه فناوری صلح آمیز هسته ای ایران را مختومه نماید و راه 

را برای اجرای توافق هسته ای فراهم کند. 
به گزارش ایسنا، لاریجانی همچنین گفت: لازم می دانم 
از حضور چشم گیر و عاشقانه ملت عزیز در پاسداشت 
اربعین حسینی سپاسگزاری کنم. رئیس مجلس خاطر 
نشان کرد: در راهپیمایی اربعین محبین اهل بیت )ع( به 
یاد فداکاری های خاندان پیامبر )ص( اراده قوی خود را در 
راه امام حسین )ع( نشان دادند و اراده مبارزه با مظاهر نفاق 
و استکبار و جهل را در حرکت میلیونی خود عیان نمودند. 

وی در ادامه تصریح کرد: از مسئولان کشور دوست و 
برادر عراق که در ایجاد نظم و امنیت برای زائران امام حسین 
)ع( تلاش وافر نمودند سپاسگزاری می کنم همچنین از 
خدمات بخش های مختلف جمهوری اسلامی، نیروهای 
نظامی و انتظامی و امنیتی، وزارت کشور، سازمان حج و 
و  راه  وزارت خانه  مرزی،  استانهای  استانداری های  زیارت، 
بهداشت و حلال احمر تشکر می کنم که در خدمات رسانی 

به زائران با دقت و نظم همت نمودند. 

حسین مرعشی: 

بداخلاقی  انتخاباتی شروع شده است 

علی لاریجانی: 

شورای حکام راه را برای توافق هسته ای فراهم کند

ذکر  با  ملی  اعتماد  مقام حزب  قائم 
تعاریفی از وفاق ملی و وجوهات اشتراک و 
تمایز میان گروه ها، گفت: وفاق ملی به این 
معناست که تمام افراد جامعه وجه اشتراک 

خود را پیدا کنند. 
رسول  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
با  دانشجویی  نشستی  در  نیا  منتجب 
موضوع وفاق ملی که توسط مجمع اسلامی 
دانشجویان دانشگاه سمنان برگزار شد، با 
بیان اینکه قطعا ما وجه اشتراکاتی داریم که 
از وجه تمایزات ما بیشتر است افزود: باید 
حول محور اشتراکات خود با هم وفاق داشته 
باشیم؛ چرا که لازمه وفاق این است که هر 
فردی گنجایش و ظرفیت لازم را داشته 
باشد زیرا انسان و جامعه ای می تواند مسیر 
رسیدن به وفاق را بپیماید که تمامی مردم و 
مسئولین و فعالین سیاسی ظرفیت بالایی را 
داشته باشند یعنی خودشان را برای پذیرش 
مخالفان و منتقدان آماده کنند و هیچکس 
خود را در جامعه، حق مجسم و فراتر از انتقاد 

و اعتراض نداند. 
وی گفت: آنچه که موجب شکست 
نقد  و  بینی  بزرگ  خود  شود  می  وفاق 
ناپذیری است، وقتی که سخنان و دیدگاه 
های مختلف در جامعه عرضه شود این آیه 
رْ عِبَادِ الَّذین یَسْتَمِعُونَ  تبلور می یابد » فَبَشِّ
الْقَوْلَ فَیَتَّبعُونَ أَحْسَنَهُ « )پس بشارت ده به 
آن بندگان من که به سخن گوش فرا می 
دهند و بهترین آن را پیروی می کنند(. اما 
اگر خودمان را محور قرار بدهیم و بگوییم 
هر کسی با من بود متحد و طرفدار وحدت 
است و هر کسی نسبت به من انتقاد داشت 
او اختلاف انگیز، تفرقه انگیز، فتنه گر و 
نفوذی است، پس چنین جامعه ای روی 
وحدت را نخواهد دید. بنابراین ما زمانی به 
سمت وحدت گام خواهیم برداشت که در 
جامعه به طور همزمان آزادی بیان و آزادی 

پس از بیان وجود داشته باشد. 
وی اضافه کرد: اشکال کار اینجاست که 
ما دائما دم از وحدت می زنیم اما وحدت 
و وفاق با بخشنامه و سرنیزه امکان پذیر 
نیست، مردم باید به مسئولین اعتماد کنند 

و بدانند نظر آنها حاکم است نه نظر حاکمان 
بر آنها. اینکه در انتخابات افراد را با برچسب 
ها و خط و نشان های مختلف فتنه گر و 
نفوذی و اصلاح طلب از صحنه حذف کنیم 
ضربه ای بزرگ براعتماد مردم خواهد زد 
و اگر اینگونه شد نباید انتظار داشته باشیم 
که پای صندوق بیایند و رأی بدهند، اینکه 
بخواهیم افرادی که در حرکت قطار انقلاب 
نقش داشته اند را به مرور با تهمت های ناروا 
از صحنه حذف کنیم در آخر قطار خالی از 

سرنشین می شود . 
وی یادآورشد: در تلاش برای رسیدن 
به وحدت و وفاق نباید سقف حداکثری 
اشتراکات را در نظر بگیریم، بلکه باید از 
حداقل ها نهایت استفاده را کنیم تا جامعه 

پویایی داشته باشیم. 
قائم مقام حزب اعتماد ملی خاطرنشان 
کرد: کسانی که در حال اختلاف انگیزی و 
تشنج آفرینی هستند سودشان در همین 
اختلاف افکنی هاست، این عده قصد دارند 
دولت را ناکام و نظام را ناموفق نشان دهند، 
این اقلیت محدود نمی توانند خنده را روی 
لبهای مردم ببینند، اینها نمی توانند شاهد 
این باشند که کسی در جهت پیشرفت 

کشور و جامعه کاری انجام دهد. 
به گزارش ایسنا،  منتجب نیا حسن 
روحانی را فردی وارسته، صاحب اندیشه و 
دلسوز جامعه خواند و ادامه داد: من معتقدم 
با اطلاعاتی که داشتم و دارم اگر روحانی به 

عنوان رئیس جمهور انتخاب نمی شد اکنون 
کشور در شعله های آتش جنگ قرار داشت، 
روحانی بهترین و کارشناس ترین فرد وزارت 

خارجه را مسئول برجام کرده است. 
وی در ادامه با اشاره به اینکه وفاق ملی 
در صورتی رخ می دهد که همه بتوانند در 
کنار هم قرار بگیرند، گفت: هیچکس نباید 
خود را حق مسلم بداند و همه باید ظرفیت 
خود را بالاتر ببرند. اصلاح طلبان و اصول 
گرایان می توانند رقابت کنند اما این رقابت 
به معنای دشمنی نیست؛ این دو می توانند 
با هم و در کنار هم در راه کامیابی کشور 

قدم بردارند. 
وی همچنین در خصوص برنامه های 
انتخاباتی حزب اعتماد ملی گفت: در رابطه 
با انتخابات، ما به دو شکل پیگیریم، اول 
آنکه درون حزبی کارها را پیگیری کنیم و 
دیگری درون اصلاحاتی. ما تلاش کردیم 
جبهه اصلاح طلبان را به وحدت برسانیم. به 
توفیق الهی و با تلاشی که انجام شد اصلاح 
طلبان زیر یک سقف جمع هستند و شورای 
عالی سیاست گذاری کل اصلاح طلب ها 
هر یکشنبه، به ریاست دکتر عارف برگزار 
می شود و حزب اعتماد ملی پرچم دار این 
موضوع است و تلاش ما این است با لیست 
و فهرست واحد کاندید های اصلح را به مردم 

معرفی کنیم. 
منتجب نیا در پاسخ به سوالی پیرامون 
واژه نفوذ و مواضع خودشان، تصریح کرد: 

نفوذ به معنای این است که یک حرکت 
بیگانه از ملت ایران، وارد شده است که خطر 
ایجاد می کند. در میان نیروهای انقلابی چه 
اصولگرا و چه اصلاح طلب ما نفوذی مشاهده 
نمی کنیم، ما نباید یکدیگر را به نفوذی بودن 
متهم کنیم، اگر بنا بشود ما بخواهیم نفوذی 
ها را پیدا کنیم، کسانی خطرناک هستند که 
نه در انقلاب فعالیت داشتند و نه در دفاع 
مقدس و نه تئوری های سالم داشتند و 
امروز در جاهای مختلف کشور وارد شده اند 
درحالیکه حتی امام تا آخرین لحظات عمر 
با آنها مخالف بودند و آنان را خطرناک می 

دانست ، هم چون انجمن حجتیه ای ها. 
قائم مقام حزب اعتماد ملی در ادامه 
بیان کرد : وجه مشترک اصلاح طلبان و 
اصولگرایان نفی افراطی گری است، یکی 
از کسانی که در مواقع حساس و خطرناک 
می تواند پادرمیانی کند آیت الله هاشمی 
در  باید  ها  و خیلی  رفسنجانی هستند 
مکتب ایشان و افرادی همچون ایشان درس 
بیاموزند. امروز برخی از جوانان، جنگ را 
در کاغذ و از برخی فرهاندهان شنیده اند و 
چنان دم از جنگ و شهدا و... میزنند که انگار 
آقای هاشمی بویی از جنگ نبرده است، 
اتفاقا این افراد باید بروند نزد هاشمی ببینند 
جنگ چیست . آقای هاشمی رفسنجانی از 
ابتدای انقلاب همراه امام بودند و باید قدردان 
زحمات ایشان باشیم، باید در مکتب این 
افراد که برای انقلاب استخوان خرد کرده اند 

درس بیاموزند. 
منتجب نیا تأکید کرد: البته بنده به 
هیچ یک از این عزیزان مطلق نگاه نمی کنم 
و ممکن است به آنها انتقادی وارد باشد 
اما نباید به راحتی به سرمایه های انقلاب 
چوب حراج زد؛ چرا که اگر افرادی همچون 
هاشمی و خاتمی با این برچسب ها و افرادی 
دیگر از طریق حصر و زندان حذف شوند 
کسی باقی نمی ماند جز چند بچه که البته 
این بچه ها را هم دوست داریم ولی باید در 
محضر پدرانشان درس بیاموزند نه اینکه 
بخواهند پدرانشان را کنار بزنند و خودشان 

پدری کنند. 

حجت الاسلام منتجب نیا: 

نباید یكدیگر را به نفوذی بودن متهم كنیم 

 دبیر ستاد انتخابات کشور گفت: فعالیت 
هیئت های اجرایی انتخابات مجلس خبرگان 
هیئت های  فعالیت  و  آذر  از 21  رهبری 
اجرایی انتخابات مجلس شورای اسلامی از 

2۸ این ماه آغاز می شود. 
علی پورعلی مطلق همچنین اظهار کرد: 
هیئت های اجرایی انتخابات مجلس خبرگان 
هیئت های  و  روز  پنج  مدت  به  رهبری 
اجرایی انتخابات مجلس شورای اسلامی به 

مدت شش روز تشکیل خواهند شد.
وی در ادامه با بیان اینکه هیئت های 
انتخابات مجلس شورای اسلامی  اجرایی 
داوطلبان  از  نام نویسی  آغاز  با  همزمان 
نمایندگی مجلس، کار بررسی صلاحیت ها 
را از 2۸ آذر به مدت 1۰ روز انجام می دهند 
صلاحیت  بررسی  از  پس  کرد:  تصریح 
بررسی  اجرایی،  هیئت های  در  داوطلبان 
صلاحیت داوطلبان در هیئت های نظارت و 
پس از آن در شورای نگهبان انجام خواهد 
شد که این روند تا 5 اسفند ادامه خواهد 

یافت.
مدیرکل انتخابات وزارت کشور همچنین 

در پاسخ به پرسشی درباره مدت تبلیغات 
انتخابات مجلس شورای اسلامی و انتخابات 
مجلس خبرگان گفت: براساس جدول زمان 
اجرایی  آیین نامه  ماده 23  و طبق  بندی 
زمان  رهبری،  خبرگان  مجلس  انتخابات 
تبلیغات داوطلبان نمایندگی این مجلس 
از 22 بهمن تا 5 اسفند به مدت 14 روز 
تعیین شده است. وی افزود: زمان تبلیغات 
برای داوطلبان نمایندگی مجلس شورای 
اسلامی نیز از 2۹ بهمن تا 5 اسفند به مدت 

یک هفته تعیین شده است.
پرسش  به  پاسخ  در  مطلق  پورعلی 
دیگری درباره کیفیت تبلیغات انتخاباتی نیز 
گفت: مصوبه مجلس شورای اسلامی درباره 
اصلاح قانون انتخابات در شورای نگهبان با 
ایرادهایی مواجه و به مجلس بازگردانده شد 
که اگر مجلس آن را اصلاح کند و در شورای 
نگهبان به تصویب برسد در نحوه تبلیغات 
انتخاباتی داوطلبان تغییراتی در مقایسه با 

دوره های پیش ایجاد خواهد شد.
دبیر ستاد انتخابات کشور در پاسخ به 
روند  درباره سرفصل های  دیگری  پرسش 

برگزاری انتخابات طبق جدول زمان بندی 
افزود: براساس این جدول، زمان بندی برای 
روند اجرایی انتخابات خبرگان 77 روز و 
برای مجلس شورای اسلامی 7۰ روز تنظیم 
شده و از نظر محتوا نیز دارای تفاوت هایی 
است. به عنوان نمونه، کار بررسی صلاحیت 
داوطلبان نمایندگی مجلس خبرگان رهبری 
فقط در شورای نگهبان انجام می شود، اما 
این اقدام برای داوطلبان نمایندگی مجلس 
اجرایی،  هیئت های  در  اسلامی  شورای 
هیئت های نظارت و شورای نگهبان انجام 
از  همچنین  مطلق  پورعلی  شد.  خواهد 
برگزاری دوره های آموزشی و توجیهی برای 
اجرایی  عوامل  از  نفر  هزار  از ۹6۰  بیش 
انتخابات در مناطق مختلف کشور با هدف 
تسلط بر مباحث حقوقی، اجرایی، مالی، 
پشتیبانی و امنیتی خبر داد و گفت: آخرین 
این دوره ها 17 و 1۸ آذر با حضور بیش از 
1۸6 نفر از فرمانداران و بخشداران در اهواز 
با حضور عوامل اجرایی از استان های مجاور 
خوزستان برگزار می شود. پس از این دوره،   
همایش آموزشی توجیهی برای همه عوامل 

اجرایی انتخابات شامل هیئت های اجرایی، 
ستادهای انتخابات استان ها، فرمانداران و 

بخشداران برگزار خواهد شد.
دبیر ستاد انتخابات کشور همچنین در 
بررسی  کیفیت  درباره  پرسشی  به  پاسخ 
مجلس  نمایندگی  داوطلبان  صلاحیت 
خبرگان و مجلس شورای اسلامی گفت: 
هیئت  اجرایی  نامه  آئین  ماده 16  طبق 
مرکزی نظارت، اطلاعات داوطبان مجلس 
اختیار  در  روز   3 مدت  به  را  خبرگان 
شورای نگهبان قرار می دهند تا کار بررسی 
صلاحیت ها آغاز شود. این شورا نیز از 6 دی 
تا 15 بهمن صلاحیت داوطلبان نمایندگی 

مجلس خبرگان رهبری را بررسی می کند.
مدیرکل انتخابات وزارت کشور گفت: 
نمایندگی  داوطلبان  صلاحیت  بررسی 
مجلس شورای اسلامی نیز از 5 تا 14 دی 
در هیئت های اجرایی انجام می شود و پس 
از آن،   بررسی صلاحیت ها طبق روال در 
هیئت های نظارت استانی، هیئت مرکزی 
نظارت و شورای نگهبان تا 5 اسفند ادامه 

خواهد یافت.

دبیر ستاد انتخابات كشور: 

جدول زمان بندی انتخابات مجلس و خبرگان اعلام شد 

احمد  حسینی *



3 اقتصادی

فاصله طبقاتی خانوارهای شهری؛

 دهک دهم چند برابر دهک اول هزینه دارند؟ 
گزارش/ زهرا علي اكبري 

متوسط هزینه پردرآمدترین خانوارهای ایران 14 برابر متوسط هزینه کم درآمدترین 
خانوارهای کشور است .

 بررسی های صورت گرفته توسط بانک مرکزی نشان می دهد در حالی که متوسط هزینه 
ناخالص یک خانوار ایرانی در سال 1393 اندکی بیشتر از 32 میلیون و 800 هزار تومان بوده 
است، خانوارهایی که در دهک دهم قرار داشته اند، 104 میلیون تومان در طول سال 1393 
هزینه داشته اند .  بر اساس این گزارش متوسط هزینه خانوارهایی که در دهک اول درآمدی 
قرار دارند، در این سال تنها 7 میلیون و 138 هزار تومان بوده است .   این تفاوت قابل توجه 
به ساختارهای خانوارهایی که در دهک اول و دهم درآمدی قرار گرفته اند، بر می گردد . بر 
اساس این گزارش متوسط هزینه ناخالص خانوارهایی که در دهک دهم قرار دارند بیش از 
سه برابر متوسط هزینه متوسط خانوارهای ایرانی است با این حال خانوارهای دهک اول 
درآمدی یک چهارم متوسط هزینه خانوار شهری هزینه داشته اند .  متوسط افراد خانوار در 
خانواده هایی که در دهک اول یا ضعیف ترین دهک درآمدی خانواری ایران قرار دارند اندکي 
کمتر از سه نفر یعني برابر با 2.67 درصد برآورد شده است در حالی که متوسط افراد خانوار 
در دهک دهم درآمدی یا پردرآمد ترین خانوارهای ایران ، اندکی کمتر از 4 نفر اعلام شده 
است .  متوسط افراد خانوار دردهک های دهم 3.72 نفر گزارش شده است . به این ترتیب 
هر فرد در خانواده ای با دهک اول درآمدی در ایران ،هزینه ای برابر با دو میلیون و 673 
هزار تومان در سال گذشته داشت این در حالی است که هزینه هر فرد در خانواری با دهک 
دهم درآمدی اندکی بیش از 28 میلیون تومان است .  وضعیت خانوارهایي که رد دهک اول 
درآمدي زندگي مي کنند به صورتي است که قادر به تامین هزینه هاي زندگیشان نبوده اند. 
بر این سال افرادي که در خانوارهایي با بالاترین دهک درآمدی زندگي مي کنند10 برابر هر 
فرد در پایین ترین دهک درآمدی هزینه دارد . برآوردها نشان می دهد خانوار ایرانی به طور 
متوسط با کسری بودجه روبروست . به این ترتیب هزینه خانوار در شرایطی 32 میلیون 

و 800 هزار تومان است که 
به  ایرانی  درآمد خانوارهای 
طور متوسط به 31 میلیون 
و 382 هزار تومان می رسد 
. هر چند طرح هایی چون 
هدفمندی یارانه ها و اعطای 
مسکن مهر با هدف خانه دار 
اجرا  ایرانیان  تمامی  کردن 
شد اما فاصله طبقاتی کاهش 

چندانی نداشته است. 

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,065,000یک مثقال طلا

938,410یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,180,000سکه بهار آزاد ی

9,190,000سکه امامی

4,660,000نیم سکه

2,580,000ربع  سکه

1,680,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

حذف یارانه 2 میلیون و 943 هزار نفر
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از حذف 
یارانه 2 میلیون و 943 هزار نفر خبر داد و 
گفت: با همکاری اتحادیه امکان، تضمینی 
که کارفرمایان نسبت به برگشت حقوق 
اعتباری  کارتهای  و  می دهند  کارگران 
برای کارگران صادر می کنیم  خرید که 
امکان بهره مندی همه کارگران از وام خرید 

کالا فراهم خواهد شد.
  علی ربیعی با حضور در برنامه نگاه یک 
به ارائه گزارش عملکرد وزارتخانه متبوع 

خود پرداخت.
وی با اشاره به آخرین جزییات حذف 
یارانه غیر نیازمندان گفت: اگر چه زمان 

زیادی برد تا اطلاعات مربوط به خانوارها را جمع آوری و خطاهای احتمالی را کم کنیم اما 
خوشبختانه توانستیم نظام رسیدگی به اعتراض ها را تقویت کنیم و این امر موجب شد 
کمتر از 80 درصد نسبت به حذف یارانه اعتراض کنند و افرادی هم که اعتراض کردند 
یارانه 66 درصدشان را برگرداندیم ولی از آنها تضمین گرفتیم که اگر خطا نکرده باشیم آن 

مقدار یارانه های پرداختی را از انها کسر می کنیم.
ربیعی با اشاره به وضع معیشتی کارگران و نظام حقوق و دستمزد، درباره عدم تناسب 
بین خط فقر و دستمزد کارگران ابراز عقیده کرد و گفت: در بحث دستمزد باید طوری 
برنامه ریزی کنیم که جانب کارگر و کارفرما را بگیریم تا هم کرامت کارگر و امنیت شغلی او 

حفظ شود و هم کارفرما به تعدیل و اخراج او فکر نکند.
وی ادامه داد: در شرایط رکودی که به سر می بریم و بین تورم و مزد سالها شکاف افتاده 
است مزد پایین مانده و تورم بالا رفته است لذا در چنین شرایطی باید طوری برنامه ریزی 

کرد که هم به کارفرما فشار وارد نشود و هم زندگی کارگر بچرخد.
وزیر کار به هم ریختگی نظام عرضه و تقاضا در بازار کار را در اشتغال نیروی کار موثر 
خواند و گفت: اگر یک درصد رشد در کشور ایجاد شود 100 هزار شغل به وجود می آ ید و 

ایجاد این میزان شغل به صدهزار میلیارد تومان نیاز دارد.
ربیعی تصریح کرد: از سال 1384 تا 1392 به طور متوسط دستمزد دو درصد از نرخ تورم 
پایین تر بوده است اما در سال اول وزارت خود دستمزدها را 25 درصد افزایش دادیم و سال 

قبل با وجود تورم 15 درصدی این رقم 17 درصد افزایش پیدا کرد.
وی با بیان اینکه نمی خواهیم شغل های موجودی که داریم از دست بدهیم، اظهار کرد: 
در شورای عالی کار رقم دستمزد بر مبنای نرخ تورم و سبد هزینه خانوار تعیین می شود 
البته در سالهای گذشته بیشتر تمرکز بر نرخ تورم بوده است ولی دولت در شورای عالی 
کار مداخله گر اصلی نیست بلکه بحث میان کارگر و کارفرما است و دولت به عنوان ضلع 
سوم دیدگاه خود را بر اساس نظر کارگر و کارفرما و شرایط کشور اعمال می کند و رقم 
دستمزد تعیین می شود که ممکن است تصمیم نهایی تلاقی سه منحنی کارگر و کارفرما 

و دولت همه را راضی نکند.
وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی در بخش دیگری از سخنان خود به ارزیابی اعطای وام 
خرید خودرو اشاره کرد و گفت: احساس شد پرداخت تسهیلات در این طرح هم به نو 
شدن خودروها منجر می شود و هم به کاهش مصرف انرژی کمک می کند. در حال حاضر 
تعدادی از بنگاهای کوچک از جمله قطعه سازان به شدت به خودروسازان وابسته و متصل 
هستند لذا تحریک تقاضا ایجاد کردیم که از رکود و تعطیلی این بنگاهها و ریزش نیروهای 

کار جلوگیری شود.
وی به جزییات آخرین جلسه شورای عالی اشتغال اشاره کرد و گفت: در این جلسه بسته 
سیاستی ویژه اشتغال برای دوره رکود و پس از آن تدوین شد که کاهش نرخ بیکاری به 
زیر 10 درصد تا پایان سال 96 از مهمترین رهاوردهای آن به شمار می رود و ایجاد نظام 
ملی اطلاعات بازار کار، حمایت از بنگاههای دانش بنیان برای افزایش اشتغال در دراز مدت 

و تثبیت و تقویت اشتغال روستایی از دیگر اهداف پیش بینی شده در این بسته است.
ربیعی ادامه داد: در این جلسه گزارشی از وضعیت بازار کار ارائه و بر لزوم هدفگذاری صحیح 
برای تک رقمی کردن نرخ بیکاری در کوتاه مدت تاکید شد همچنین سیاست گذاری ها و 
اقدامات دولت برای ایجاد اشتغال پایدار در سه سطح کوتاه مدت، متوسط و درازمدت مورد 
بحث و بررسی قرار گرفت و مقررشد تا از محل کمک های فنی و اعتباری و یارانه سود و 
کارمزد تسهیلاتی به بنگاههای کوچک اختصاص داده شود و بانک مرکزی هم با هماهنگی 
دبیرخانه شورای عالی اشتغال بسته تامین مالی رسته های منتخب و بنگاههای کوچک 
را تدوین کند. وزیر کار افزود: معاون اول رییس جمهور در این جلسه با اشاره به تدوین 
سیاستهای معطوف به اشتغال توسط دستگاهها در جلسه آینده شورا، بر ضرورت استفاده 
از نهادهای موثر مانند کمیته امداد، سازمان بسیج مستضعفین، بنیاد برکت، معاونت توسعه 
روستایی رییس جمهوری، میراث فرهنگی، بهزیستی،  وزارت جهاد کشاورزی و سازمان 

آموزش فنی و حرفه ای تاکید کردند.
وی با بیان اینکه دولت و وزارت کار سیاست اشتغال خود را به سمت بنگاههای خرد و 
کوچک سوق داده است، گفت: هدف ما این است که در کوتاه مدت روی بنگاههای خرد 
و کوچک متمرکز شویم و در دراز مدت روی بنگاههای دانش بنیان سرمایه گذاری کنیم.

ما معتقدیم اگر جهت گیری خود را به سمت تامین مالی کسب وکارهای خرد ببریم رشد 
اشتغال را شاهد خواهیم بود. به گفته وزیر کار، در حال حاضر 18 میلیون و 100 هزار شغل 
در بخش صنایع خرد و کوچک، سه میلیون و 400 هزار شغل در صنعت کارخانه ای و تعداد 

اندکی شغل در حوزه نوآوری و دانش بنیان وجود دارد.

مدتی است برخی مشترکان بانک های مختلف پیامک هایی 
دریافت کرده اند و در قالب آنها اینگونه اعلام شده است که 
به ازای دریافت پیامک های مربوط به گردش حساب رقمی 
معادل سالانه معادل 10 هزار تومان از حساب آنها کسر خواهد 

شد. 
البته اگرچه گفته می شود در کشورهای مختلف بحث 
دریافت هزینه بابت خدمات امری مرسوم است، اما به هرحال 
جای این سوال وجود دارد که حتی اگر گام های اولیه در 
رسیدن به بانکداری الکترونیک را هم بخواهیم از جیب مردم 
تامین هزینه کنیم چه ایراداتی بر شیوه انتخاب شده از سوی 

شورای پول و اعتبار وارد است؟
شاید هر شهروند به دلایل مختلف در چند بانک مختلف 
حساب داشته باشد و در طول سال حتی یک بار از کارت 
این بانک ها استفاده نکرده و یا تنها در چند مورد محدود 
به استفاده از کارت های خود بپردازد، حال آیا منطقی است 
فرد برای چنین استفاده محدودی رقمی 10 هزار تومانی را 

پرداخت کند؟!
در چنین شرایطی آیا بهتر آن نبود که حداقل بانک ها رقم 
مشخصی را در نظر گرفته و این طور اعلام می کردند که به 
ازای هر پیامک مبلغی به عنوان کارمزد از حساب مشترک 
برقرار  بیشتری  عدالت  این شیوه  به  آیا  می شود؟!  کسر 

نمی شد؟
به هرحال براساس مصوبه شورای پول و اعتبار مدتی است 
چنین تصمیمی گرفته شده و قرار است بانک ها نسبت به 
برداشت مبلغ مربوطه از حساب مشترکان اقدام کنند، جالب 
اینکه این بار مانند بارقبل که بانک ملی تصمیم به اجرای این 
طرح گرفت و موجی از مخالفت در قالب پیام های موبایلی 
ایجاد و لطیفه های مختلفی در این خصوص منتشر شد، 
مقاومتی در برابر این طرح رخ نداده و به نظر می رسد با توجه 
به مصوبه شورای پول و اعتبار و ورود همزمان تمام بانک ها 

احتمال بروز چنین مشکلاتی برطرف شده است.
با این حال در پیامک هایی که به دست برخی مشترکان 
بانک ها رسیده به آنها اعلام شده است که تنها در صورت 

تمایل مشترک برای دریافت این پیامک ها از حساب او هزینه 
کسر می شود، اما در این میان بسیاری از افراد هم هستند که 
هیچ پیامکی دریافت نکرده اند و با توجه به این که مراجعه 
به چندین بانک برای اعلام عدم نیاز به دریافت این پیامک ها 
مستلزم صرف زمان است، به هرحال عده ای عطای این 10 
هزار تومان را به لقایش بخشیده و ترجیح می دهند برای 
کسر نشدن این رقم پیگیری خاصی انجام نداده و شعبه های 

مختلف بانک های متعدد را زیر پا نگذارند.
سازهای متفاوت در دریافت كارمزد پیامک

در حالی رقم کسر از حساب برای کل سال 10 هزار و برای 
شش ماهه 5000 تومان است که نوع خدمات ارائه شده از 
سوی بانکها متفاوت است؛ به طوریکه برخی هیچ شرطی برای 
ارسال پیامک نگذاشته و فقط برای ارسال آن در ازای خدمت 
بانکی )برداشت و واریز( هزینه منظور کرده اند. اما برخی دیگر 
از بانکها همین هزینه را برای شرایط خاص تعریف کرده و 
خدمات پیامکی را محدود کرده اند؛ به گونه ای که صرفا 
پیامک تراکنش های واریز و برداشت با مبلغ 20 هزار تومان و 

بالاتر برای مشتری فرستاده خواهد شد.
بعد از این تفاوت بین هزینه دریافتی و میزان خدمات 
در بین بانکها، نوع اعلام قابل توجه است. اول اینکه پیامک 
برای کل مشتریان بانکها و حتی کل کسانی که تا به امروز 
از smsbank استفاده می کنند ارسال نشده است و همه 
در جریان آن قرار ندارند. از سویی دیگر نوع اعلام در پیامکها 
متفاوت است. برخی عنوان کرده اند که اگر مشتری تمایل به 
دریافت خدمات دارد آن را اعلام کند. در این حالت طرح کسر 
از حساب شامل همه نمی شود، بلکه این اختیار برای مشتری 
وجود دارد که خودش انتخاب کند. پس اگر هم پیامک اطلاع 
از مهلت تعیین شده به دست مشتری نرسد آنگاه هزینه ای 
هم از وی کسر نخواهد شد، چراکه به درخواست بانک پاسخ 

مثبت نداده است.
در سویی دیگر در پیامک هایی عنوان شده که مشتری عدم 
تمایل خود برای دریافت پیامک واریز و برداشت و خدمات 
بانکی را اطلاع دهد. در این حالت قدرت انتخاب از مشتریانی 

که به هر دلیلی پیامک دریافت نکرده اند، گرفته می شود و 
بی خبر از هر جا از حساب آنها هزینه کسر می شود؛ آن هم 
در شرایطی که ممکن است تمایلی به دریافت خدمات با کسر 
هزینه نداشته باشند. نکته دیگر به کسر ابتدایی از حساب 
مشتری و بعد اطلاع رسانی در مورد آن مربوط می شود. 
برخی بانکها به مشتریان اعلام کرده اند که از حساب آنها 
هزینه 5000 تا 10 هزار تومانی کم شده است و تا مهلتی 
که تعیین شده فرصت دارند که اعلام کنند اگر تمایلی ندارند 

منابع کسر شده به حساب آنها بازگردد. 
به طور  بانکها  و  نفع مشتری نیست  به  این حالت هم 
خودسرانه ای مبلغی از حساب میلیونها مشتری برداشت کرده 
و مدتها در حساب خود نگه داشته و اکنون نسبت به اطلاع 
رسانی در مورد آن و استرداد وجه اقدام کرده اند. موردی که 

حتما اعتماد مشتری را تحت تاثیر قرار خواهد داد.
اما بعد از بانک ملی، پارسیان، ملت، کشاورزی، اقتصاد و 
اقتصاد نوین، امروز بانک تجارت هم در پیامکی به مشتریان 
خود نسبت به دریافت هزینه بابت smsbank اقدام کرد. 
البته بانک تجارت به مشتریان خود قدرت انتخاب داده و 
خواسته که در صورت تمایل به دریافت خدمات نظر خود 
را اعلام کنند. به طوری که سخنگوی این بانک عنوان کرده 
است که استفاده از خدمات ارسال پیامک بانک تجارت کاملا 
اختیاری بوده و بدون اطلاع و رضایت مشتریان هیچگونه 

برداشتی از حساب آنان صورت نخواهد گرفت.
بااین حال بانک تجارت متفاوت از بانکهای دیگر که به 
مشتری می گویند در صورت تمایل و یا عدم آن به یک 
شماره پیامکی نظر خود را با ارسال یک عدد اعلام کنند، از 
مشتریانش خواسته تا شماره حساب خود را به شماره دریافت 

پیامک ارسال کنند.
با توجه به اینکه شماره سامانه ای که بانک تجارت برای 
مشتریان پیامک فرستاده و درآن درخواست ارسال شماره 
حساب دارد، شماره آشنایی نیست و متفاوت از شماره قبلی 
- که این بانک به عنوان smsbank خود با آن اطلاع رسانی 
می کرد - است، مشتریان در ارسال شماره حساب دچار 

تردید شده اند.
در این حالت این سوال مطرح است که مشتری بانک تجارت 
یا هر بانک دیگری چگونه می تواند نسبت به پیامک دریافتی و 
اینکه واقعا از جانب بانک تجارت ارسال شده باشد اعتماد کرده 
و شماره حساب خود که از شخصی ترین اطلاعات بانکی است 
را به آن پیامک کنند؟ یا اینکه این موضوع از لحاظ امنیتی تا 

چه اندازه قابل توجیه است؟
به هر حال گرچه دریافت کارمزد بابت دریافت خدمات 
الکترونیک بانکی از لحاظ قوانین بانک مرکزی دچار مشکل 
نیست و عرف بانکداری دنیاست، اما عدم شفاف سازی در 
این رابطه و نحوه متفاوت دریافت هزینه در مقابل خدمات 
قابل ارائه از سوی بانک ها اغلب مشتریان را دچار تردید و 
حتی اعتراض کرده است. مساله ای که می توانست با اطلاع 
رسانی صحیح و روشی مناسب و شاید مشترک ضمن جلب 
رضایت مشتریان تا حدی پوشش دهنده هزینه بالای خدمات 

بانکداری الکترونیک در هر سال برای بانک ها باشد. 

درآمد زایی جدید بانک ها از جیب مشتریان

پس لرزه های آزادسازی نرخ بلیت هواپیما؛ 

 تبانی ایرلاین   و آژانس  در نبود نظارت
 گزارش/ سعید موذنی 

بلیت پروازهای  افزایش نرخ  ایرلاین ها مدعی عدم  در حالی که 
خود برای ایام تعطیلات پیش رو هستند، بررسی عملکرد آژانس های 
هواپیمایی سطح شهر نشان از فروش بلیت با نرخ  های نجومی دارد و 
به نظر می رسد در نبود نظارت سازمان هواپیمایی، تبانی ایرلاین ها و 

آژانس ها برای خالی کردن جیب مردم خوب جواب داده است. 
روز 9 آذرماه امسال پس از برگزاری جلسات مختلف دست اندرکاران 
صنعت حمل و نقل هوایی کشور، سازمان هواپیمایی کشوری به عنوان 
حاکمیت صنعت حمل و نقل هوایی، آزادسازی نرخ بلیت پروازهای 

داخلی که تا پیش از این تکلیفی بود را ابلاغ کرد.
قانون  تکالیف  از  یکی  عنوان  به  نرخ ها  آزادسازی  حال  هر  به 
برنامه پنجم، باید از سال سوم برنامه اجرایی می شد که گام اول آن 
متنوع سازی نرخ ها بود؛ در این راستا سازمان هواپیمایی کشوری پس از 
متنوع سازی نرخ ها که از دو سال پیش آغاز شد، آزادسازی را هم ابلاغ 
کرد تا طبق وعده خودشان در سال های آتی به ارتقاء کیفیت خدمات و 

نوسازی ناوگان دست یابیم.
در واقع به نظر می رسد سازمان هواپیمایی قصد دارد مشکلات 
ساختار نامناسب اقتصادی ایرلاین  ها را از طریق منابع مالی جیب مردم 

اصلاح کند.
به هر حال پس از اجرای این قانون که مصادف با تعطیلات پایان 
هفته و اربعین حسینی بود، آژانس  های هواپیمایی سعی کردند از این 
موقعیت سوء استفاده کنند و تا می توانستند نرخ بلیت هواپیما برای 
برای این ایام و البته تعطیلات پایان هفته  )28 تا 30 صفر( افزایش 
دادند؛  مصادف با تعطیلات وفات حضرت رسول اکرم )ص( و شهادت 
امام رضا )ع(، تقاضای سفر به مشهد مقدس افزایش بسزایی دارد و 
شاید بتوان گفت پس از  پیک سفرهای نوروزی، بیشترین تقاضای سفر 

به مشهد مقدس در همین ایام خواهد بود.
پیگیری  های از آژانس های فروش بلیت هواپیما در سطح شهر تهران 
حکایت از افزایش بی رویه نرخ بلیت پرواز تهران-مشهد خصوصاً برای 

ایام مذکور از روز 18  تا 22 آذرماه دارد.
یکی از متصدیان فروش بلیت پروازهای داخلی حوالی خیابان استاد 
نجات الهی در این باره می گوید: قیمت بلیت هواپیما در مسیر تهران-

مشهد در روزهای معمولی 172 هزار و 400 تومان است، ما تلاش 
کردیم بلیت را برای ایام پرتقاضا هم با نرخ مصوب بفروشیم و هیچ 
افزایش قیمتی اعمال نکردیم در حالی که این امکان برایمان فراهم 
بود ضمن آنکه در حال حاضر بسیاری از آژانس های فروش بلیت 
هواپیما، بلیت این مسیر را برای روزهای مذکور با نرخ های نجومی ارائه 
می دهند. این متصدی فروش بلیت افزود: به دلیل آنکه نرخ بلیت را 
مطابق قیمت های مصوب ارائه دادیم، از چندی پیش همه صندلی های 
ما در مسیر مشهد فروش رفته است اما بسیاری از آژانس  ها در سیستم 
خود هنوز صندلی خالی دارند که با نرخ های غیرمصوب می فروشند و به 

اصطلاح در سیستم چارتر، فروش بلیت را انجام می دهند.
یکی دیگر از متصدیان فروش بلیت  هواپیما  حوالی خیابان گاندی 
می  گوید: با وجود اینکه بلیت هواپیما در این ایام )تعطیلات 28 تا 30 
صفر( بسیار کم است، اما ما سعی می کنیم به دلیل وجود تقاضا، کار 

مردم را راه بیندازیم.
بنا به گفته این متصدی، در حال حاضر در سیستم فروش آنها 
حداقل قیمت صندلی خالی تهران-مشهد 295 هزار تومان در ساعت 

8 صبح روز 18 آذرماه است و این روند به صورت صعودی ادامه دارد تا 
به حداکثر قیمت  445 هزار تومان  در ساعات پایانی روز می رسد و برای 

برگشت نیز نرخ ها به همین ترتیب است.
بنابراین گزارش در حالی  بلیت پرواز تهران-مشهد با چنین نرخ هایی 
از سوی آژانس ها به فروش می رسد که شرکت های هواپیمایی مدعی 
هستند آنها نرخ بلیت خود را به صورت مصوب به آژانس ها اعلام 

کرده اند و آژانس ها، متخلفِ این ماجرا هستند.
یکی دیگر از متصدیان فروش بلیت در آژانسی  حوالی خیابان شهید 
بهشتی در این باره می گوید: برای تاریخ های 18 تا 21 آذرماه هر چه 
متقاضی باشد، صندلی خالی داریم و در قالب تور و یا بلیت رفت و 

برگشت ارائه  می  دهیم.
بنا به گفته این متصدی، نرخ بلیت پروازهای تهران-مشهد برای این 
ایام 810 هزار تومان بدون احتساب هزینه هتل  و فقط هزینه بلیت 
رفت و برگشت است که در صورت درخواست متقاضی، نرخ هتل هم 

به آن اضافه می شود.
این متصدی فروش در پاسخ به این گفته که طبق اعلام ایرلاین ها ، 
شرکت های هواپیمایی نرخ ها را مصوب و ثابت نگه داشته اند، توضیح 
داد: همه این نرخ ها از سوی شرکت هواپیمایی طرف قرارداد به ما اعلام 

شده است.
یکی دیگر از متصدیان فروش بلیت حوالی خیابان هفت تیر هم 
می گوید: ما فقط بلیت چارتری تهران-مشهد آن هم با نرخ های 280 
هزار تومان تا 450 هزار تومان داشتیم که همه، تا هفته گذشته به 
فروش رفته است و الان صندلی خالی نداریم مگر آنکه مسافری انصراف 
دهد؛ این آژانس با دریافت شماره تلفن، امکان ذخیره بلیت آن هم با 
نرخ غیر مصوب و آزاد 450 هزار تومان را برای متقاضی فراهم کرده 

است.

در حالی مردم این روزها  با نرخ های نجومی و جهشی  پرواز آن هم در 
مسیر های پرمتقاضی نظیر تهران-مشهد مواجه هستند که شرکت  های 
هواپیمایی مدعی شده اند  آنها نرخ ها را افزایش نداده اند اما آژانس ها 
با سوءاستفاده از شرایط آزادسازی نرخ ها، از این قانون سوءاستفاده 
می کنند. دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی در این باره مدعی است: 
با وجود ابلاغ قانون آزادسازی نرخ بلیت هواپیما، شرکت  های هواپیمایی 
تلاش کردند در راستای رفاه حال زائران امام رضا )ع(،  نرخ بلیت 

پروازهای خود را در مسیر مشهد ثابت نگه دارند و افزایش ندهند.
بنا به گفته مقصود اسعدی سامانی نرخ بلیت هواپیما در سایر مسیر ها 
نیز فعلاً افزایش نیافته  و هیچ شرکت هواپیمایی افزایش قیمت نداشته 

است.
دبیر انجمن شرکت  های هواپیمایی در پاسخ به این گفته که به چه 
دلیل در حال حاضر برخی آژانس  های هواپیمایی  بلیت پرواز تهران-

مشهد را با قیمت های تا 500 هزار تومان هم به فروش می رسانند؟ 
با  هماهنگی  بدون  که  قیمت  جهشی  افزایش  این  داد:  توضیح 
شرکت های هواپیمایی و سازما ن هواپیمایی کشوری رخ داده  است، زیر 
سر چارتر کنندگان و آژانس های متخلف است؛ مردم در صورت مواجهه 
با هر گونه افزایش قیمت جهشی، به واحد بازرسی و شکایات سازمان 

هواپیمایی کشوری مراجعه کنند.
وی با تأکید بر اینکه آزادسازی نرخ ها بازار را متعادل و آرام می کند، 
آژانس  های  استفاده  سوء  روزهای  آخرین  آنکه  دلیل  به  داد:  ادامه 
حال  در  آنها  روزها  این  است،  متخلف  سایت  های  و  هواپیمایی  
سوءاستفاده از افزایش تقاضا هستند اما مردم مطمئن باشند  همین 
آژانس  ها هم باید ساختار اقتصادی خود را با شرایط جدید تطابق دهند 

و آن زمان امکان هیچگونه سوء استفاده ای وجود ندارد.
گفته های دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی در حالی مطرح می شود 

که به نظر می رسد درصد بالایی از آژانس های فروش بلیت هواپیما، در 
فروش بلیت پروازهای پر متقاضی نظیر تهران-مشهد خصوصاً برای ایام 

تعطیلات پایان هفته، تخلف کرده اند.
البته یکی از مسئولان شرکت  های هواپیمایی در این باره می گوید: در 
بروز نرخ  های جهشی بلیت هواپیما پس از ابلاغ قانون آزادسازی نرخ ها، 
شرکت هواپیمایی مقصر نیست، بلکه این آژانس  ها هستند که در حق 

مسافر اجحاف می کنند.
بنا به گفته سید عبدالرضا موسوی، آژانس های هواپیمایی بلافاصله 
پس از ابلاغ قانون آزادسازی نرخ هواپیما، به چپاول  مردم و خالی کردن 

جیب آنها اقدام کرده اند   و در قالب آزادسازی هر کاری انجام می دهند.
طبق اعلام رئیس هیأت مدیره شرکت هواپیمایی زاگرس  این ایرلاین 
پس از آزادسازی نرخ های بلیت هواپیما، یک ریال هم به نرخ های قبلی 
در همه مسیرهای داخلی اضافه نکرده است. بنابراین گزارش  این ادعا 
در حالی مطرح می شود که  با اندکی جست و جو در سیستم فروش 
آژانس های هواپیمایی، نرخ بلیت پروازهای تهران-مشهد همین ایرلاین 

تا 350 هزار تومان هم به فروش رفته است.
موسوی  می گوید: هر سایت فروش بلیت هواپیما و یا آژانسی که 
بلیت های این شرکت هواپیمایی را خارج از نرخ های مصوب ما که در 
سایت شرکت هواپیمایی زاگرس درج شده است، به فروش برساند، 
تخلف کرده است و جرم آنها از طریق مراجع نظارتی پیگیری می شود؛ 
مسافران در صورت دریافت بلیت با نرخ های بیشتر، می توانند رسید خود 
را به واحد بازرسی و شکایات شرکت هواپیمایی ارائه دهند تا رسیدگی 

 شود.
رئیس هیأت مدیره شرکت هواپیمایی زاگرس به فعالیت سایت های 
بی شمار فروش بلیت هواپیما هم اشاره کرد و گفت: همه این سایت ها 
فعالیت غیرقانونی دارند و تنها سایت رسمی فروش بلیت هواپیما، سایت 
شرکت های هواپیمایی است که نرخ رسمی بلیت روی آنها درج شده 
است؛ لازم است این سایت های غیرمجاز از طریق وزارت ارتباطات و 
همکاری سازمان هواپیمایی کشور مسدود شوند تا مردم به راحتی 
قابلیت خرید بلیت از طریق سایت های رسمی شرکت های هواپیمایی 
را داشته باشند زیرا به هر حال شرکت ها تخلف نمی کنند و نرخ ها را 
روی سایت درج می کنند اما آژانس ها و یا همین سایت های غیرمجاز، 
بلیت را از شرکت ها خریداری می کنند و با نرخ های غیرقانونی به مردم 
می فروشند. موسوی افزود: در حال حاضر سه سایت بزرگ غیرمعتبر 
فروش بلیت هواپیما در کشور اصلی ترین فروش ها را انجام می دهد و 
متاسفانه چون با برخی از مدیران در ارتباط هستند برخورد جدی با آنها 
نمی شود؛ اگر با برخوردی جدی، تعدادی از این سایت ها و آژانس های 

متخلف تعطیل شوند بازار متعادل خواهد شد.
رئیس هیأت مدیره شرکت هواپیمایی زاگرس گفت: به هر حال باید 
از طریق سازمان هواپیمای کشوری و مراجع قانونی، موضوع تخلف 
آژانس ها که هر روز بیشتر از گذشته می شود، پیگیری شود تا اجحافی 

در حق مسافر  نشود.
شرکت های  سوی  از  ادعاها  چنین  حالی  در  فارس  گزارش  به 
هواپیمایی مطرح می شود که به نظر می رسد  در غیاب نظارت سازمان 
هواپیمایی کشوری به عنوان حاکمیت صنعت حمل و نقل هوایی ، تعداد 
زیادی از شرکت های هواپیمایی و آژانس ها،  با تبانی سعی در خالی 
کردن جیب مردم دارند و به بهانه   قانون آزادسازی نرخ بلیت هواپیما، در 
بازاری انحصاری، به دنبال جذب منابع مادی بیشتر هستند و قطعاً زیان 

نهایی این قانون، گریبان گیر مسافر می شود.

 پیگیری ها نشان می دهد در صورت موفقیت بانک مرکزی در تأمین منابع لازم، 
نخستین سری از کارت های اعتباری خرید کالا احتمالا اواخر آذر ماه توزیع می شود. 

حدود 45 روز از تشریح بسته خروج از رکود می گذرد ولی همچنان کارت های اعتباری 
خرید کالا توزیع نشده است.

با وجود اینکه مسئولان در روزهای نخست رونمایی از بسته خروج از رکود، تخصیص 
کارت های اعتباری خرید را در کوتاه ترین زمان ممکن به مردم وعده می دادند اما به نظر 
می رسد موانع بزرگی برسر عمل به این وعده وجود دارد؛ موانعی که بی گمان بزرگترین 

آن ها نبود منابع مالی لازم برای اختصاص اعتبار به کارت ها است.
گمانه زنی های مختلفی درباره اعتبار مورد نیاز برای تخصیص کارت های اعتباری انجام 
شده ولی هنوز مشخص نیست نهایتا دولت قصد دارد به چند نفر از متقاضیان، کارت 

اعتباری خرید کالا بدهد.
یک محاسبه ساده نشان می دهد در صورتی که تمام واجدان شرایط دریافت کارت 
اعتباری خرید کالا بخواهند از این شبه تسهیلات استفاده کنند، بانک مرکزی باید اعتباری 

بین 50 تا 60 هزار میلیارد تومان برای این کارت ها اختصاص دهد.
پیش از این رئیس کمیسیون حمایت از تولید ملی گفته بود » اعتبار بانک مرکزی برای 
سه طرح تسهیلاتی خودرو، کالای ایرانی و تولید در مجموع 9 هزار و 500 میلیارد تومان 

است«.

حمید رضا فولادگر افزوده بود: » بانک مرکزی اعلام کرده که تمام اعتبارات طرح وام 
خودرو را از محل منابع خود تأمین کرده است. اعتبارات طرح خرید دین و کالاهای مصرفی 

هم توسط بانک ها تأمین شده است«.
با وجود این سخنان اما پیگیری ها نشان می دهد تأمین اعتبار لازم برای کارت خرید 
اعتباری با دست انداز مواجه شده و بانک ها نتوانسته اند منابع لازم را فراهم کنند به همین 
خاطر بانک مرکزی به دنبال یافتن منابعی است تا بتواند بدون پیامدهای تورمی یا با حداقل 
آثار تورمی ناشی از توزیع منابع پرقدرت و افزایش پایه پولی، وعده ای که توسط سایر 

بخش های دولت به مردم داده شده است را محقق کند.
تازه ترین خبرها از پیشرفت کار حاکی است برای تأمین بخشی از اعتبارات لازم هنوز 
به بیست تا سی هزار میلیارد تومان نیاز است و پیگیری ها برای یافتن منابع تأمین این 

مقدار اعتبار ادامه دارد.
تلاش بانک مرکزی بر این است تا این اعتبار را نهایتا تا پایان آذر ماه فراهم آورد تا توزیع 

سری نخست کارت های اعتباری در همان زمان انجام شود.
بنا بر این گزارش، طولانی شدن فاصله اعلام تا اجرای طرح توزیع کارت اعتباری خرید، 
رکود را در بازار تشدید کرده است. مردم منتظرند تا در صورت توزیع این کارت ها، خرید 
کنند و به همین خاطر نیز به جای اینکه کارت اعتباری، خرید آینده را به اکنون منتقل 

کند، خرید فعلی را به آینده موکول کرده است.

توزیع سری نخست کارت خرید کالا از اواخر آذر 
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رئیس هیئت جودوی قم:

اعزام 2 جودوکار قمی به
 مسابقات  قهرمانی آسیا

 رئیس هیئت جودوی استان قم گفت: 2 جودوکار قمی در بخش کاتا عازم مسابقات 
قهرمانی آسیا در تایلند می شوند.

سعید علیزاده اظهار داشت: تیم ملی کاتا جودوی کشورمان اواخر آذرماه راهی مسابقات 
قهرمانی آسیا در تایلند می شود و 2 کاتاروی قمی نیز در این تیم حضور خواهند داشت.

وی افزود: محمد حسن سالاری و محمدرضا صحرایی 2 کاتاروی قمی هستند که با 
کوله باری از تجربه حاصل حضور در مسابقات آسیایی و بین المللی مختلف شانس زیادی 
برای کسب مدال در بانکوک دارند. رئیس هیئت جودوی استان قم گفت: تمرینات تیم 
ملی کاتاجودو در تهران آغاز شده و صحرایی و سالاری در این اردو حضور دارند و به همراه 

8 کاتاروی دیگر تمرینات خود را برگزار می کنند.
علیزاده بیان داشت: این 2 کاتاروی قمی عضوی از تیم ملی کشورمان اعزامی به 
مسابقات جهانی مالاگای اسپانیا بودند که البته در مسابقات جهانی موفق به کسب مدال 
نشدند اما حضور 2 ورزشکار قمی در چنین رویداد بزرگی برای ورزش قم یک افتخار است.

وی عنوان کرد: محمدحسن سالاری و محمدرضا صحرایی نخستین حضور بین المللی 
خود را در سال 2008 در مسابقات جهانی فرانسه تجربه کردند و سپس در ترکیب تیم 

ملی در مسابقات جهانی 2010 مجارستان قرار گرفتند.
رئیس هیئت جودوی استان قم تصریح کرد: این 2 ورزشکار قمی سال 2011 در 
مسابقات جهانی آلمان و سال گذشته در مسابقات قهرمانی آسیا در بانکوک تایلند به 

عنوان نمایندگان شایسته کشورمان موفق به کسب افتخار و مدال های متنوعی شدند.

دبیر هیئت تیراندازی قم:

تیرانداز قمی قهرمان مسابقات زمستانه کشور شد
 دبیر هیئت تیراندازی استان قم گفت: تیرانداز قمی با کسب بیشترین امتیاز قهرمان 

مسابقات آزاد زمستانه کشور در بخش تفنگ بادی شد.
محمدجواد متقیان نژاد  اظهار داشت: هادی قره باغی تیرانداز جوان قم که در مسابقات 
آزاد زمستانه کشور شرکت کرده بود موفق شد با درخشش در مرحله پایانی این مسابقات 

حائز عنوان قهرمانی شود.
وی افزود: این موفقیت در حالی برای قره باغی به دست آمد که این تیرانداز پیش از 
این در مسابقات قهرمانی کشور در تهران توانست مدال برنز و عنوان سومی کشور را از 

آن خود کند.
دبیر هیئت تیراندازی استان قم گفت: قره باغی در مسابقات آزاد زمستانه کشور در 
اسلحه بادی در مسابقات شرکت کرد و مسابقات خود را با حضور حریفانی از سراسر 
کشور در تهران انجام داد و توانست برای نخستین بار عنوان قهرمانی این مسابقات را در 
مرحله نخست کسب کند. متقیان نژاد بیان داشت: قره باغی در این مسابقات تا دور پایانی 
مسابقات از صدر فاصله داشت اما در 3 شلیک پایانی به هدف موفق شد نفرات صدرنشین 

را پشت سر بگذارد و یک قهرمانی شیرین برای تیراندازی قم کسب کند.
وی عنوان کرد: تیرانداز قمی با کسب 621 امتیاز به این مهم دست پیدا کرد در حالی 
که رکورد ایران 612 امتیاز بود و قره باغی با کسب این حد نصاب، توانست رکورد کشور 
را بهبود بخشد. دبیر هیئت تیراندازی استان قم تصریح کرد: تیراندازی قم در بخش بانوان 
در حال حاضر در لیگ دسته اول کشور حضور دارد و مسابقات خود را به صورت دوره ای 

برای صعود به لیگ بر تر برگزار می کند.

دبیر هیئت کشتی استان قم:

فرنگی کاران قمی در جام بین المللی تختی با 
حریفان سرشاخ می شوند

احمد رضایی اظهار کرد: کشتی گیران قم در ماه های باقی مانده از سال جاری میادین 
مهمی از جمله مسابقات کشتی عمومی قهرمانی کشور، رقابت های بین المللی جام تختی 

و همچنین پیکارهای بین المللی جام یادگار را پیش  رو دارند.
 وی ادامه داد: از سوی دیگر با توجه به نزدیک شدن به رقابت های کشتی فرنگی 
قهرمانی نوجوانان و جوانان آسیا، چند نماینده قم در اردوی این دو تیم هستند و باید 
در انتخابی های درون اردویی شرکت کنند، ضمن اینکه یک نماینده قم نیز در راه کسب 

سهمیه المپیک در تیم ملی بزرگسالان عضویت دارد. 
دبیر هیئت کشتی استان قم تصریح کرد: در مجموع روزهای پرکاری را تا پایان سال 
پیش  رو داریم و سعی و تلاش هیئت بر این است که یک برنامه ریزی حساب شده و دقیق 
انجام دهد تا نمایندگان قم در تمامی میادین آینده با قدرت و آمادگی بالا به مصاف رقبای 
خود بروند.  وی با اشاره به برنامه ریزی این هیئت برای حضور کشتی گیران قم در مسابقات 
کشتی فرنگی بین المللی جام تختی، اضافه کرد: بر اساس تقویم فدراسیون کشتی و 
برنامه ریزی انجام شده توسط مسئولان برگزاری این مسابقات، کشتی گیران شرکت کننده 

در جام تختی، دهه سوم دی ماه با یکدیگر به رقابت می پردازند. 
رضایی با بیان اینکه تهران به عنوان میزبان این دوره از پیکارها انتخاب شده است، اضافه 
کرد: هنوز تعداد نهایی کشتی گیران قم برای حضور در این رقابت ها مشخص نیست اما 
قطعا چند نماینده در اوزان مختلف کشتی فرنگی به این جام اعزام می کنیم و منتظر 
مدال های ارزشمند آنها خواهیم بود.  وی تاکید کرد: میدان مهمی همچون جام بین المللی 
تختی که در آن چهره های مطرح کشتی جهان در کشورهای صاحب نام این رشته حضور 
می یابند یک فرصت برای کادر فنی تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان ایران است تا 
بهترین ها را برای حضور در این جام انتخاب کند و تیم ملی در نهایت از این فرصت برای 
کسب آمادگی به منظور حضور درخشان در المپیک و مسابقات جهانی و آسیایی سال 
آینده بهره ببرد.  دبیر هیئت کشتی استان قم افزود: اسامی تیم  منتخب کشتی فرنگی 
کشورمان به منظور شرکت در رقابت های 2016 بین المللی کشتی فرنگی جام تختی 
به زودی اعلام می شود و با توجه به نتایجی که کشتی گیران قم در پیکارهای سال 94 

قهرمانی کشور کسب کرده اند، باید دست کم چهار نماینده در این جام داشته باشیم.
 وی ابراز کرد: فدراسیون کشتی از تمامی فدراسیون های ملی عضو اتحادیه جهانی 
کشتی برای شرکت در این دوره از مسابقات که در رشته های آزاد، فرنگی و پهلوانی 
برگزار می شود و نخستین مرحله رقابت های انتخابی تیم های ملی برای شرکت در المپیک 
2016 برزیل خواهد بود، دعوت کرده است.  رضایی در پایان با بیان اینکه سال گذشته 
علی زینتی رفاه به نمایندگی از قم به مدال نقره جام تختی دست یافت، اظهار کرد: سی 
و ششمین دوره رقابت های بین المللی کشتی جام جهان پهلوان تختی روزهای بیست و 

چهارم و بیست و پنجم دی ماه در تهران برگزار می شود.

کشوری فرد:

 باز هم از کریمی استفاده خواهیم کرد
محمدرضا کشوری فرد  در مورد بحث بازی کردن فرید کریمی، تصریح کرد: نه تنها 
هیچ گونه تخلفی از سوی باشگاه صبا انجام نشده بلکه کار ما کاملا قانونی قانونی بوده است، 

دلایل ما در این زمینه آنقدر محکم است که مو  لای درز آن نمی رود.
 وی ادامه داد: ما دو ماه قبل استعلام گرفتیم و طبق قانون فرید کریمی می توانست 

برای صبا بازی کند.
 سرپرست باشگاه صبای قم تاکید کرد: در آیین نامه نقل و انتقالات قید شده به محض 
اینکه خدمت سربازی بازیکن تمام شد این بازیکن می تواند برای تیمی که با آن قرارداد 
داشته بازی کند، ضمن اینکه ما از ابتدای فصل جای کریمی را در تیم خود خالی نگه 

داشته بودیم تا به محض پایان خدمت سربازی اش به صبا برگردد. 
وی خاطرنشان کرد: لطفا آقایان از دید خودشان این موضوع را تفسیر نکنند، ما هم 

سهمیه داشتیم و هم اینکه فرید کریمی با صبا قرارداد داشته و بازیکن ما است. 
کشوری فرد عنوان کرد: سئوال من این است که اگر بازیکن ما در هفته چهارم سرباز 
می شد مگر اجازه می دادند که در هفته پنجم برای تیم ما بازی کند؟ طبیعتا باید برود و 
در تیم های نظامی بازی کند و آن وقت می تواند در دو تیم مختلف بازی کند اما اکنون که 

سربازی فرید کریمی تمام شده چطور نمی تواند به تیم سابق خود برگردد؟ 
وی در ادامه یادآور شد: طبق آئین نامه گفته شده که بازیکن به محض پایان خدمت 
سربازی، به شرط داشتن قرارداد با تیم سابق خود و همچنین به شرط اینکه آن تیم 
سهمیه جذب بازیکن داشته باشد، می تواند به تیم قبلی خود برگردد، خوشبختانه ما تمام 

این شرایط را در مورد فرید کریمی داریم.
 سرپرست  صبای قم در پایان اظهار کرد: نکته دیگر این است که سازمان لیگ به ما 
اجازه استفاده از این بازیکن را داده و هیچ گونه مشکلی برای بازی کردن فرید کریمی در 

تیم صبای قم وجود ندارد.

رونالدو سومین گلزن تاریخ لالیگا شد
ستاره پرتغالی رئال مادرید با گلی که در دیدار ختافه به ثمر رساند تعداد گل هایش را در 

لیگ فوتبال اسپانیا به عدد 235 رساند تا به عنوان سومین گلزن تاریخ لیگا انتخاب شود.
 رئال مادرید در هفته چهاردهم لالیگا موفق شد در ورزشگاه سانتیاگو برنابئو با نتیجه چهار 
بر یک برابر ختافه به پیروزی برسد. کریستیانو رونالدو، ستاره پرتغالی رئال مادرید گل چهارم 
این دیدار را به ثمر رساند. او با این گل، تعداد گل هایش را با پیراهن رئال مادرید به عدد 235 
رساند و به سومین گلزن تاریخ این رقابت ها تبدیل شد. پیش از این، هوگو سانچس، ستاره 
سابق رئال سومین گلزن لالیگا بود که توانسته بود 234 گل به ثمر برساند اما رونالدو با گلی 
در دیدار برابر ختافه به ثمر رساند، به تنهایی در جایگاه سوم قرار گرفت. بهترین گلزن تاریخ 
لالیگا نیز لیونل مسی آرژانتینی است که توانسته 289 گل به ثمر برساند. بعد از او تلمو سارا 
در جایگاه دوم است که 253 گل وارد دروازه حریفان کرده است. رونالدو برای رسیدن به 
رکورد او 23 گل فاصله دارد. او اگر در رئال مادرید باقی بماند، به راحتی می تواند به این رکورد 
سارا برسد. رونالدو در سال 2009 از منچستریونایتد به رئال مادرید پیوست و تاکنون توانسته 
با این تیم، هفت جام قهرمانی به دست آورد. قهرمانی لالیگا، قهرمانی در لیگ قهرمانان اروپا، 
قهرمانی در جام حذفی )دو بار(، قهرمانی در سوپر جام اسپانیا، قهرمانی در سوپر جام اروپا و 
قهرمانی در جام جهانی باشگاه ها. او در فصل جاری با افت محسوسی مواجه شده و خبرهای 
زیادی درباره جدایی این بازیکن در پایان فصل به گوش می رسد. به احتمال زیاد او به لیگ 

جزیره برمی گردد یا راهی پاری سن ژرمن خواهد شد. 

فان خال: انگار گل زدن را فراموش کردیم
سرمربی منچستریونایتد بعد از تساوی برابر وستهام تاکید کرد تیمش هجومی بازی 

می کند اما گلزنی را فراموش کرده است.
 نتایج ناامید کننده شیاطین سرخ در لیگ برتر انگلیس ادامه دارد. شاگردان لوئیس 
فان خال در هفته پانزدهم در اولدترافورد میزبان وستهام بودند و این دیدار در نهایت با 
تساوی بدون گل به پایان رسید تا اختلاف این تیم با صدر جدول رده بندی به چهار 
امتیاز افزایش یابد. فان خال بعد از بازی گفت: مشکل اصلی ما گل زدن است. بازی بسیار 
خوبی به نمایش گذاشتیم و فرصت های زیادی را روی دروازه حریف ایجاد کردیم اما 
متاسفانه در زدن ضربه های آخر مشکل داریم. در چنین بازی هایی به زدن گل نیاز داریم. 
وقتی نمی توانیم گلزنی کنیم، طبیعی است که پیروز هم نمی شویم. واقعا چنین شرایطی 
ناامید کننده است. بازیکنان هم احساسی مانند من دارند. باید از فرصت هایمان به خوبی 
استفاده کنیم. او ادامه داد: باید در تمرین روی گل زدن و ضربه زدن کار کنیم. برای گل 
زدن به کمی آرامش و شانس نیاز است. توپ و میدان را در اختیار داریم و می توانیم روی 
دروازه حریف، خطر ایجاد کنیم و این بسیار مهم است. در دیدار برابر وستهام، موقعیت های 
زیادی داشتیم و هم فرصت گلزنی خلق کردیم اما به نظر می رسد گل زدن را فراموش 
کردیم. فان خال درباره این سوال که آیا هواداران یونایتد را درک می کند نیز گفت: بله. 
چرا نباید آنها را درک کنم؟ باید این نکته را بدانیم به بازیکنان یونایتد تا پایان جنگیدند 
و لحظه ای دست از تلاش برنداشتند. موقعیت های زیادی روی دروازه حریف داشتیم و 
این نشان می دهد که تیمم هجومی بازی کرد. باید از فرصت هایی که به دست می آوریم، 
استفاده کنیم. بله من هم می دانم که مشکل تیمم گلزنی است و باید هرچه زوتر این 
مشکل حل شود در غیر این صورت به مشکل خواهیم خورد. سرمربی هلندی یونایتد در 
پایان سخنانش گفت: باید هرچه زوتر این دیدار را فراموش کنیم زیرا بازی بسیار سختی 
در لیگ قهرمانان اروپا پیش رو داریم. بازی کردن برای ولفسبورگ، بسیار سخت است و 

اگر می خواهیم به دور بعد راه پیدا کنیم، باید در این دیدار به پیروزی برسیم.

مورینیو: نگران نباشید، سقوط نمی کنیم
سرمربی چلسی بعد از شکست برابر بورنموث گفت که چلسی سقوط نمی کند و در پایان 

فصل جزو چهار تیم نخست خواهد بود.
 نتایج بسیار بد چلسی در فصل جاری لیگ برتر جزیره ادامه دارد و به نظر می رسد این 
تیم نمی تواند با هدایت ژوزه مورینیو به روزهای خوبش برگردد. آبی پوشان لندنی در هفته 
پانزدهم در ورزشگاه خانگی میزبان بورنموث بودند. تصور می شد این بازی برای تیم مورینیو 
آسان باشد اما در میان ناباوری همگان، چلسی این بارهم تن به شکست داد تا هشتمین 
شکست این تیم در فصل جاری رقم بخورد. ژوزه مورینیو در نشست خبری بعد از بازی 
گفت: به هیچ وجه مستحق شکست نبودیم. تیم حریف فقط دفاع می کرد و گلی که هم که 
به ثمر رسید، کاملا آفساید بود. داور یک پنالتی هم به سود ما نگرفت. اگر آن پنالتی گرفته 
می شد، به کلی جریان بازی تغییر می کرد زیرا دو تیم بدون گل بودند و با گل کردن پنالتی، 
از حریف پیش می افتادیم و می توانستیم با خیال راحت بازی کنیم. سرمربی چلسی ادامه 
داد: در نیمه نخست، بازی خوبی به نمایش نگذاشتیم اما در نیمه دوم بهتر شدیم. برانیسلاو 
ایوانوویچ یکی از بازی های خوبش را به نمایش گذاشت. بورنموث تنها به بازی دفاعی 
روی آورد. بعضی بر این باور هستند که این تیم باهوش بازی کرد و بعضی هم می گویند 
قانون بازی پاک را زیر پا گذاشت. من جزو دوم هستم. بازیکنان حریف بارها به وقت کشی 
پرداختند و برای نوشیدن آب، بازی را متوقف می کردند. این دیدار شبیه بازی های بستکبال 
شده بود. چلسی از 15 بازی خود 15 امتیاز کسب کرده است و در رده چهاردهم جدول 
رده بندی باقی ماند تا هواداران این تیم اطمینان پیدا کنند که تیمشان در بحران است 
و شانسی برای کسب عنوان قهرمانی ندارد. مورینیو درباره وضعیت تیمش در جدول رده 
بندی هم گفت: احساسم این است که تیمم به روزهای خوبس برمی گردد. در ماه دسامبر، 
هدفمان این است که در بین چهار تیم نخست جدول رده بندی باشیم. به هیچ وجه انتظار 
چنین سناریویی را نداشتم. به هر حال مشکلی وجود ندارد و چلسی سقوط نخواهد کرد. 

جزو چهار تیم برتر خواهیم بود و جایی برای نگرانی وجود ندارد.

واکنش گواردیولا بعد از نخستین شکست
سرمربی اسپانیایی بایرن مونیخ بعد از شکست برابر مونشن گلادباخ اعتراف کرد که تیمش 

تمرکز لازم را در این دیدار نداشت و این پیروزی را به حریف تبریک گفت.
 بایرن مونیخ سرانجام در رقابت های فصل جاری بوندسلیگا طعم شکست را چشید. این 
تیم در هفته پانزدهم در ورزشگاه خانگی بوروسیا مونشن گلادباخ به میدان رفت و با نتیجه 
سه بر یک بازی را واگذار کرد.پپ گواردیولا، سرمربی بایرن مونیخ در نشست خبری بعد 
از بازی شکست را قبول کرد و بازیکنان حریف این پیروزی را تبریک گفت.سرمربی سابق 
آبی-اناری ها گفت: در نیمه نخست بازی بسیار خوبی را به نمایش گذاشتیم و فرصت های 
زیادی را روی دروازه حریف خلق کردیم، اما متاسفانه نتوانستیم از آنها استفاده کنیم. در 
نیمه دوم شرایط بسیار سخت و پیچیده شد. مالکیت توپ را از دست دادیم و به همین 
خاطر هم نتوانستیم عملکرد خوبی از خود نشان دهیم.او ادامه داد: بعد از گل نخست تمرکز 
خود را از دست دادیم. تیم حریف با ضد حملات مرگبار خود ما را اذیت کرد و این دلیل 
اصلی شکست ما در این دیدار بود. به هر حال نتوانستیم از فرصت های گلزنی خود استفاده 
کنیم و باید قبول کنیم که تمرکز لازم را نداشتیم. این پیروزی را به تیم بوروسیا مونشن 

گلادباخ تبریک می گویم. 

 تیم ملی فوتبال ایران سال آینده برنامه های متعددی را 
برای حضور قدرتمندانه در رقابت های مرحله نهایی انتخابی 
جام جهانی 2018 روسیه تدارک دیده است که از جمله آنها 
می توان به برگزاری اردوی اروپایی این تیم در خرداد ماه سال 

آینده اشاره کرد.
بر همین اساس و طبق اعلام پیشین خبرگزاری فارس 
طبق برنامه ای که کادرفنی تیم ملی تدارک دیده قرار است 

تیم ملی در خردادماه سال آینده 2 دیدار تدارکاتی را در اروپا 
برگزار کند.

طبق این برنامه شاگردان کی روش از اول خردادماه 95 
تمرین خود را در تهران آغاز خواهند کرد و سپس برای 
برگزاری دیدار با مقدونیه در تاریخ 13 خرداد عازم این کشور 

خواهند شد.
مقدونیه پیش از این نیز برای دیدار با تیم ملی ایران در 

اردوی ترکیه در خرداد ماه گذشته پیشنهاد خود را ارائه کرده 
بود که با لغو این اردو، تیم ملی راهی ازبکستان شد و برگزاری 
این دیدار نیز منتفی شد. البته در همان زمان نیز فدراسیون 
مقدونیه که به خوبی از روحیات کی روش خبر داشت، برای 
برگزاری این دیدار تدارکاتی پیشنهادات ویژه ای را ارائه کرده 
بود تا سرمربی تیم ملی با برگزاری این دیدار موافقت کند که 
از جمله آنها پرواز و اقامت 5 روزه رایگان تیم ملی ایران در 

این کشور بود.
در ادامه و پس از دیدار با مقدونیه، تیم ملی فوتبال ایران 
برای دیدار با تیم ملی نروژ راهی اسلو می شود تا در تاریخ 18 

خرداد به مصاف تیم ملی این کشور برود.
با این وجود و علی رغم تنظیم این برنامه از سوی کادرفنی 
تیم ملی، هنوز قرارداد برگزاری این دو بازی امضا نشده و به 
احتمال زیاد به زودی قرارداد برگزاری این 2 مسابقه اروپایی و 

تدارکاتی نیز امضا خواهد شد.
البته در این بین دیدار با ایتالیا نیز همچنان از گزینه های 
روی میز است و اگر لاجوردی پوشان برای برگزاری دیدار 
دوستانه با تیم کارلوس کی روش تخفیف ویژه ای بدهند، 

برگزاری این دیدار نیز از احتمالات موجود خواهد بود.
در نهایت این نکته قابل ذکر است که تمام این برنامه ها 
در صورتی عملی خواهد شد که برای سال آینده کارلوس 
کی روش و کادرفنی او همچنان هدایت تیم ملی فوتبال ایران 
را برعهده داشته باشد که در این بین باید شروط این سرمربی 
برای ادامه کار اجرایی شود تا به این ترتیب با ادامه همکاری 
این مربی مطرح و مجرب با تیم ملی، برنامه های اعلام شده 

نیز تحقق پیدا کند.

برنامه دیدارهای تیم ملی در اردوی اروپایی مشخص شد؛

شاگردان کی روش خرداد 9۵ در مقدونیه و نروژ به میدان می روند

انتخابات فدراسیون فوتبال در حالی اسفندماه برگزار می شود که 
علی کفاشیان پس از 8 سال حضور در این فدراسیون با اتکا به آنچه 
آن را »حمایت آسیایی ها از خود« خوانده به دنبال ادامه فعالیت در 

این پست است.
چه کسی است که از اختلاف علی کفاشیان و محمود گودرزی 
بی خبر باشد؟ کفاشیانی که ریاست مهم ترین فدراسیون کشور را به 
عهده دارد و این مسئله باعث شده حساسیت های زیادی هم روی او 
وجود داشته باشد. این حساسیت ها به صورت ناخودآگاه از سوی وزیر 
ورزش وجوانان هم صورت گرفته و در نهایت باعث شد نفر اول ورزش 

مخالف نفر اول فوتبال شود.
با نگاهی گذرا به اختلاف کفاشیان و گودرزی، حالا به بحث 
انتخابات فوتبال می رسیم. انتخاباتی که اسفندماه سال 94 برگزار 
می شود و از مدت ها پیش حرف و حدیث زیادی در این خصوص 
مطرح شده است. اینکه کفاشیان می ماند، علیرضا اسدی، گزینه 
وزارت ورزش وجوانان، رئیس خواهد شد، علیرضا اسلامیان برای 
ریاست در فوتبال نایب رئیس کفاشیان شده است، محمد دادکان 
قصد بازگشت دارد و هزار شایعه و حرف و حدیث دیگر؛ حرف و 
حدیث هایی که شاید صحبت های قرص علی کفاشیان بتواند به آنها 

پایان بدهد.
انتخابات  در  حضورش  خصوص  در  فوتبال  فدراسیون  رئیس 
فدراسیون فوتبال و اینکه آیا رئیس خواهد ماند یا نه، به تسنیم گفت: 
»آسیایی ها علاقه دارند که من همچنان باشم، چون در سطح قاره 
فعالیت های زیادی داریم، اما مهم این است که مجمع فدراسیون 
فوتبال ما را بخواهد. این مهم است که ما را در ایران قبول داشته 
باشند و رأی بدهند که باید ببینیم در انتخابات این اتفاق رخ خواهد 

داد یا نه«.
کفاشیان حمایت آسیایی ها را پشت خود دارد. شاید گفته شود 
فدراسیون  داخلی  انتخابات  به  ارتباطی  چه  بین المللی  حمایت 
فوتبال دارد و در مجمع این فوتبالی ها هستند که در انتخاب رئیس 
فدراسیون تأثیرگذازند. در مجمع هم مشخصاً اعضا به دو دسته و 
در خوش بینانه ترین حالت به سه دسته تقسیم می شوند. آنهایی 

که ریاست هیئت های فوتبال را به عهده دارند و گفته می شود اکثراً 
حامی کفاشیان هستند؛  آنهایی که تمایل هایی به وزارت ورزش دارند 
و مشخصاً از گزینه وزیر حمایت خواهند کرد و آنهایی که رأیی 
مستقل دارند. اینکه در چنین شرایطی چه کسی پیروز انتخابات 
فدراسیون اول کشور خواهد شد، سؤالی بی جواب است، اما شاید با 
نگاهی به حمایت بین المللی از کفاشیان و شاید فشاری که به وزیر 

ورزش وارد شود، آرا به سمت رئیس فعلی بازگردد.
آسیا  المپیک  شورای  رئیس  الصباح،  فهد  آل  احمد  شیخ 
اردیبهشت ماه سال جاری به ایران آمد. وی در دیداری که پنجشنبه، 
31 اردیبهشت با محمود گودرزی داشت در خصوص برخی مسائل 

ورزش ایران و آسیا صحبت کرد، اما یک صحبت مهم بین شیخ 
احمد و گودرزی رد و بدل شد. صحبتی که شاید مواضع وزیری 
که همیشه منتقد فوتبال بود را تغییر داد: »علی کفاشیان خط قرمز 
ماست«. رئیس شورای المپیک آسیا که نفوذ زیادی در AFC و 
فیفا دارد، در دیدار با وزیر ورزش ایران از حمایت قاطعش از رئیس 
فدراسیون فوتبال گفت و خواستار این شد که گودرزی کاری به 

کفاشیان نداشته باشد.
حالا باید دید محمود گودرزی با تمام انتقادهایی که نسبت به 
عملکرد 8 ساله کفاشیان در فوتبال داشت، با این فشار بین المللی 
به حامی رئیس فدراسیون تبدیل خواهد شد یا اینکه گزینه ای را 

با حمایتی قاطع راهی انتخابات خواهد کرد. با توجه به شرایطی 
 AFC که کفاشیان در فوتبال آسیا دارد و یکی از نایب رئیس های
محسوب می شود، بعید نیست که وزیر ورزش و جوانان هم تغییر 
موضع داده و به حمایت از کفاشیان بپردازد؛ کفاشیانی که شاید به 
زودی سمتی مهم هم در کنفدراسیون فوتبال آسیا بگیرد و این 

موضوع هم بی ارتباط با حمایت های بین المللی نیست.
در انتخابات فیفا اتفاقات عجیبی رخ داده است. سپ بلاتر به دلیل 
مشکلاتی که وجود داشت، پس از انتخاب دوباره اش به عنوان رئیس 
فدراسیون جهانی فوتبال، استعفا کرد. پس از این استعفا قرار شد 
انتخابات جدیدی در اسفندماه سال جاری برگزار شود و کاندیداها 
نیز در این انتخابات ثبت نام کردند. میشل پلاتینی، شاهزاده علی 
بن حسین اردنی و شیخ سلمان جزو نفراتی هستند که شانس 
به  توجه  با  داشتند.  فیفا  پراهمیت  کرسی  کسب  برای  زیادی 
حمایت آسیایی ها و اروپایی ها از پلاتینی، رئیس یوفا شانس زیادی 
برای ریاست در فیفا داشت، اما فسادهای مالی این گزینه را از بین 
کاندیداها حذف کرد و این موضوع نیز قطعی است. حالا گزینه ای 
که آسیایی ها پیش رو دارند، شیخ سلمان است. رئیس کنفدراسیون 
فوتبال آسیا ارتباط خوبی هم با شیخ احمد دارد و گفته می شود 
رئیس آینده فیفا خواهد شد؛ چرا که حمایت های رئیس شورای 
المپیک آسیا از یکی از گزینه ها، بیشترین تأثیر را در آرا خواهد داشت.

با توجه به اتفاقاتی که پیش بینی می شود در انتخابات فیفا رقم 
بخورد، شانس شیخ سلمان برای ریاست فیفا افزایش خواهد یافت. در 
این صورت رئیس کنفدراسیون فوتبال آسیا نیز تغییر خواهد کرد و 
گزینه دیگری جای شیخ سلمان را می گیرد. در این زمینه نیز گفته 
می شود کفاشیان در صورت تغییرات در AFC با حمایت شیخ احمد 
به نفر دوم فوتبال آسیا تبدیل خواهد شد و به طور قطع در صورت 
رقم خوردن این اتفاق، اتفاقات مهمی هم در فوتبال کشور رقم خواهد 
خورد. حالا باید دید در چنین شرایطی، گودرزی و اعضای مجمع 
فدراسیون فوتبال حامی کفاشیان خواهند بود، از گزینه دیگری 
حمایت می کنند یا منتظر انتخابات فیفا و اتفاقات بعد از آن می شوند. 

کفاشیانی که گفته منعی برای حضور در انتخابات ندارد.

 اتفاقاتی که در آستانه انتخابات رخ می دهد؛

خط قرمزِ شیخ احمد، رئیس فدراسیون فوتبال ایران می ماند؟

کم تر از هشت ماه به المپیک ریو 2016 باقی مانده، اما نه تنها فضای ورزش در این مدت 
المپیکی نیست، بلکه مسائل حاشیه ای بیش از پیش وزارت و کمیته ملی المپیک را درگیر کرده 

است که مهمترین نمونه آن در حال حاضر بی تکلیفی برخی از فدراسیون های المپیکی است.
در حالی که تمامی کشورها در این فاصله به دنبال آسایش ورزشکاران هستند و تلاش 
می کنند در برزیل و یا کشورهای موردنظرشان کمپ برگزار کنند، حالا مشکل ورزش ما درگیر 
مسائل حاشیه ای شده و البته وزارت ورزش هم واکنشی در این خصوص نمی دهد. اینکه چرا 
علیرضا حیدری بعد از 20 ماه حکم نگرفته؟ چرا بعد از گذشت یک ماه از انتخابات تنیس روی 
میز هنوز حکم رئیس ابلاغ نشده؟ و یا چرا برای فدراسیونی مانند دوومیدانی که مدال های 
زیادی را در المپیک به خود اختصاص می دهد وضعیت دبیر مشخص نیست؟ چرا بعد از یک 

سال هنوز دبیری و نایب رئیسی اسکی با سرپرستی اداره می شود؟
نکاتی که این روزها اهالی رسانه به آن بارها و بارها پرداخته اند، اما مسئولان وزارت ورزش 
هیچ گاه پاسخ روشنی به این موضوع نداده اند. به عنوان مثال نصرالله سجادی در تاریخ 16 آبان 
در حاشیه مجمع انتخاباتی فدراسیون تنیس روی میز در واکنش به اینکه چرا حکم علیرضا 
حیدری زده نشده گفته بود حکم آقای حیدری را فدراسیون کشتی پیگیری نکرده است و 

البته اخیرا نامه ای را به وزارت ورزش و جوانان ارسال کرده که این نامه در حال بررسی است.
حالا یک ماه از این ماجرا می گذرد و نامه ای هم مجددا ارسال شده پس چرا حکم حیدری 
زده نمی شود؟ در نامه اول فدراسیون پیگیری نکرد، در نامه دوم چطور؟ مقصر وزارت ورزش 
است یا فدراسیون کشتی؟ البته حیدری هم در اظهارنظری جالب گفته بود با هدف کمک به 

کشتی وارد گود شده و به دنبال حکم نیست.
وی در این باره گفت: هیچ وقت دنبال حکم و این طور چیزها نبودم و با وجود گذشت زمانی 
در حدود 2 سال بدون حکم در فدراسیون کار کردم و فقط به دنبال موفقیت کشتی و خدمت 
به این رشته بودم. من دوست دارم در کشتی خدمت کنم اما شک نکنید که هیچ وقت برای 

ماندن در کشتی زور نمی زنم و خودم را تحمیل نمی کنم.
* دوومیدانی؛ رد كاندیدای مورد نظر فدراسیون

مجید کیهانی روز 15 شهریور با کسب حداکثر آرا در مجمع انتخاباتی ریاست فدراسیون 
دوومیدانی به عنوان رئیس این فدراسیون معرفی شد و در تاریخ 15 مهرماه حکمش را گرفت و 
بر کرسی ریاست نشست، اما موضوع نگران کننده در این فدراسیون پرُمدال معرفی کادر اجرایی 

بوده که البته این مسئله حاشیه هایی را نیز داشته است.
 این فدراسیون بعد از گذشت 3 ماه هنوز دبیر ندارد و با وجود اینکه فتحی از سوی فدراسیون 
به وزارت معرفی شد، اما از نظر معاونت قهرمانی مورد تایید قرار نگرفت و همچنان این پست 

مهم در فدراسیون بلاتکلیف مانده است.
* تنیس روی میز؛ یک ماه گذشت، رئیس حکم نگرفت

16 آبان مهرداد علی قارداشی با کسب 35 رأی از 39 رأی مأخوذه به عنوان رئیس جدید این 
فدراسیون برای چهار سال آینده انتخاب شد. بعد از یک ماه هنوز حکم قارداشی ابلاغ نشده 

است در حالی که برای برخی فدراسیون بلافاصله چند روز بعد از انتخابات این حکم از سوی 
وزیر ورزش ابلاغ شده است.

* اسکی؛ بعد از گذشت یک سال هیات رئیسه بلاتکلیف است
28 دی ماه سال 93 بود که ناصر طالبی به عنوان رئیس فدراسیون انتخاب شد و بعد از 
گذشت حدود یک سال همچنان برخی از اعضای هیات رئیسه این فدراسیون از جمله دبیر و 
نایب رئیس سرپرست هستند. بعد از گذشت چندین ماه از فعالیت دبیر بازنشسته، بالاخره حمید 
مهدوی به عنوان سرپرست دبیری معرفی شد که هنوز حکمی از وزارت ورزش نگرفته است. 

پیمان جانی نیز همچنان به عنوان سرپرست نایب رئیسی فعالیت می کند.
* قایقرانی؛ رئیس اسکی، نایب رئیس در دریاچه!

با وجود گذشت حدود یک سال و سه ماه از ریاست امینی در فدراسیون قایقرانی هنوز 
وضعیت نایب رئیسی فدراسیون مشخص نیست و ناصر طالبی همچنان به عنوان نایب رئیس 
فعالیت دارد. اگرچه اعلام شده امینی گزینه هایی را به وزارت ورزش معرفی کرده، اما هنوز نایب 

رئیس جدید معرفی نشده است.
* حرف پایانی

با توجه به اینکه فرصت زیادی به المپیک باقی نمانده و به نظر می رسد بهترین راه برای کسب 
نتیجه مطلوب در این مسابقات در آرامش نگه داشتن ورزشکاران است، آیا بهتر نیست وزارت 
ورزش هم به این مسائل جزئی توجه کند تا بار حاشیه ها از فدراسیون کم شود؟ ابلاغ حکم ها 
از سوی وزارت ورزش وقتی همه چیز مشخص است چقدر زمان می برد؟ خیلی از اعضای 
فدراسیون وقتی ببینند ماندن یا نماندشان در فدراسیون مشخص نیست، آیا می توانند با فراغ 
خاطر به فعالیتشان در فدراسیون ادامه دهند؟ آیا بهتر نیست در این شرایط، به جای ایجاد کردن 

حاشیه به فکر فراهم کردن امکانات برای مدال آوری در المپیک ریو باشیم؟

با گذشت 3 ماه از انتخابات فدراسیون دوومیدانی امور این 
فدراسیون هنوز سامان نگرفته و حتی برخی دوگانگی ها در 
صحبت های رییس و وزارت ورزش دیده می شود. دلیل این 

نابسامانی ها و تضاد در گفتار چیست؟
 پیست دوومیدانی ایران، روزهای شلوغی را پشت سر 
می گذارد و مشخص نیست داستان ادامه دار این فدراسیون 
به کجا خواهد رسید. روز ها درگیری برای انتخاب سرپرست 
برای فدراسیون،  ماه ها انتظار برای برگزاری انتخابات و ابلاغ 
حکم ریاست فدراسیون و حالا هم انتظار برای کامل شدن 
کادر اجرایی. 7 ماه تا آغاز المپیک 2016 ریو دوژانیروی 
برزیل باقی ماند است و ظاهرا حواشی در دوومیدانی پایانی 

ندارد.
رییس فدراسیون دوومیدانی در حال حاضر قصد دارد 
تمام کارها را به تنهایی انجام بدهد و به نظر می رسد امور 
و  است  گرفته  دست  در  کامل  صورت  به  را  فدراسیون 

احتیاجی به کادر برای انجام برخی امور ندارد.
از همان زمان که ابلاغ ریاست کیهانی صادر نمی شد 
برخی مهم ترین علت این موضوع را مخالفت وزارت ورزش با 
نفرات پیشنهادی برای کادر فدراسیون دانستند اما "کیهانی" 
همیشه این موضوع را رد می کرد و حتی در اظهارنظرهای 

در  تغییر  ایجاد  برای  عجله ای  هیچ  که  کرد  اعلام  خود 
فدراسیون ندارد.

به زودی کادر  اعلام می کرد که  او در هر مصاحبه ای 
فدراسیون معرفی می شوند و حتی عباس فتحی رییس 
هیات دوومیدانی ایلام هم به صورت غیررسمی کارش را 
به عنوان دبیر در فدراسیون آغاز کرد. فتحی بعدها  اظهار 
کرد که فقط برای کمک آمده و هنوز هیچ کاری را رسما 
آغاز نکرده است. هفته ی پیش مجید کیهانی در یک برنامه 
تلویزیونی از تغییر دبیر پیشنهادی خود سخن گفت اما در 
این مدت هیچ صحبتی مبنی بر اعلام یا عدم اعلام اسامی 

پیشنهادی به وزارت ورزش مطرح نشده است.
نصرالله سجادی اخیرا درباره ی علت تایید نشدن اسامی 
پیشنهادی رییس فدراسیون دوومیدانی گفته بود: "رئیس 
فدراسیون هنوز اعضایی را به ما معرفی نکرده که ما بخواهیم 
آن را تایید کنیم. کادر اجرایی باید به وزارت ورزش معرفی 
شود تا ما نیز آن ها را مورد تایید قرار دهیم که متاسفانه هنوز 

چنین کاری صورت نگرفته است".
حال سوال این است که دلیل این دوگانگی چیست؟ 
فدراسیون  به  اعلام کرده که هیچ شخصی  وزیر  معاون 
معرفی نشده و رییس می گوید منتظر اعلام نظر وزارت 

است. ناهماهنگی میان رییس جدید فدراسیون و وزارت خانه 
از همین موضوع مشخص می شود اما آن چه معلوم نیست 

علت این دوگانگی و ناهماهنگی است.
چگونه ممکن است که یک رییس فدراسیون حتی قبل 
از انتخابش به انتخاب کادر اجرایی اش فکر نکرده باشد. حال 
آنکه سه ماه از انتخاب کیهانی هم می گذرد و او هنوز اعضای 
فدراسیون را معرفی نکرده است. اگر این رویه نادرست است 
چرا وزارت ورزش هیچ اعتراضی به آن ندارد و به فدراسیون 
اولتیماتوم نداده که هرچه زودتر نفراتش را اعلام کند. اگر هم 
اسامی به وزارت داده شده دلیل تاخیر و البته رد این موضوع 

از طرف معاون وزیر ورزش چیست ؟
از اسفند ماه سال 93 حواشی فدراسیون دوومیدانی با 
استعفای افشین داوری از ریاست این فدراسیون آغاز شد 
و با توجه به شرایط موجود به نظر می رسد شلوغی این 
روز های پیست دوومیدانی ایران هم چنان ادامه دار خواهد 

بود و صدالبته مشکل ساز.
به نظر می رسد مسوولان امر باید در آستانه المپیک راهی 
برای باز شدن گره دوومیدانی ایران بیابند تا شاید پس از 
ماه ها تنش و بی برنامگی، دوومیدانی ایران به آرامش نسبی 

و اجرایی برسد. 

شرایط برخی فدراسیون های المپیکی نابسامان است؛

سفر به ریو با حُکم های بدون امضا!

دوگانگی گفتار رییس فدراسیون و معاون وزیر... چرا؟!
 حاشیه ها در پیست دوومیدانی ایران هم چنان پابرجاست



علمی و سلامت

اشتهایتان را با تخم مرغ کنترل کنید 
تخم مرغ ماده ای غذایی با ارزش با قیمتی مناسب، که باعث صرفه جویی در مصرف روزانه 

کالری می شود.
دکتر محمدحسین عزیزی متخصص تغذیه در خصوص خواص تخم مرغ عنوان کرد: 
تخم مرغ ماده ای با ارزش است و دارای مواد غذایی همچون پروتئین،  فسفر، کلسیم، کلر، 
پتاسیم، آهن، ویتامین D، ویتامین C و B و املاح با ارزش می باشد، به همین دلیل یک 

غذای کامل با قیمت بسیار مناسب است که مصرف آن توصیه می شود. 
وی افزود: تخم مرغ به دلیل اینکه حاوی مقدار فراوانی پروتئین است، به همین دلیل 
موجب کاهش ترشح هورمون هایی می شود که اشتها را تحریک می کنند و هورمون هایی 
که باعث سیر شدن سلول ها می شوند، را افزایش می دهند به همین دلیل باعث کاهش 

اشتها شده و در مصرف کالری روزانه صرفه جویی می شود. 
عزیزی عنوان کرد: توصیه می شود افرادی که سالم هستند و فاقد بیماری هایی همچون 
فشار خون، مشکلات قلبی و عروقی هستند و کلسترول خون بالایی ندارند، روزانه یک 
تخم مرغ را مصرف کنند و افرادی که دارای این بیماری ها هستند نیز مصرف این ماده 

غذایی را کنترل کرده و تنها سفیده آن را مصرف نمایند.

راه های خلاصی از کک و مک 
بسیاری از افراد از مشکل کک و مک که بر روی صورتشان نمایان می شود، ناراحت 

هستند به این جهت راه هایی است که می تواند تا حدودی از آن خلاص شوند.
دکتر سیدحسن اعتمادزاده متخصص پوست و مو اکثرا پوست انسان ها به دو صورت 
تیره و روشن است اما هر یک از این رنگ پوست ها سود و ضرری هم به همراه خود دارد.

 وی ادامه داد: افرادی که دارای پوست تیره هستند، دارای یک لایه ضخیم هستند به 
گونه ای که با تابش نور خورشید این افراد مقاومت در مقابل نور خورشید دارند اما در پوست 

روشن این طور نیست. 
اعتمادزاده بیان کرد: افرادی که دارای پوست روشن هستند به علت اینکه توانایی مقاومت 
در برابر نور خورشید را ندارند، مبتلا به کک و مک می شوند به همین خاطر بهتر است، این 

افراد از کرم ضد آفتاب، عینک آفتابی و کلاه استفاده کنند. 
وی افزود: این افراد می توانند با این راهکارها تا حدودی این مشکل را حل کنند اما راه 

خلاص شدن از آن نیست زیرا معمولا جنبه ارثی دارد. 
این متخصص پوست و مو خاطرنشان کرد: بسیاری از افراد چه مرد چه زن پوست روشن 
به این مشکل مبتلا می شوند البته ناگفته نماند برخی کک و مک ها هم هنگام زایمان به 
علت افزایش هورمون زنانه در خانم ایجاد می شود و برخی از مردان هم به علت آفتاب 

سوختگی که پوست روشن دارند گرفتار می شوند.

غذاهای چرب راه اکسیژن به مغز را می بندند 
رسوب چربی در عروق منجر به رسیدن اکسیژن ناکافی به سلول های مغزی و در نهایت 

مرگ آنها خواهد شد.
پیام فرحبخش متخصص تغذیه گفت: دریافت غذایی افراد بایستی بر اساس الگوی 
خاصی باشد که دریافت درشت مغذی هایی از قبیل کربوهیدرات ها، پروتئین ها و چربی ها 

باید به صورت متعادل باشد. 
وی افزود: به عنوان مثال فرد باید 50 تا 60 درصد انرژی روزانه خود را از کربوهیدرات ها، 

15 تا 20 درصد از پروتئین ها و 25 تا 30 درصد را از چربی ها دریافت کند.
 وی ادامه داد: اما برخی از افراد این تعادل را رعایت نمی کنند و گاهی چربی غذایی خود 
را افزایش می دهند که در این صورت سطح چربی خون افزایش می یابد که این افزایش 

منجر به تصلب شرایین در عروق قلبی و مغزی می شود.
 فرحبخش گفت: در چنین حالتی خون رسانی قلب و مغز با رگ هایی که مملو از چربی 
هستند کاهش می یابد و عملکرد ارگان های بسیار مهم بدن تحت تأثیر قرار خواهد گرفت.

 وی خاطرنشان کرد: رسوب چربی در عروق که باعث کاهش خون رسانی می شود، 
منجر به رسیدن اکسیژن ناکافی به سلول های مغزی می شود که به این ترتیب بعضی از 

سلول های مغزی دچار مرگ می شوند.

تاثیر رژیم غذایی بر ابتلا به بیماری سنگ کلیه 
سنگ کلیه یکی از بیماری های دردناک در افراد است که عوامل بسیاری زمینه ساز آن 

می باشد.
دکتر فاطمه پور رضاقلی فوق تخصص کلیه و مجاری ادراری در خصوص رابطه مصرف 
نمک و بیماری سنگ کلیه اظهار داشت: سنگ کلیه مستقیما به مصرف نمک در سایر 
افراد وابسته نیست و تنها در اشخاصی که کلیه آنها زمینه سنگ سازی داشته باشد باعث 

تشکیل سنگ کلیه می شود. 
این فوق تخصص کلیه و مجاری ادراری در رابطه با خصوصیات افرد مستعد سنگ کلیه 
بیان کرد: علاوه بر کسانی که سابقه خانوادگی و ژنتیک در بیماری  سنگ کلیه دارند، افراد 
بی تحرک اشخاصی که ادرارشان را دیر تخلیه می کنند، افرادی که مصرف مایعات پایینی 
دارند و رژیم غذایی پر فست فود استفاده می کنند زمینه ساز بیماری  سنگ کلیه هستند.

 وی با بیان اینکه مصرف مداوم نوشابه باعث ایجاد سنگ های اگزالاتی در افراد می شود، 
افزود: رژیم پر پروتئین و پرگوشت در اشخاصی که مستعد سنگ کلیه هستند، باعث ایجاد 

این بیماری می شود. 
پوررضا قلی با اظهار اینکه رژیم غذایی تاثیر مهمی بر ابتلا به بیماری سنگ کلیه دارد، 
تصریح کرد: شایع ترین نوع سنگ کلیه در افراد کشور، سنگ هایی از جنس اگزالات کلسیم 

است. 
وی به افراد توصیه کرد: مصرف پروتئین در رژیم غذایی را محدود کنند و به خصوص از 
گوشت بیش از یک وعده در روز استفاده نکنند؛ میزان نوشیدن آب را در طول روز افزایش 

دهند و رژیم پرنمک و فست فود را به کمترین میزان کاهش دهند.

بلایی که غذاهای چرب
 بر عصب معده وارد می کنند

نتایج یک مطالعه نشان می دهد که، مصرف بیش از اندازه غذاهای چرب به عصب های 
معده که احساس سیری را به مغز ارسال می کنند، آسیب وارد می کند.

 نتایج یک مطالعه نشان می دهد که، مصرف بیش از اندازه غذاهای چرب به عصب های 
معده که احساس سیری را به مغز ارسال می کنند، آسیب وارد می کند.به گزارش هلث، 
محققان دانشگاه جورجیای آمریکا معتقدند که، پس از صرف غذا، تقریبا 30 دقیقه طول 
می کشد تا مغز با بدن سازگار شود و در این مدت، فرد متوجه سیری و یا گرسنگی نیست.

 لپتین )Leptin(، یک هورمون و انتقال دهنده عصبی است که وظیفه اطلاع رسانی به 
مغز را در زمینه کفایت صرف غذا به عهده دارد. اما هنگامی که افراد سریع غذا می خورند 
و یا پیام این هورمون را مبنی بر سیری نادیده می گیرند، هورمون دیگری به نام پپتید 
تیروزین- تیروزین )peptide tyrosine-tyrosine ( به مغز می گوید که بدن دچار 

بیماری می باشد و نفخ کرده است.
 براساس مطالعه محققان دانشگاه جورجیا، یک رژیم غذایی ناسالم می تواند سبب برهم 
زدن توازن باکتری در روده شود، به طوری که باکتری هایی را که برای تکثیر از چربی 
استفاده می کنند، تشویق می کند و باکتری های دیگری را که غذاهای سالم تر را ترجیح 
می دهند، از بین می برد. این رویه به التهاب عصب ها منجر می شود و پس از آن، مغز 

سیگنال ها در زمینه سیر شدن را حس نمی کند. 
به گفته محققان، مطالعه آنها روی موش ها نشان داده است که رژیم های غذایی پر 
چرب، مغز این حیوانات را تغییر می دهد مدارهای مغزی آنها را دوباره سازماندهی می کند. 
این کار باعث بروز التهاب در مناطقی از مغز می شود که مسئول رفتار تغذیه ای هستند. 
مدارهای دوباره سازماندهی شده و ملتهب، سیگنال احساس سیری را تغییر می دهند.

چنین تغییری می تواند در ارتباط میان روده و مغز اختلال ایجاد کند، مانند این که با وجود 
صرف غذای کافی، اما احساس گرسنگی از بین نمی رود.

وقتی ژنتیک شما را به شکل
 سیب یا گلابی درمی آورد 

اینکه چربی در کدام قسمت بدن تجمع پیدا می کند، بستگی به ژنتیک و وراثت فرد دارد.
پیام فرحبخش متخصص تغذیه گفت: ما بر اساس تعریف، زمانی اسم چاقی بر فرد 
می گذاریم که شاخص توده بدنی که حاصل کسر وزن بر اساس کیلوگرم بر مجذور قد 
بر اساس متر است، عددی بیش از 30 دانسته باشد و اگر حاصل این کسر بیش از 40 
باشد، این چاقی را چاقی مفرط یا مرضی می گوییم.  وی افزود: از آنجا که بافت چربی یک 
بافت التهابی است و چربی های اضافی در بدن هورمون های مضری ترشح می کنند، در این 

صورت فرد را در معرض انواع و اقسام بیماری ها قرار خواهند داد. 
فرحبخش ادامه داد: به صورت کلی چاقی به دو گونه چاقی سیبی شکل و چاقی گلابی 
شکل تقسیم بندی می شوند که چاقی سیبی در آقایان بیشتر بوده و چاقی گلابی شکل در 

خانم ها بیشتر شایع است. 
وی در پایان خاطرنشان کرد: اینکه چربی در کدام منطقه تجمع پیدا می کند یا فرد به 
شکل سیبی یا گلابی باشد، بر اساس ژنتیک و وراثت وی تعیین می گردد اما می توان گفت 
با یک رژیم غذایی مناسب و افزایش فعالیت فیزیکی می توان تا حد زیادی به کاهش تجمع 

این چربی ها کمک کرد.
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تیمی از محققان از چهار موسسه در رومانی و سنت کیتس با همکاری یکدیگر نشان داده اند 
که می توان از گرافن برای ساخت مواد بادوام تر دندان استفاده کرد. آن ها به آزمایش سمی بودن 
اشکال مختلف این ماده برای دندان پرداخته و نتایج امیدوارکننده ای بدست آوردند.گرافن که 
از یک ورق اتم های کربن به هم پیوسته به ضخامت یک اتم تشکیل شده، ماده ای چندمنظوره 
است. از این ماده برای کاربردهای مختلف، از ساخت میکرفون فوق حساس گرفته تا نازکترین 
لامپ جهان و سلول های خورشیدی ارزان استفاده شده و اکنون دانشمندان قصد دارند از آن 
برای پر کردن دندان نیز بهره ببرند.دندان ها سالانه چندین میلیون بار به جویدن غذا می پردازند 
که این امر آن ها را آسیب پذیر ساخته و نیاز به ترمیم یا پر شدن پیدا می کنند. اغلب دندان ها 
با فلزاتی مانند نقره و قلع یا مواد دیگری مانند سرامیک پر می شوند که زیاد محکم نبوده و در 
معرض تخریب قرار دارند.گرافن بسیار مقاوم بوده و نه تنها پوسیده نمی شود، بلکه 200 برابر قویتر 
از فولاد است. این امر، آن را به کاندید خوبی برای مواد دندان تبدیل می کند اما پیش از استفاده از 
این ماده، محققان باید در مورد احتمال سمی بودن آن برای دندان ها اطمینان حاصل می کردند.

سه نوع مختلف گرافن –اکسید گرافن، اکسید گرافن کاهش یافته و گرافن آلاییده با نیتروژن– بر 
روی سلول های بنیادی دندان در آزمایشگاه آزمایش شدند. نتایج نشان داد که دو نوع آخر برای 
سلول ها آسیب زا بودند. اکسید گرافن از سمیت کمتری در این میان برخوردار بود و به گفته 
محققان، می تواند کاندید خوبی برای پژوهشهای آینده باشد.محققان قصد دارند تحقیقات خود را 
ادامه دهند و با ساخت مواد دندان توسط اکسید گرافن، آن را مستقیما روی دندان آزمایش کنند. 

دوی ماراتن لندن در ایستگاه فضایی برگزار می شود

روباتهایی که مانند نوزاد می آموزند

خط لوله های نفت و گاز با فناوری نانو تعمیر می شود

محققان علوم رایانه و روانشناسی پروژه ساخت نوزاد 
روباتیکی را دنبال می کنند که به ادعای آنها قابلیت 

یادگیری همچون نوزاد انسان را داشته باشد.
 نوزادان با لمس، بررسی و بازی کردن و از همه مهمتر 
تماشای آنچه که والدینشان انجام می دهند دنیای اطراف 
خود را کشف می کنند. اما روباتها صرفا به واسطه کدهای 
دستوری یا مدلهای دستی که سازنده انسانی آنها به کار 

می گیرد، قابلیت یادگیری پیدا می کنند.
اکنون دانشمندان علوم رایانه در دانشگاه واشنگتن با 
همکاری روانشناسان رشد این دانشگاه تیمی را تشکیل 

داده اند تا نوزاد روباتیکی بسازند که به ادعای خودشان 
قابلیت یادگیری مفاهیم و آشنایی با دنیای اطراف را مانند 
کودک انسان داشته باشد. جزئیات کامل این پروژه بی 

سابقه در نشریه PLOS One منتشر شده است.
در این پروژه دانشمندان الگوریتم رایانه ای ارایه کرده 
اند که مبتنی بر مطالعات تحقیقاتی نوزادان است. در ادامه 
روباتهایی را با استفاده از الگوریتم یاد شده تلفیق کرده و به 

مرحله آزمایش گذاشتند.
دانشمندان از انجام چنین آزمایشی دو ایده را مد نظر 
داشته اند: شبیه سازی رایانه ای مبتنی بر خیره ماندن 

و آزمایشی که در آن روباتی با قابلیت تقلید از انسان ارایه 
شود.

در این بررسی ها روبات انسانی را مشاهده می کند که 
سرش را حرکت می دهد. در ادامه این سیستم هوشمند از 
داده های جدیدی که مربوط به مشاهده حرکت سر انسان 
است، استفاده کرده و بر همان اساس سرش را حرکت 

می دهد.
دانشمندان علوم روباتیکی معتقدند این آزمایش در واقع 
نخستین گامها برای آموزش روبات و تبدیل کردن آن به 

یادگیرنده باهوشی مانند کودک انسان است.

محققان ایرانی موفق شدند با فناوری نانو،پوشش های نانوکامپوزیتی به روش پیش آغشته جهت تعمیر خط لوله های نفت و گاز بسازند.
سالانه حجم بالایی از خطوط لوله انتقال نفت و گاز در کشور نیازمند تعمیر و نگهداری هستند که برای این امر از روش های مختلفی 

استفاده می شود.
با توجه به حجم بالای فعالیت در حوزه های نفت، گاز و پتروشیمی در داخل کشور و نیاز شدید به تعمیرات خطوط لوله انتقال و سن 
بالای این خطوط، تعمیرات خط لوله انتقال نفت و گاز یکی از دغدغه های صنایع نفتی محسوب می شود.روش مکانیکی و سنتی قدیمی 
مانند جایگزینی خطوط لوله یا جوشکاری نیز مشکلاتی همچون هزینه بالا، طی کردن عملیات سخت نصب لوله )که همراه با خطرات 
جانی است ( را به همراه دارد.لذا تعمیر خطوط لوله با استفاده از جداره های کامپوزیتی جایگزین روش های مکانیکی و سنتی شده است 
که عمدتا از طریق لایه گذاری دستی در محل لوله ها یا پخت کامل جداره های کامپوزیتی انجام می شود.از این رو محققان در طرحی 
پژوهشی اقدام به طراحی فرمولاسیون و ساخت دستگاه تولید جداره های کامپوزیتی با استفاده از فناوری نانوذرات به روش پیش آغشته با 
قابلیت پخت رطوبتی کردند.در این پژوهش از رزین پلی یورتان با قابلیت پخت رطوبتی حاوی نانوذرات رس و سیلیس استفاده شده است.

یکی از ویژگی های رزین های پخت رطوبتی مدت زمان کم پخت آنهاست به گونه ای که قبل از نصب آن به دور  لوله، پخت، کامل شده 
و کامپوزیت سفت می شود.از مزایای این طرح می توان به تلفیق دو فرآیند پوشش نانوکامپوزیتی شامل ساخت در محل کارخانه و روش 
پخت در محل تعمیر، انعطاف پذیری مناسب روش پخت، سهولت در اجرا، کنترل دقیق خواص اشاره کرد.از این طرح می توان در صنایع 

نفت، گاز و پتروشیمی، صنایع نظامی )هوایی و دریایی ( بهره برد.

لپ تاپ شیمیایی ناسا برای کمک به
 کشف حیات در سیارات بیگانه

دانشمندان ناسا یک ابداع جدید را معرفی کرده اند که می تواند در ماموریت های آینده برای 
کشف حیات در سیارات دیگر به کار گرفته شود. این جعبه مثلثی شکل موسوم به "لپ تاپ 
شیمیایی" در حقیقت یک آزمایشگاه شیمی متحرک خودکار است که می تواند در کاوشگرهای 
آینده ناسا نصب شود. این لپ تاپ شیمیایی یک هدف نهایی داشته و آن، کشف مولکول های 
مرتبط با حیات است. بطور خاص این فناوری برای شناسایی اسید آمینه ها و اسیدهای چرب 
طراحی شده که به ترتیب برای پروتئین ها و غشای سلولی در حیات روی زمین اساسی هستند. 
نمونه های بدست آمده از مریخ یا سیارات دیگر باید در آب حل شده و سپس مورد تحلیل قرار 
گیرند. لپ تاپ شیمیایی از چیزی استفاده می کند که محققان آن را به شیوه دستگاه اسپرسو 
در داغ کردن و حل کردن نمونه در آب تشبیه کرده اند. رنگ و دیگر افزودنی های شیمیایی 
برای کمک به نمایش مولکول ها در نمونه استفاده خواهد شد و همه اطلاعات بدست آمده 
توسط یک لیزر در دستگاه بررسی خواهند شد. اما این دستگاه تنها قادر به شناسایی اسیدهای 
آمینه یا اسیدهای چرب در یک سیاره بیگانه نبوده، بلکه همچنین می تواند اطلاعات اضافی را 
برای تعیین این که آیا اسیدهای آمینه از جایی که دارای حیات بوده، منشا گرفته است یا خیر، 
ارائه کند.  یک اسیدآمینه خاص می تواند در دو نوع چپ یا راست دست ظاهر شود. این دو 
نسخه موسوم به انانتیومرها دارای ویژگی های فیزیکی مشابه هستند و آینه یکدیگر محسوب 
می شوند. بر روی زمین، حیات بیشتر با استفاده از نسخه های چپ دست تکامل یافته است. 
بسیاری از واکنش های زیستی، ویژگی دست برتری یک مولکول را حفظ می کنند. بر روی زمین 
بیشتر اسیدآمینه های چپ دست غالب هستند اما ممکن است در سایر سیارات، اسیدآمینه های 
راست دست بر حیات حکمفرمایی کنند. برخی از رنگهای موجود در این دستگاه تنها برای 
اسیدآمینه های چپ یا راست دست کار می کنند که این امر به دانشمندان اجازه خواهد داد تا 

ترکیب یک نمونه را مشاهده کرده و امکان وجود حیات بر روی سیاره را بسنجند. 

پر کردن دندان با گرافن

140 روز دیگر و همزمان با آغاز دوی ماراتن لندن، 400 
کیلومتر بالاتر از زمین یعنی در ایستگاه فضایی بین المللی 
نیز یکی از فضانوردان این ایستگاه با دویدن بر روی تردمیل 

بخشی از این رقابت نفسگیر خواهد بود.
 دوی ماراتن لندن 140 روز دیگر یعنی در 24 آوریل سال 
2016 به مسافت 42 کیلومتر و 195 متر برگزار می شود. این 
رقابت که همواره با حضور ده ها هزار دونده از سراسر جهان و 
با هیجان خاصی دنبال می شود امسال اما یک تفاوت عمده با 
دوره های قبلی خود دارد و آن حضور یک دونده در ایستگاه 

فضایی بین المللی است.
»تیم پیک« از فضانوردان آژانس فضانوردی اروپا محسوب 
می شود که پیشتر یعنی در سال 1999 در رقابت دیدنی 
ماراتن لندن شرکت کرده بود و حالا پس از 17 سال بار دیگر 
یکی از شرکت کنندگان در این رقابت لقب خواهد گرفت، 

البته این بار نه در لندن بلکه در ایستگاه فضایی بین المللی.
او در حالی که بر روی تردمیل خواهد دوید، از آیپدی 
استفاده می کند که در مقابلش نصب شده و در آن خیابانهای 

لندن در حین برگزاری مسابقه نمایش داده می شود.
این فضانورد دونده با استفاده از نوارهای لاستیکی مخصوص 
خود را به تردمیل متصل نگاه می دارد تا درحالی که شرایط 

سخت جاذبه اندک را تجربه می کند به حضور خود در این 
رقابت دیدنی ادامه دهد.

»تیم پیک« ماراتن لندن در سال 1999 را در مدت زمان 
سه ساعت و 18 دقیقه به پایان رساند اما حالا فکر می کند 

زمانی بین سه ساعت و 30 دقیقه تا چهار ساعت را به ثبت 
برساند . او هم اکنون در قزاقستان حضور دارد و خود را برای 
پرتاب روز 15 دسامبر به سوی ایستگاه فضایی بین المللی 

آماده می کند.

ناگفته درباره فیبرومیالژی
فیبرومیالژی اختلالی است که با درد گسترده اسکلتی عضلانی، خستگی، اختلال خواب 
و مشکلات مربوط به خلق و خوی همراه است. نشانه ها غالبا بعد از یک آسیب بدنی، 
جراحی، عفونت و یا استرس روانی شروع می شوند. در برخی مواقع، این بیماری بدون 

هیچ گونه علامتی شروع می شود.
 درد تنها مسئله این بیماری نیست: بسیاری از افراد مبتلا به فیبرومیالژی علاوه بر 
درد و حساسیت نسبت به لمس، اغلب موقع صبح بدنشان سوزن سوزن شده و دست ها 
و پاهایشان بی حس می شود. علاوه بر این ها بی خوابی، سردرد و خستگی نیز مشکلی 

است که این افراد با آن دست و پنجه نرم می کنند.
فیبرومیالژی قابل تشخیص است: این که نمی توان به راحتی علت درد را تشخیص 
داد، به این معنی نیست که پزشکان قادر به تشخیص فیبرومیالژی نیستند. اگر بیش از 
11 تا 18 ناحیه از بدن دچار درد شود و همچنین با بررسی آزمایشات می توان این 

بیماری را تشخیص داد.
منشا اصلی این بیماری سیستم عصبی است: زنان تقریبا سه برابر مردان از این 
بیماری رنج می برند، هرچند که هنوز دلیل قانع کننده ای درباره ی این موضوع بیان 
نشده است. به نظر می رسد که نوعی اختلال در سیستم عصبی سبب می شود آستانه ی 
احساس درد تغییر کرده و شخص با کوچک ترین فشاری درد را احساس کند. طبق یک 
بررسی، سیستم عصبی افراد مبتلا به فیبرومیالژی پاسخی متفاوت با افراد دیگر نسبت 

به درد بروز می دهند.
به  مبتلایان  از  بسیاری  بیماری است:  این  به  ابتلا  احتمالا استرس مسبب 
فیبرومیالژی سابقه ی استرس های طولانی مدت و قرار گرفتن در معرض فشارهای 
روحی را دارند. این استرس ها سبب تغییر در عملکرد سیستم عصبی شده و درد را 

به دنبال دارد.
كمبود ویتامین دی نیز علت ظهور فیبرومیالژی است: افرادی که دردهای 
طولانی مدت را تحمل می کنند، سطح ویتامین دی بدنشان نیز کمتر از سایر افراد است 

. بهتر است مراقب برنامه رژیم غذایی و میزان مصرف ویتامین دی باشیم.
فیبرومیالژی با CFS در ارتباط است: فیبرومیالژی به سندروم خستگی مزمن 
)CFS( شبیه است و با آن مرتبط می باشد. این دو، ویژگی های مشترکی مانند ایجاد 
احساس خستگی و درد دارند، اما خستگی در بیماران مبتلا به سندروم خستگی مزمن 
و درد در بیماران مبتلا به فیبرومیالژی برجسته تر است. همچنین فیبرومیالژی به تدریج 
فرد را در بر می گیرد، در حالیکه سندروم خستگی مزمن به سرعت و طی چند روز افراد 

را درگیر می سازد.
این بیماری در زنان شایع تر از مردان است: زنان تقریبا سه برابر مردان از این 
بیماری رنج می برند، هرچند که هنوز دلیل قانع کننده ای درباره ی این موضوع بیان 
نشده است. همچنین این بیماری در هر سنی ممکن است بروز کند، اما فیبرومیالژی 
ترجیح می دهد زنان 40 سال به بالا را درگیر نماید. البته نباید این نکته را نادیده گرفت 

که احتمال به ارث رسیدن این بیماری بین اعضای خانواده نیز وجود دارد.
داروهایی برای كاهش علائم وجود دارند: داروهایی مانند دولوکستین )سیمبالتا(، 
میلناسیپران )Savella( و پرهگابالین )Lyrica( مورد تأیید واقع شده اند و می توانند 

سیگنال های درد را مسدود کرده و به کاهش درد منجر شوند.
علاوه بر دارو، روش های دیگر سركوب علائم وجود دارد: فعالیت های بدنی و 
انجام تمرینات ورزشی جهت کاهش استرس، مانند یوگا و همچنین داشتن رژیم غذایی 
سالم می تواند کمک کننده باشد. تغییر در شیوه ی زندگی به مقابله با درد کمک شایانی 

می کند.
فیبرومیالژی قابل درمان است: مصرف منظم داروها ، ورزش و تغییر در شیوه ی 
زندگی توانسته بیماری فیبرومیالژی را در بسیاری از افراد ریشه کن کند. اگر شما نیز با این 

مشکل مواجه هستید، با مدیریت زندگی خود به درمان خودتان کمک کنید.

گاهی پیش می آید که دچار مشکلی در سلامتی تان می شوید که دلیل آن را نمی دانید. 
گاهی هم این مشکل ادامه دار است و شما را آزار می دهد. در این مطلب 12 مشکلی را که 
در سلامتی تان ایجاد می شود، بیان می کنیم. اینها را نادیده نگیرید و در صورت مشاهده 

آنها به پزشک مراجعه کنید.
 سرگیجه های ناگهانی و شدید

وقتی که بی هیچ دلیلی احساس می کنید محیط اطرافتان در حال چرخیدن است و برای 
راه رفتن نیاز به گرفتن دسته صندلی یا دیوار دارید، باید حتما آن را جدی بگیرید. این نشانه 

می تواند علامتی مربوط به یک بیماری زمینه ای عروق کرونر و آریتمی قلبی باشد.
مشکلی به نام تاکی کاردی بطنی که در آن ضربان قلب بیش از حد شدید می شود نیز 
می تواند دلیل آن سرگیجه های ناگهانی باشد. از طرفی تپش بسیار آهسته ی قلب نیز می 

تواند سبب سبکی سر شود. یادتان باشد هرگز این علائم را نادیده نگیرید.
دندان درد

درد دندان ها می تواند ناشی از مشکلات بهداشتی دندان مانند پوسیدگی، عفونت لثه، بیرون 
زدن دندان عقل و بیماری پریودنتال پیشرفته باشد که طی آن دندان ها دردناک می شوند.

به گفته دندان پزشکان، دندان درد یک زنگ خطر است. این مشکل را سریع تر درمان کنید 
تا ناچار به تحمل غم ناشی از دست دادن دندان هایتان نباشید. همچنین اگر عفونت های 

دهانی درمان نشوند، ممکن است مشکلات سیستمیک گسترده تری را به وجود بیاورند.
درد در قسمت پایین و یا سمت راست ناف

این درد در اثر فشار عضلانی ایجاد می شود و نشانگر یک مشکل جدی تر است. پس از 
گذشت 12 ساعت از شروع درد، در قسمت پایینی و  یا سمت راست ناف مشکل آپاندیسیت 

پدیدار می شود که ممکن است با یک تب خفیف نیز همراه باشد.
اگر این دردها 24 تا 48 ساعت نادیده گرفته شوند و مشکل ادامه پیدا کند، 

ممکن است تعداد زیادی از باکتری ها به قسمت داخلی شکم و روده 
بریزند و عفونت را به نواحی مختلف بدن منتشر کنند. اگر این درد 

پشت سر هم ادامه پیدا کرد، حتما به پزشک مراجعه نمایید.
اضطراب بیش از حد

گاهی بروز اضطراب در مواجهه با برخی مسائل طبیعی 
است، اما اگر این اضطراب ادامه پیدا کند ممکن سبب 
تنگی قفسه ی سینه و ابتلا به بیماری هایی نظیر بیماری 
مشکلات  سایر  و  آئورت  بیماری  قلب،  کرونر  عروق 

اینچنینی شود.
اگر با کوچک ترین مسئله ای دچار اضطراب می شوید 

و به همراه آن تنگی قفسه ی سینه شما را می آزارد، حتما 
آن را جدی بگیرید. به خصوص اگر سابقه ابتلا به بیماری های 
قلبی در خویشاوندانتان وجود دارد و کلسترول و فشار خونتان 

بالاست.
سوء هاضمه ی تقریبا همیشگی

شاید گاهی مصرف بیش از حد نوشیدنی ها و برخی 
غذاها سبب سوءهاضمه شود. اما اگر این مشکل برای 

مدت طولانی ادامه پیدا کند، ممکن است نشان 
از مشکلات جدی تری مانند وجود هلیکو باکتر 
پیلوری )باکتری عامل زخم معده( و یا حتی 

سرطان معده باشد.
اگر این مشکل در زمانی غیر از غذاخوردن 
از  برایتان پیش می آید، احتمالا ناشی  نیز 

مشکلات دیگری مانند مشکل قلبی است.
درد ساق پا و سوزش این ناحیه

درد ساق پا اغلب ناشی از کشش پاست. اگر این 
مشکل در زمان هایی پیش می آید که شما بدون انجام 
هیچ حرکت خاصی، یک جا نشسته اید، به احتمال زیاد 
نشانه ی ترومبوز ورید عمقی است. این بیماری به خاطر 
وجود لخته ی خون در پاها ایجاد می شود و اگر درمان 
نگردد، ممکن است لخته به سمت نواحی دیگر بدن 

مانند ریه ها برود و آمبولی ریوی را سبب شود.
نوشیدن آب کافی،  و عدم  نشستن های طولانی 
چاقی، سابقه ی ابتلا به سرطان و استعمال دخانیات 
از علل ایجاد این بیماری هستند. به هیچ وجه نسبت 

به این مشکل بی تفاوت نباشید.
احساس جابه جا شدن زانو

اگر در هنگام راه رفتن و یا بالا و پایین رفتن از پله ها احساس می کنید زانویتان از جایش 
تکان می خورد، نشان دهنده پارگی رباط صلیبی قدامی است. این مشکل اغلب در ورزشکاران 
مخصوصا فوتبالیست ها پیش می آید. اما گاهی راه رفتن نامناسب، سوانح رانندگی، ضعیف 

شدن زانو و ... نیز مسبب پارگی رباط صلیبی قدامی می شود.
سردردهای ناگهانی

سردردهای شدید و ناگهانی به احتمال زیاد به دلیل خونریزی های مغزی رخ می دهد، حتی 
اگر پس از مدتی این نوع سردرد متوقف شود، باز هم جای نگرانی وجود دارد. خونریزی های 
کوچک گاهی خود به خود رفع شده و کشنده نیستند. در صورت رد فرضیه ی خونریزی ، 

میگرن دلیل بعدی سردردهای ناگهانی و انفجاری است.
تب مزمن بیش از چند روز

تب، نشان دهنده ی مبارزه ی بدن با بیماری هایی مانند سرماخوردگی وآنفلوانزا است. اما 
اگر تب بیش از چند روز طول بکشد و همراه با گلودرد نباشد، نشان از یک عفونت زمینه ای 

است.
اگر تب بدون علائم سرماخوردگی و همراه با لرز و عرق کردن، به خصوص لرز شبانه باشد، 
احتمالا ناشی از یک عفونت باکتریایی اندوکاردیت خواهد بود که عفونت دریچه های قلب 

را سبب می شود.
اندوکاردیت زمانی رخ می دهد که میکروب وارد جریان خون شده و سپس وارد قلب 
می شود که اگر بدون درمان رها شود، مرگ را به دنبال دارد. اغلب این باکتری از طریق 
دندان ها به خاطر جراحی های غیر بهداشتی و یا از طریق خونریزی لثه، خود را به جریان 

خون وارد می کند و در بدن انتشار می یابد.
به گفته برخی پزشکان تب مزمن می تواند در اثر وجود بیماری بدخیم 
زمینه ای مانند لوسمی و یا لنفوم باشد که در هفته های اخر ابتلا قرار دارند.

دیدن جرقه های ناگهانی نور
این علامت از وجود یک مشکل جدی چشمی خبر می دهد که 
گاهی در صورت عدم درمان، منجر به از دست رفتن بینایی می شود.

این جرقه ها می تواند یکی از نشانه های اولیه پاره شدن شبکیه 
ی چشم باشد. عواملی که جدا شدن یا پارگی شبکیه ی چشم را 
به دنبال دارند شامل نزدیک بینی، سابقه ی جراحی آب مروارید، 
ضربه به چشم و نازک شدن شبکیه و تغییرات مربوط به سن و 

میگرن می باشد.
دردهای عمقی مفاصل شانه 

دردهای شانه اغلب گریبان گیر افراد می شود، اما دردهای عمقی این 
ناحیه احتمالا به دلیل پارگی لابروم می باشد. لابروم یک غضروف 

است که به عنوان یک سپر از شانه محافظت می کند.
دردناک بودن ادرار

شایع  بسیار  زنان  در  ادراری  های  عفونت 
است، اما مردان نیز گاهی با این مشکل 
مواجه می شوند. عفونت های ادراری در 
مردان در تمام سنین ممکن است رخ 
اما ممکن است دردناک شدن  دهد، 
در نتیجه ی بیماری های مقاربتی در 

مردان جوان باشد.
همچنین  ادرار  بودن  دردناک 
شدن  بزرگ  از  ناشی  تواند  می 
باشد.در  پروستات  خیم  خوش 
مردان مسن تر این نگرانی بیشتر 
در رابطه با مشکلات پروستات و 
سرطان مثانه وجود دارد، به خصوص 
زمانی که با ادرار خونی همراه باشد و یا 
اگر همراه با PSA  )ماده ترشح شده 
سرطان  احتمال  باشد،  پروستات(  از 

پروستات افزایش خوهد یافت.
توصیه می شود مردانی که این علائم را 
دارند، حتما به یک پزشک اورولوژیست مراجعه 

کنند . 

آواتار مجازی قلب برای درمان بیماری های مادرزادی
تحقیقات جدید دانشمندان دانشگاه کینگز کالج لندن به بررسی قلب های مجازی برای 

کمک به درمان نقص های جدی مادرزادی قلب پرداخته که بر هزاران نوزاد تاثیر می گذارد.
بیماری سندرم قلب چپ هیپوپلازی )HLHS( سالانه حدود 5000 نوزاد را به خود 

مبتلا می کند.
در نوزادان مبتلا به این نقص، ساختارهای درون قلب از جمله بطن چپ، دریچه میترال و 
دریچه آئورت در دوران بارداری شکل نمی گیرند یا بقدری کوچک هستند که بدرستی کار 
نمی کنند. این امر، کار پمپاژ خون غنی از اکسیژن در سراسر بدن را برای قلب دشوار کرده و 

منجر به مشکلات تنفسی، نبض ضعیف و پوست آبی رنگ می شود.
هنوز عوامل دخیل در بروز این نقص شناخته نشده اما پیشرفتهای اخیر در عمل جراحی، 
عملکرد پزشکان در رویایی با آن را ارتقا بخشیده است. اگرچه با وجود این پیشرفت ها، هنوز 
تعداد زیادی از کودکان جان خود را از دست می دهند یا تا پایان عمرشان علیرغم انجام 

چندین عمل جراحی در سال های اولیه حیات برای کنترل بیماری، بشدت تحت تاثیر آن 
قرار خواهند داشت.

در شرایط عادی، جراحان امیدوار به درمان این بیماری، در برابر تغییراتی که توسط این 
نقص نمایش داده می شود، ناتوان هستند و نمی دانند کدام درمان برای بیمار بهترین تاثیر را 
خواهد داشت.تحقیق جدید سطح دقیقی از درک بیماری را بر یک مبنای مورد به مورد به 
جراحان ارائه خواهد کرد. در این مطالعه، تحلیلی از اسکن ام آرآی جمع آوری شده از 150 
کودک در اختیار برنامه های رایانه ای پیشرفته قرار داده شده تا یک آواتار مجازی سه بعدی از 

قلب هر کودک از جمله آئورت را بسازد.
امید است که این تحقیق در نهایت به جراحان قابلیت ارزیابی هر بیمار را به صورت فردی 
ارائه کرده و منجر به رایج شدن درمان های شخصی شود که طی آن ها، جراح می تواند قلب 

بیمار را پیش از جراحی مشاهده کرده و حالت پیش از درمان آن را ارزیابی کند.
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اجتماعی 6

نگاهی تامل برانگیز بر رابطه معماری 
ساختمان ها با رفتارهای اجتماعی 

ظهور شیوه های نوین از معماری و ساختمان سازی،رفتارهای اجتماعی را تحت الشعاع 
قرار داده و به واقع سبک های معماری غربی باعث فاصله شهرنشینان با برخی از 

معیارهای اصیل سنتی،ارزشی واسلامی شده است.
ساخت و احداث واحدها و ابنیه مسکونی در دوران معاصر و بخصوص سالهای اخیر با 

تغییرات بنیادی و عمیق بسیاری مواجه شده است.
 اگر چه در ابتدای امر،ساختمان ها و اماکن ساخته شده،سازه هایی از خشت و آهن 
به نظر می رسند که توسط انسان بنا شده، اما به تدریج این ابنیه بی روح،بر روح و 

رفتارساکنان آن تاثیر می گذارد.
 به واقع هر ابنیه و ساختمانی بر اساس آنچه که قرار است در آن واقع شود ساخته 

می شود و بر اساس کاربری آن طراحی ها و احداث بنا شکل می گیرد.
 به عنوان نمونه شیوه و شکل ساخت محدوده ای که قرار است در آن فعالیت های 
ورزشی انجام شود با بنایی که مقرر است در آن استراحت توام با آرامش واقع شود تفاوت 
های بسیاری دارد،این تاثیرپذیری و تاثیرگذاری حکایت از تعامل دوسویه اما پنهان سبک 

معماری با روحیات و خلقیات انسان ها دارد. 
رشد و گسترش زندگی شهرنشینی،افزایش جمعیت و مهاجرت های فزاینده از روستاها 
به شهرها،باعث ظهور و بروز تحولات بسیاری در سبک و شیوه زندگی و حتی رفتار ها و 

مناسبات اجتماعی میان افراد و خانواده ها شده است.
 محمد رضا ایمانلو،کارشناس معماری در تشریح سیر و روند تحولات در الگوهای 
ساختمان سازی ایران اظهار کرد:یکی از شاخصه های اماکن مسکونی در تاریخ و 
فرهنگ سنتی ایران،خانه ها یا باغ ویلاهایی بود که با وسعت و مساحت بالا احداث 

می شد. 
وی افزود: تفکیک اندرونی و بیرونی، اتاقهای بزرگ برای گردهمایی همسایگان، بستگان 
و اعضای خانواده که اغلب پر جمعیت نیز بودند، ایوان، سرداب، باغچه،حیاط،بادگیر،حوض 
و... از شاخصه های معماری سنتی ایران زمین به شمار می رفت که هر کدام ریشه در 

نیازها،خلقیات و الزامات زندگی ایرانی داشت.
 ایمانلو عنوان کرد:با نگاهی اجمالی به وضعیت و سیمای ساختمان ها و واحدهای 
مسکونی به روشنی در می یابیم که آن پهنه وسیع طولی و عرضی،جای خود را به 

ساختمان سازی عمودی و بصورت بلند مرتبه سازی داده است.
 این کارشناس معماری افزود:یکی ازاصلی ترین علل بنای واحدهای مسکونی به شیوه 
کنونی،تراکم جمعیتی شهرها است که به دلیل حجم انبوه ساخت و سازها و نیاز به 
جانمایی هر چه بیشتر ساختمان ها از لحاظ کثرت و تعدد،شیوه عمودی جایگزین 

سکونتگاه های ویلایی شد که به تبع وسعت سطح اشِغال آن بسیار بیشتر است.
 وی افزود:در واحدهای مسکونی امروزی،دیگر امکان شب نشینی ها و دور همی های 
جمعیتی وجود ندارد زیرا عملا در یک واحد 100،70،50 متری شرایط برای همنشینی 
آشنایان و بستگان به تعداد و کثرت گذشته وجود ندارد که البته شرایط اقتصادی نیز 

در این امر دخیل است.
عزا،سوگواری،شادمانی،اعیاد  مراسم  برگزاری  گذشته  در  کرد:اگر  عنوان  ایمانلو   
و عروسی ها در همان خانه های سنتی و بزرگ انجام می شد،امروز برگزاری چنین 

مراسمی در تالارها و باغ تالارها اجرایی می شود.
 وی افزود:پرداختن به جزئیات این تحولات در این مجال نمی گنجد،اما مثال های 
مذکور مشتی از نمونه خروار است که هر آنچه در آن دقیق تر شویم به همان میزان 
تحولات عمیق تری از تغییر رفتارها و سنت های قدیمی، مشهود و بارز می شود که 
به مرور رنگ باخته و زندگی شهرنشینی با قالب های جدید تجدد غربی جایگزین آن 

شده است.
 **آسیب ها و عوارض سبک های جدید معماری در حیات اجتماعی

 محمد رضا ایمانلو خارج شدن فرآیند رشد و اجتماعی شدن از لاک خانه به بیرون از 
خانه را نخستین تغییر بنیادی در سبک و سیاق زندگی سنتی پیشین با زندگی های 

امروزی عنوان کرد.
 وی افزود:اگر در گذشته،منزل محلی برای تفریح،استراحت،مذاکره،گفتمان و رشد و 
جامعه پذیری بود امروز این مولفه ها به بیرون از منزل منتقل شده و به واقع واحدهای 
مسکونی کنونی،تنها جنبه های خوابگاهی دارد و بخش اعظم اوقات افراد در بیرون از 

منزل سپری می شود.
 وی افزود:به تعبیری می توان گفت هویت پذیری فرزندان واعضای خانواده به پارک 
ها،بوستان ها،سینماها،کافی شاپ ها،ورزشگاه ها،خیابان ها،شهربازی ها و...منتقل شده 
که به مراتب تسلط بر آن محدودتر و آسیب پذیری آن نیز با رشد و افزایش هر چه 

بیشتری همراه خواهد بود.
 ** گسست اعضای خانواده با فردگرایی

 وی فردگرایی و انزوای پنهانی اعضای خانواده را از دیگر تبعات شیوه های نوین معماری 
عنوان کرد. 

ایمانلو در تشریح موضوع فوق گفت:سبک و سیاق معماری در گذشته به شیوه ای بود 
که در آن مناسبات در کنار یکدیگر شکل می گرفت و تمامی اعضای خانواده از احوالات 
یکدیگر با خبر بودند،اما امروزه شیوه های معماری و احداث بنا به گونه ای واقع می شود 

که اعضای خانواده از یکدیگر تفکیک شده اند.
 وی افزود:اتاق هایی مجزا برای هر کدام از اعضای خانواده بصورت انفرادی،به شکلی 
نرم و آهسته آنها را از یکدیگر جدا ساخته و به نوعی گسست پنهانی در خانواده ها را 

حاکم کرده است.
 ** بی قراری و پرخاشگری فرزندان 

این کارشناس معماری،بی قراری و پرخاشگری را از دیگر تاثیرات مخرب کوچک شدن 
منازل و واحدهای مسکونی برشمرد. 

وی افزود:اگر در گذشته،امکان جست و خیز و فعالیت و بازی های کودکانه در محیطی 
باز و فراخ میسر می شد، اما امروز تنگناهای موجود در آپارتمان ها و ملاحظات مقتضی با 

فرهنگ آپارتمان نشینی اجازه تحقق چنین امری را به کودکان نمی دهد. 
در  درونی  شده  انباشت  انرژی  و  هیجانات  شدن  آزاد  کرد:عدم  عنوان  ایمانلو 
کودکان،خشم،بی قراری،پرخاش،بهانه گیری و ناسازگاری را به همراه دارد و این 
محدودیت در فرآیند ذهنی،فکری و جهان بینی کودکِ در حال رشد، تاثیر گذار 

است. 
** درگیری ها و تعارضات 

این کارشناس معماری با اشاره به افزایش تعارضات و درگیری های میان سکنه 
واحدهای مسکونی و آپارتمان ها عنوان کرد:اساسا رشد و توسعه شهرها با مهاجرپذیری 
و مهاجر نشینی همراه است و در چنین فضایی،خرده فرهنگ هایی متعدد و متنوع در 
کنار یکدیگر زیست می کنند که بطور طبیعی  اختلافات فرهنگی قابل توجهی میان 

آنها جاری و ساری می شود.
 ایمانلو گفت:آنچه که باعث تفکیک میان اعضای ساکن در یک  آپارتمان از یکدیگر 
شده تنها یک دیوار است،اما در مقام عمل،رفتارها و طرز تفکر افراد،بازخوردی فراتر 
از چنین تفکیک هایی دارد و عدم تناسخ رفتارها،تلقی ها،برداشت ها و شیوه های 
زندگی میان افراد بعضا باعث اصطحکاک هایی می شود که موید تفاوت در ذائقه 
های فکری است که به مرور به دلیل عدم آموزش صحیح این تفاوت ها را به تقابل 

مبدل می سازد. 
وی افزود:امروزه بخشی از درگیری ها و پرونده های تشکیل شده در دادگاه ها ناشی از 
اختلافاتی است که متاثر از تعارضات فرهنگی میان سکنه آپارتمان های مسکونی ظهور 
و بروز پیدا می کند و گاه رفع و رسیدگی به چنین تقابل هایی،به دادگاه ها و محاکم 

قضایی کشیده می شود. 
ایمانلو یادآور شد:به واقع محیط هایی که با فلسفه و ماهیت تامین حفظ آرامش و 
بازتوانی روحی،جسمی بنا شده اند  گاهی به اماکنی مبدل می شوند که در ان روح و 
روان اسیر فرسایش و تنش های مستمر می شود و این از تبعات زندگی مدرن شهر 
نشینی در جوامع در حال توسعه است که با وجود برخی محاسن با پیامد ها و عوارض 

این چنینی نیز همراه می شود که بخش هایی از آن غیر قابل اجتناب است.

معاون وزارت آموزش و پرورش اعلام کرد؛

زمان صدور تک کارت های سرمایه فرهنگیان
معاون توسعه مدیریت و پشتیبانی وزارت آموزش و پرورش از صدور تک کارت های سرمایه 
فرهنگیان تا پایان ماه جاری برای برخی استان ها به صورت آزمایشی خبر داد و گفت: این 

طرح طی یک تا دوماه آینده برای سایر فرهنگیان نیز اجرا خواهد شد.
محمد بطحایی درباره آخرین وضعیت صدور تک کارت های سرمایه فرهنگیان، اظهار 
کرد: تک کارت فرهنگیان به صورت آزمایشی تا پایان ماه جاری برای برخی استان ها صادر 

می شود.
وی افزود: محدودیت تک کارت ها در فیلدهای شخصی افراد است. زیرا این کارت ها،  
کارت های بانکی هم هستند و باید ملاحظات امنیتی بانک ها را هم بر روی آن لحاظ کرد. از 

سوی دیگر دریافت اطلاعات شخصی افراد کار را به درازا کشانده است.
معاون توسعه مدیریت و پشتیبانی وزارت آموزش و پرورش از صدور تک کارت های سرمایه 
تا پایان ماه جاری برای برخی استان ها خبر داد و گفت: این طرح طی یک تا دوماه آینده 

برای سایر فرهنگیان اجرا خواهد شد.
 سی ام شهریورماه امسال بطحایی از تک کارت سرمایه فرهنگیان رونمایی کرد و درباره 
آن گفته بود: به این کارت چند منظوره به تدریج خدماتی اضافه خواهد شد که امکان اول 
کارت شناسایی و پرسنلی برای فرهنگیان است. به تدریج خدماتی چون کارت بانکی،  کارت 
تردد، کارت بلیت، کارت بیمه، کارت خدمات رفاهی و کارت تخفیف و عضویت در باشگاه 

مشتریان نیز به این کارت اضافه می شود. 
البته کارکرد شناسایی این کارت برای همه فرهنگیان، اجباری است اما بهرمندی از سایر 
خدمات و امکانات آن چون کارت بانکی اختیاری است؛ هرچند تسهیلات عمومی به 

فرهنگیان چون وام از طریق این کارت ارائه می شود.

زنان امروزی علاقه بیشتری به خانه داری دارند ؟ 
گزارش  / نازنین میرزایی:

هویت بسیاری از زنان تحصیل کرده امروزی به سمت سنتی شدن پیش می رود.
در گذشته بیشتر شغل ها به زور بازو و توان بدنی بالایی نیاز داشت به همین علت زنان 
و دختران وقت و انرژی خود را به کارهای خانه و خانه داری معطوف می کردند. در  آن 
زمان خانه داری و تربیت فرزندان تمام هویت یک زن ایرانی محسوب می شد؛ به عبارت 
دیگر فردی را همسر خوب می خواندند که تمیزی، شست و شو، آشپزی، تربیت فرزندان 

و کارهایی از این قبیل را به بهترین شکل ممکن انجام داد.
رفته رفته با تغییر جوامع از سنتی و کشاورزی به جوامع صنعتی و مدرن، افزایش سطح 
تحصیلات افراد و سطح شهر نشینی سبب شد، که شغل های سنتی به مراتب کم رنگ 
تر شده و شغل های جدید دفتری و یا به سخن دیگر پشت میزنشینی به وجود آید. در 
نتیجه این تغییرات است که امروز شاهد حضور چشمگیر زنان در بخش های مختلف 
جامعه هستیم، اما آماری که از آخرین سر شماری به دست آمده نشان دهنده افزایش 18 

درصدی زنان خانه دار و کاهش اشتغال زنان در کشور است.
* رابطه معکوس میزان شغل و تحصیلات

در جامعه با داشتن مدرک تحصیلی دانشگاهی در رشته  های مختلف و بعد از آن به 
دست آوردن درآمد و استقلال مالی، یکی از آرزوهای بیشتر زنان و دختران است. آن ها با 
سعی و کوشش فراوان در رشته  های مورد علاقه  شان مشغول به تحصیل می  شوند و بعد 
از فارغ التحصیلی و خارج شدن از دانشگاه تمایل دارندکه به بازار کار وارد شوند، اما مشکل 
از آن جایی آغاز می شود که ظرفیت اشتغال زایی در جامعه با رشد دانش آموختگان 
متناسب نیست.  شاید در گذشته های نه چندان دور داشتن مدرک تحصیلی از نظام 
آموزش عالی، برای به دست آوردن شغل مناسب کافی بود، اما امروز بازار کار خواهان 

بیشتر فارغ التحصیلان نیست.
در این شرایط با مشاهده آزمون ها و آگهی  های استخدامی متوجه می  شویم که در بازار 
کار بیشتر مردها را می  پذیرند و به زنان مجال کمتری داده می شود و در استخدام  ها 

بیشتر مرد پذیرش می کنند.
همچنین چون بیشتر زنان تحصیل کرده تمایل ندارند به شغل های رده پایین مشغول 

شوند ناگریز خانه داری را انتخاب می کنند.
سحر 27 ساله، کارشناس روان شناسی، خانه دار می گوید: بعد از فارغ التحصیلی از 
دانشگاه تقریبا 2 سال به دنبال شغل مرتبط با رشته ام می گشتم، اما در این مدت فرصت 
کاری مناسبی برایم فراهم نشد و بنابر این باید بین منشی گری و درخانه ماندن یکی را 

انتخاب می کردم و من رسیدگی به کارهای منزل را ترجیح دادم.
* زمانی كه پشت میز نشستن را نمی خواهند

هویت زنان از گذشته تاکنون بسیار تغییر کرده است. در زمان های قدیم یعنی قبل از 
انقلاب صنعتی، زنان تنها در خانه و برای خانواده شان فعالیت می کردند، اما امروزه با تمدن 
جوامع و اشتغال زنان در جامعه، مادری و رسیدگی به امور منزل بخشی از فعالیت زنان 
است. در حال حاضر بیشتر بانوان ایرانی چندین نقش از جمله همسری، مادری و شغلی 
خارج از منزل را به عهده دارند به همین دلیل ممکن است در بسیاری مواقع نتوانند بیشتر 
مسئولیت هایی را که بر دوش آن ها نهاده شده است را به درستی و بدون کمک دیگران 
انجام دهند زیرا همسر و فرزندان شخصی و هم رئیس نهادی که در آن مشغول به کار 
است، انتظاراتی دارند که فرد می بایست آن انتظارات را برآورده کند. این موضوع سبب 
می شود که زنان دچار دشواری و فشار ناشی از تعدد نقش ها شوند و از آن جایی که برای 
بسیاری از بانوان ایرانی، اولین و مهم ترین اولویت آن ها محسوب می شود، شغل شان را 
رها می کنند و ترجیح می دهند که وظایف مربوط به مادری و همسری را به طور کامل 
و بی کم کاست انجام دهند و فرزندان شان که سرمایه های اجتماعی هستند را با روان 

قوی تر و تربیت مناسب تری به جامعه تحویل دهند.
حنانه، 30 ساله، کارشناس تربیت بدنی می گوید: قبلا در یک باشگاه ورزشی مربی بودم، 
اما از زمانی که ازدواج کردم و صاحب فرزند شدم، خواب و استراحت به طور کامل از من 
گرفته شد. همیشه به محل کارم دیر می رسیدم و مدام فکرم درگیر بود. در نتیجه به علت 
کمبود وقت و تعداد بسیار مسئولیت ها ترجیح دادم خانه دار باشم تا حداقل مادر خوبی 
باشم. دکتر سعید امینی، جامعه شناس و مدرس دانشگاه علامه طباطبایی در خصوص 
علل افزایش میزان زنان خانه دار می گوید: بیکاری، نگاه سنتی مردان به اشتغال زنان و 
سنگین بودن بسیاری از شغل ها برای آنان سبب افزایش خانه داری شده است و عدم 
استقلال مالی زنان از جمله نکات منفی خانه داری و تربیت فرزندانی قوی و با اعتماد به 

نفس بالا از نکات مثبت این موضوع است.
* خانه داری گاه اجبار است و گاه اختیار...!

خانه داری برای بانوان گاه اجبار و گاه اختیاری است. استفاده از نیروی انسانی مرد برای 
بیشتر مشاغل و عدم نیاز بازار کار به حجم بالای بانوان تحصیل کرده قسمت اجباری 
بودن این موضوع است و اما عدم تحمل استرس و ناتوانی در انجام مسئولیت  های متعدد 
همچون قرار گرفتن در نقش همسری، مادری و امور خارج از خانه به قسمت اختیاری 

بودن این مبحث مربوط می شود.
این شرایط تا حدودی برای زنان مناسب و تا حدودی نامناسب است. اگر قوانین تامین 
اجتماعی به گونه ای باشد که حداقل استقلال مالی را برای زنان خانه دار به وجود می آورد 
و یا شرایط کاری مشاغل زنان به گونه ای می شد که بتوانند همه انتظارات را برآورده کنند، 

شرایط برای زنان و جامعه به طور حتم مساعدتر می شد.

دارید  زود  صبح  در  شدن  بیدار  از  که  احساسی  آیا 
آمیخته ای از دوست داشتن و نفرت است؟

 جواب بیشتر مردم به این سؤال مثبت است. همه ما 
می دانیم که سحرخیزی بهره وری انسان را بالا می برد و 

انسان را هوشیارتر و باانگیزه تر می کند. 
تنها مشکلی که اینجا وجود دارد این است که شما به طور 
قطع از اینکه زودتر از وقت معمول از خواب بیدار شوید، 
متنفر هستید. اینطور نیست؟ اگر شما با این موضوع موافق 
هستید که سحرخیزی عامل پیشرفت و موفقیت است ولی 
از آن دسته افرادی هستید که با شنیدن صدای زنگ ساعت 
در صبح به خود می گویید: »باز یک روز دیگر«، نگران 
نباشید.  در این مقاله ما شما را با استراتژی هایی آشنا 
می کنیم که با به کار بستن آنها از رختخواب بیرون جسته و 
صبح خود را خیلی راحت تر و حتی با شادی و نشاط بیشتر 

شروع می کنید.
1-باید از شب شروع كنید

اغلب مطالعات نشان داده است که سطح انگیزه افراد با نوع 
 REH خواب آنها در ارتباط است. برای مثال، خواب نوع
REH( مخفف کلمات حرکت سریع مردمک چشم است 
و شامل قسمتی از مراحل خوابیدن است که انسان در 
حال خواب دیدن است.( اگر یک استراحت جانانه در طول 
شب نداشته باشید و در طول مدت زمان خواب چندین 
بار مرحله REH را تجربه کنید، از ارنژی و انگیزه شما 
برای برخاستن از رختخواب در یک زمان مشخص کاسته 

خواهد شد.
یکی از روش هایی که می توان بر این مشکل غالب 
شد آن است که انسان برای زمان قبل از خوابیدن خود 
برنامه ریزی کند. عاملی که باعث می شود کیفیت خواب 
و استراحت شما بهبود پیدا کند. در ادامه این مطلب شما 
با استراتژی هایی آشنا می شوید که کارآفرینان موفق برای 
به خواب رفتن و داشتن یک خواب خوب از آن استفاده 

می کنند.
مقدار مصرف روزانه كافئین

 خود را محدود كنید
آقای الون ماسک موسس شرکت تسلاموتور فاش کرد که 
او در طول روز قهوه زیادی می نوشیده ولی اکنون مقدار آن 
را به یک تا دو فنجان در روز محدود کرده است. با انجام این 
کار او دیگر شب ها احساس بی خوابی نمی کند و خواب 

بهتری هم دارد.
از تجهیزات الکترونیکی دوری كنید

آیا می دانستید که روشنایی صفحه تلفن همراه، تبلت 
یا کامپیوتر همراه )لپ تاپ( شما قبل از خوابیدن می تواند 
تاثیر منفی بر عادات خواب شما بگذارد. به همین دلیل خانم 
آریانا هافینگتون )موسس و سردبیر نشریه هافینگتون پست( 
شب ها قبل از خواب تلفن همراه خود را از اتاق خوابش 
دور نگه می دارد؛ عادی که او پس از گذراندن یک دوره 

خستگی زیاد به دست آورد.
كتاب  بخوانید

بیل گیتس موسس شرکت بزرگ مایکروسافت هر شب 
قبل از خواب عادت داشته یک ساعت مطالعه کند و اعتقاد 
داشت این کار باعث می شده او زودتر به خواب برود. )کتاب 
های مورد علاقه او شامل زندگینامه ها، کتاب های تاریخی 
و نشریات و مقالات فرهنگی می شد.(  ایجاد محیطی که 
خوابیدن را در شما تحریک کند نیز سودمند است. برای 
مثال اتاق خواب خود را تا حد امکان تاریک کرده، صفحه 
ساعت هشدار دهنده را از جلوی چشمان خود دور کنید یا 
اگر در محله پر سروصدایی زندگی می کنید، یک مجموعه 
آهنگ های آرام مناسب برای دقایق قبل از خواب تهیه 

کرده و گوش دهید.
2- با خود فکر كنید چرا سحرخیزی برای شما 

اهمیت دارد
اگر انسان به اهمیت تغییر واقف نباشد، ایجاد هر نوع 
تغییر در زندگی اش مشکل خواهد بود پس باید از خودتان 
بپرسید: چرا زود بیدار شدن برای شما مهم است؟ چرا می 
خواهید از صبح خود بیشتر استفاده کنید؟ آیا به این مسئله 
اعتقاد دارید که ایجاد یک برنامه کامل صبحگاهی و تبعیت 
از آن به کاهش وزن شما کمک می کند؟ که باعث می شود 
تناسب اندام داشته باشید و در نتیجه اعتماد به نفس شما را 
بهبود می بخشد و انرژی لازم برای گذراندن روزتان را فراهم 
می کند؟ یا شاید فکر می کنید اگر قبل از طلوع آفتاب از 
خواب بیدار شوید برای انجام کارهایی که به شما احساس 
رضایت و آرامش می دهند مثل مطالعه، نوشتن یا… وقت 

لازم را پیدا می کنید؟
هر گاه برای شما این نکته روشن شد که چرا می خواهید 
صبح ها زودتر از خواب بیدار شوید، به این نکته نیز پی 

خواهید برد که تغییر کار ساده ای است.

3- دكمه چرت زدن )snooze( ساعت را مرتب 
فشار ندهید

شما به عنوان نمونه در یک روز صبح چند بار دکمه چرت 
زدن یا snooze ساعت خود را می زنید؛ یک بار، دو بار، 
پنج بار، یا بیشتر؟ هر چند ممکن است به نظر برسد چند 
دقیقه بیشتر خوابیدن با هر بار خاموش کردن صدای زنگ 
ساعت چیز خوبی است اما باید بدانید که اینطور نیست. 
فشردن دکمه چرت زدن باعث خسته شدن بیشتر شما 
شده، سیکل خواب را بر هم می زند و باعث می شود تا طی 

روز، کارهای خود را با اکراه انجام دهید. 
از این گذشته، هنگامی که این دکمه اولین قدمی باشد که 
در صبح برمی دارید، شما در واقع روز خود را با به تعویض 
انداختن کارها شروع کرده اید. انجام این کار به ناخودآگاه 
به ذهن شما این پیغام را ارسال خواهد کرد که شما حتی 
آنقدر اعتماد به نفس ندارید که صبح از رختخواب خود 
بلند شوید. باید گفت این کار نمی تواند آغاز گر یک روز 

خوب باشد.
پس به نظر شما چگونه می شود از عادت چند دقیقه 
خواب بیشتر خلاص شد؟ فرض کنید ساعت یا تلفن همراه 
خود را دور از تخت خود گذاشته و مجبور هستید برای 

خاموش کردن زنگ هشدار آن از تخت خود بلند شوید.
4- فرآیند بیدار شدن صبحگاهی خود را تغییر 

دهید
تلاش کنید تا در صبح خود یک تحول بنیادی ایجاد 
کنید، برای مثال با بیدار شدن در ساعت 4 صبح. معمولا 
اگر عادت دارید تا ظهر بخوابید، این کار می تواند یک فرآیند 

دشوار باشد.
شما با ایجاد تغییراتی کوچک می توانید به تغییراتی 
بزرگ برسید. آگاه تر شوید و به سطح بالاتری از شور و 
شوق برسید. پایبندی به چنین فرآیندهایی دقت شما را 
در زندگی بالا برده، به شما آرامش داده و کمک می کند 
تا بتوانید روش صحیح را در ایجاد تغییرات پایدار انتخاب 

کنید .
برای مثال اگر شما معمولا در ساعت 7 صبح از خواب 
بیدار می شوید، این فرآیند به شما کمک می کند تا از فردا 
ساعت 6:45 از خواب بیدار شوید. هنگامی که به بلند شدن 
از خواب در وقت جدید عادت کردید، ساعت برخاستن خود 
را به 6:30 تغییر دهید. با هر بار 15 دقیقه زودتر از خواب 
بیدار شدن، تقریبا بدون هیچ گونه تلاشی شما کم کم به 

یک فرد سحرخیز تبدیل می شوید.
5- سعی كنید صبح ها فعالیت هایی را انجام دهید 
كه برای شما لذتبخش هستند؛ این باعث می شود به 

تکرار آن پایبند شوید
برخاستن از خواب در صبح زود به خودی خود دشوار 
است؛ حال تصور کنید برای انجام کاری که اصلا علاقه 
ای به انجام آن ندارید از خواب بلند شده اید… به نظر 

نمی رسد این کار کمتر از شکنجه باشد. 
به همین دلیل شما باید فرآیندی را برای بیدار شدن 
در صبح انتخاب کنید که پر از فعالیت های مورد علاقه 
شما باشد. چیزهایی که حال شما را بهتر می کنند و باعث 

پیشرفت شما در زندگی می شوند.
تعدادی از کارهایی که من با انجام دادن شان در صبح 
زود بیشترین بهره را از آن لحظات برده ام عبارتند از: انجام 
تمرینات کششی، نویسندگی و ایجاد لیست تشکر به خاطر 
داشته هایم و و گذران اوقاتی خوش با خانواده. حالا شما 
می توانید فهرستی از کارهای مورد علاقه خود را که انجام 
ان در صبح وجود دارد آماده کنید تا مشوقی باشد برای 

سحرخیزی و شروع یک روز خوب.
این هم پنج روش آسان برای داشتن یک صبح راحت و 
پرثمر. اکنون بیشترین کاری که شما لازم است انجام دهید 
آزمایش کردن یک یا تمام این روش هاست. چه کسی 
می داند؟ شاید رابطه عشق و نفرت از صبح شما تبدیل به 
یک عشق واقعی صددرصدی شود؛ به طوری که روزی شما 
به خودتان بگویید: »بالاخره یک روال صحیح و سازنده را 

برای صبح خودم پیدا کردم!«

راه حل هایی آسان برای سحرخیزی

گزارش/ وجیهه غلامحسین زاده 

اینجا اسماعیل آباد است، محله ای که به گفته 
مسئولان خارج از محدوده شهری است و هیچ گونه 

خدمات شهری به ساکنانش تعلق نمی گیرد. 
ریل راه آهن، دیوار بتنی و فاضلاب روان، این ها 
کودکان  از  برخی  بچگی  خاطرات  از  بخش هایی 
شهری است که ما در آن زندگی می کنیم، این بار به 
قول سهراب پشت دریا که نه پشت همین دیوارهای 
بتی انتهای شهر قائم محلی است که فریادخاموش 
فرزندانش در نطفه خفه شده و از دیوارهای بتی عبور 

نمی کند.
صدای فریاد و خنده بچه ها از آن طرف دیوار بتی 
به گوش می رسد، نزدیک تر که می شوم به سمتم 
همراهی شان  بازی  در  که  می خواهند  و  می دوند 
کنم، بعضی اما گوشه گیری می کنند و بازی را رها 
می کنند، حلیمه یکی از آن ها است، دختر 12 ساله 
گوشه گیری که هر چه تلاش کردم به او نزدیک شوم 
بیشتر فاصله گرفت، انگار از اعتماد به آدم ها خیری 

ندیده است.
زینب اما برعکس حلیمه دستم را در دست های 
سردش گرفت وادارم کرد که پا به پایش میان کوچه 
بدوم و با بازهای کودکانه شان همراه شوم؛ کودک 9 

ساله ای که انگار محبت حلقه گمشده زندگیش بود 
که در هر رهگذری به دنبال آن می گشت دستم را 
رها نمی کرد ومی گفت: نرو ما که هنوز بازی نکردیم.

 عبور از كوچه های صعب العبور
از ابتدا تا انتهای کوچه را می توان به سختی طی 
کرد، باران کوچه های خاکی محل را تبدیل به مکان 
صعب العبوری کرده است و بچه ها بدون توجه به این 
مسئله هر طور که شده به بازی خود ادامه می دهند. 
ریل راه آهن و بیابان های پر از زباله و اطراف کانال 
جا  این  اینجاست،  کودکان  بازی  پاتوق  فاضلاب 
اسماعیل آباد است محلی که تنها نام آبادی را یدک 

می کشد.
اینجا خانه هایی ساخته شده است که به هر چیزی 
از  ترکیبی  راحتی،  و  آسایش  محل  جز  می ماند 
آجرهایی روی هم که بعضاً در کنار دیوار و سقف های 
نام خانه به خود گرفته اند  حلبی جمع شده اند و 
زندگی  آن ها  در  خانوار  سه  بعضاً  که  خانه هایی 

می کنند.
این  از معضلات  یکی  که  آب هم  و  گاز  و  برق 
منطقه است، برخی خانه که ساخته ده ها سال پیش 
هستند برق و آب دارند اما خانه های جدیدتر برق را 
به صورت غیرقانونی به خانه های خود کشیده اند و 
همه خانه ها از گاز محروم اند و کپسول های گاز در 

سرمای طاقت فرسای زمستان و در طول سال همراه 
همیشگی شان می شود.

ساکنان محله اسماعیل آباد را بیشتر اتباع افغان و 
مهاجران از شهرهای دیگر تشکیل می دهند که هر 
کدام به دلایل متفاوتی در این محل ساکن شده اند 
که فقر مادی مهم ترین این عوامل است از جمله آن ها 
رمضان 55 ساله است که از سال ها پیش و به برای 
پیدا کردن کار به قم مهاجرت کرده است و و تنها 
به این دلیل که توانایی پرداخت مبلغ اجاره خانه  در 
محلات دیگر شهر را نداشته است ساکن این محل 
شده اند و در رابطه با غیرقانونی و خارج محدوده بودن 
شهر می گوید: این خارج محدوه بودن محله تقصیر ما 
نیست و وقتی در سایر مناطق شهر و با این پول من 
نمی توانم یه زیر پله هم پیدا کنم مجبور می شوم که 

این محل را برای زندگی انتخاب کنم.
رمضان دست های پینه بسته و چروکیده اش را 
نشان می دهد و می افزاید: از ده سالگی کار کردم و 
وضعیت دست هایم چنین است ولی هنوز هم هیچ 
چیزی برای آینده خودم و فرزندانم ندارم، از ما که 

گذشت اما به داد کودکان اینجا برسید.
 محلی خارج از محدوده

این حرف های رمضان و شکایت هایش از وضعیت 
ناگوار زندگی در محله اسماعیل آباد در حالی است 

که به گفته  مسئولان شهری و شورای شهر اسماعیل 
آباد در محدوده ی شهری نبوده است و طبق قانون 
شهرداری ها و شواری شهر شهرداری تنها وظیفه 
خدمت رسانی به مناطق داخل محدوده ی شهری 
را دارد و نباید عوارض شهری را در مناطق خارج 

محدوده ی شهری صرف کرد.
این گفته شهردار قم است در جلسه علنی چند 
بالاخره  هفته ی پیش شورای شهر قم که در آن 
حسین فاکر خراسانی رئیس کمیسیون حقوقی و 
نظارت شورای شهر قم طلسم را شکست و شرایطی 
ایجادکرد که نمایندگان مردم در شواری شهرقم و 
مسئولان شهری به وضعیت مردم در این محل فکر 
کنند و برای بهبود شرایط زندگی نامساعد این محل 

فکری کنند.
بر این اساس به پیشنهاد شهردار قم باید کمیته ای 
تشکیل شده و لکه های محرومیت استان قم شناسایی 
شده و برای رسیدگی به این لکه ها اولویت بندی 
انجام شود که به گفته وی در اصفهان هم 19 لکه 
محرومیت شناسایی شده و برای رفع مشکلات آن ها 

برنامه ریزی شد و اقدامات مناسبی صورت گرفت.
لکه هایی که سقائیان نژاد از ان ها صحبت می کند 
در قم نیز کم نیستند، اسماعیل آباد، حلبی آباد، محله 
ظهور، عرب نشین ها، قلعه کامکار همه همه از جمله 
مناطع محروم شهر قم هستند که از کمترین امکانات 
رفاهی برخوردار نبوده وبر نیاز به تشکیل چنین کمیته 
برای توجه به مشکلات مناطق محروم شهر بیش از 

پیش روشن می کند.
 بهداشت معضل اصلی اسماعیل آباد

حسین فاکر رئیس کمیسیون نظارت شورای شهر 
قم که دغدغه اسماعیل آباد را از سالهای پیش و 
در مواجهه با بیمارانی از این منطقه که به مطبش 
مراجعه کرده بودند به دست آورده است بارها به این 
منطقه مراجعه کرده و در جریان وضعیت این منطقه 
از نزدیک قرار گرفته است، این را فاکر در رابطه با نحوه 
آشنایی خود با منطقه اسماعیل آباد گفت و افزود: 
وضعیت بهداشت این منطقه بسیار نامناسب است 
و از محدودترین امکانات از جمله آسفالت بی بهره اند 
و علاوه بر آن وضعیت استحکام خانه ها هم بسیار 
نامناسب است که با محدودترین زلزله ای امکان خرابی 

گسترده وجود در این محل وجود دارد.
وی در رابطه با خدماتی که به این منطقه ارائه 
می شود، خاطرنشان کرد: مسئولان تا به امروز بر این 
اعتقاد بودند که این منطقه در محدوده شهری نبوده 
و هیچ گونه خدماتی به آن ارائه نمی شود اما حداقل 
کاری که می توان برای این منطقه انجام داد جمع 
آوری زباله ها و تأمین بهداشت آن است، جوب هایی از 
فاضلاب که در این منطقه جریان دارند و کودکان در 
اطراف آن مشق می نویسند و بازی می کنند سلامت 

آن ها را به شدت در خطر می اندازد.
در حالی که این منطقه خارج از محدوده شهری 
خطاب می شود و هیچ تلاشی برای حفظ بهداشت 
آن انجام نمی شود که ارتباط ساکنان این محل با 
اهالی سایر مناطق شهری می تواندشیوع بیماری های 
بسیاری را در برداشته باشد و طبیعتاً مشکلات این 
منطقه کل شهر را درگیر می کند، فاکر در این رابطه 
افزود: شهرداری با ایجاد یک روکش ساده و آسفالت 
و جمع آوری چند روز یک بار زباله ها و لجن ها به 
صورت اورژانسی اقدام برای بهبود وضعیت ساکنان 
این مناطق را آغاز کند و بعد از آن مسئولان شهری و 

استانی طی کمیته هایی مشکلات و معضلات حاشیه 
نشینی را به صورت مدون بررسی کنند و به دنبال راه 

حل و چاره ای برای آن باشند.
چگونگی تقسیم بندی بودجه در مناطق مختلف 
شهری و تسری بخشش از بودجه به مناطق محروم 
از جمله مباحثی بود که کمیسیون حقوقی و نظارت 
شورای اسلامی شهر قم به آن اشاره کرد و عنوان 
کرد: برخی از مناطق محروم به عنوان تابلو شناسایی 
شده اند و بودجه به این مناطق تسری پیدا می کند 
در حالی که مناطق محروم بسیاری هستند که در 
معرض توجه نیستند اما در وضعیت بسیار نامساعدی 

به سر می برند.
فاکر با تاکید بر توزیع عادلانه بودجه گفت: این 
که این مناطق خارج از محدوده شهری است شاید 
اما شورای شهر  باشد  قانع کننده  برای شهرداری 
نماینده مردم است و باید در این زمینه ورود کند و 
باید پیگیری وضعیت این مناطق پا را فراتر گذاشت و 
بررسی کرد که اصلاً چرا این مناطق به وجود آمده اند 
و راهکار عملی برای جلوگیری از ایجاد مجدد این 

محله ها چیست.
 آسیب های اجتماعی مولود حاشیه نشینی

افزایش مهاجرت روستاییان به شهرها و رشد شتابان 
شهرنشینی و مهاجرت غیرمجاز سایر کشورها سبب 
شده است که حاشیه نشینی به معضلی در کلان 
شهرها تبدیل شوند که خود این محل آسیب های 
معضلاتی  است،  داشته  پی  در  هم  را  اجتماعی 
همچون اعتیاد فراگیر خانوادگی، نبود مراکز آموزشی 
و فرهنگی و بیسوادی و رفتارهای خلاف عرف وهنجار 
دراین مناطق از جمله مسائلی است که به وفور در این 

مناطق بافت می شود.
رضا سلیقه مدیرکل بهزیستی استان قم کمبود 
مراکز فرهنگی و آموزشی به عنوان یکی از مشکلات 
مهم مناطق حاشیه نشین دانست و گفت: وجود 
چنین مراکزی می تواند به رشد فرهنگ و ارتقا آگاهی 
افراد کمک بسیاری کند و چه بسا از به وجود آمدن 

بسیاری از آسیب های اجتماعی جلوگیری کنند.
اعتیاد با فراگیری 67.5 درصدی در این محلات 
یکی از مهم ترین مشکلات این مناطق است که در 
جوانانشان  مورد  در  سالم  خانواده های  آن  نتیجه 
احساس امنیت نمی کنند، این را رضا سلیقه گفت 
و افزود: معاونت پیشگری بهزیستی در قالب طرح 
اجتماع محور اعتیاد در این مسئله ورود پیدا کرده 
است و با در آن اهالی این محلات علاوه بر آشنایی با 
مواد مخدر سنتی و صنعتی با راهکارهای پیشگیرانه 
آن هم آشنا می شوند. سلیقه با بیان اینکه راه اندازی 
پایگاه خدمات اجتماعی یکی از مهم ترین برنامه های 
امور اجتماعی بهزیستی در این مناطق بوده است، 
مناطق  در  اجتماعی  خدمات  پایگاه   11 افزود: 
حاشیه ای و سکونت گاه های آسیب خیز ایجاد شده 
جمله  از  آموزشی  برنامه های  راستای  در  و  است 
مهارت های زندگی و آسیب های نوپدید، برنامه های 

اجتماعی و برنامه های عمرانی تلاش می کنند.
کودکان اسماعیل آباد اگر چه در رویاهایشان هم 
تعریفی از شورای شهر و شهرداری و مناسبات این 
چنینی ندارند اما تشکیل کمیته بررسی مشکلات 
می تواند کورسوی امید فردای بهتر را در دل و ذهن 
آن ها زنده کند و شادی را برای آن ها به ارمغان بیاورد، 
امیدی که انتظار می رود به ثمر بنشیند و این بار به 

یاس بدل نشود.

 اسماعیل آباد
  نام آبادی  را  یدک  می کشد 

   محرومیت پشت ریل های شهر؛
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گفت و گو: حسن شكوهی نسب 

یوكیا آمانومدیركل آژانس بین المللی انرژی اتمی گزارش 
نهایی خود درباره پرونده هسته ای ایران را شامگاه چهارشنبه 
یازدهم آذرماه به شورای حكام ارایه داد. شورای حكام آژانس 
نیز تا پانزدهم دسامبر )بیست و چهارم آذرماه( فرصت دارد 
تا در زمینه وضعیت گذشته و كنونی برنامه هسته ای ایران 

تصمیم نهایی خود را اعلان كند. 
از آنجا كه آمانو مسئولیت بازرسی و ارائه گزارش از فعالیت 
های هسته یی ایران را بر عهده دارد اعلام نظر وی تاثیر قابل 
توجهی بر تصمیم نهایی شورای حكام خواهد گذاشت. در این 
میان البته سیاه یا سفید بودن گزارش آمانو از یک سو و تمایل 
1+5 به بسته شدن پرونده هسته ای و اجرای برجام در سوی 

دیگر، از اهمیت و وزن متفاوتی برخوردار است. 
در این ارتباط خبرنگار ایرنا با بهشتی پور كارشناس مسائل 

هسته ای و بین المللی به گفت وگو نشست.
بهشتی پور با توضیح چند بند از گزارش اخیر آژانس، آن 
را نه سیاه و نه سفید بلكه خاكستری دانست كه به طور كامل 
به نفع یا ضرر ایران نیست و تاكید كرد كه آمانو راهی میانه را 

برگزیده است.
مدیر پیشین شبكه خبری العالم، اعتراف آژانس به بی 
اساس برخی ادعاهای گذشته نظیر استفاده از منابع معدن 
گچین برای تولید سلاح هسته ای را از جنبه های مثبت 
گزارش و موضوع هایی چون چاشنی های انفجاری )EBW( را 

از جنبه های منفی آن دانست.
به باور این تحلیلگر مسائل هسته ای از آنجا كه در گزارش 
شبهه ها و اتهام های گذشته هیچ كدام اثبات نشده و بر 
همكاری ایران با آژانس مُهر تایید خورده بدون شک گزارش 
بیست و چهارم آذرماه شورای حكام نیز مثبت خواهد بود. 
همچنین، از آنجا كه آژانس در گزارش خود برخی اتهام های 
گذشته علیه برنامه ی هسته ای ایران را رد كرده است به 

احتمال بالای 90 درصد این پرونده بسته خواهد شد.
در این گفت وگو مسائل دیگری همچون فناوری هایی 
با كاربرد دوگانه، پیامدهای باز ماندن پرونده »پی. ام. دی« 
بر  اراک  راكتور  بازطراحی  درازا كشیدن  به  تاثیر   ،)PMD(
تصمیم شورای حكام و قطعنامه تعیین كننده 1+5 به بحث و 

بررسی گذاشته شد.
در ادامه، متن كامل گفت وگوی ایرنا با بهشتی پور آمده 

است؛ 

 ارزیابی شما از گزارشی كه چهارشنبه گذشته آمانو به 
شورای حكام ارایه داد چیست؟ 

این گزارش 5۰ – 5۰ است. یعنی به طور کامل به نفع یا ضرر ایران 
نیست. بنابراین می توان گفت آژانس در این مسیر راهی میانه را برگزید.

آمانو اواخر آبان ماه گزارشی ارایه داد و در آن تصریح كرد كه 
نمی توان پاسخ سفید یا سیاه به فعالیت های هسته ای ایران 
داد اما گزارش اخیر وی مثبت تر از گذشته است؟ دلیل این 

مساله چیست؟
منظور آمانو گزارشی خاکستری بود هرچند وی به طور مستقیم آن 
را بیان نکرد. البته گزارش اخیر به طور دقیق صحبت های وی را تایید 
می کند؛ گزارشی که نه به طور کامل به نفع کشور ما است و نه صد 

در صد به ضرر ایران. 

در بخش خلاصه )G( در بند 88 آمده است كه آژانس نشانه 
های معتبری از انحراف هسته ای در ارتباط با ابعاد احتمالی 
نظامی برنامه هسته ای ایران نیافته است. بر اساس این بند آیا 

جنبه ی مثبت گزارش آمانو بر بُعد منفی آن غلبه نمی كند؟ 
این موضوع که در قسمت خلاصه به آن اشاره شده از جنبه های 
مثبت گزارش است. در بخش های دیگر اما آمده است که ایران به 
شبهه های باقی مانده پاسخ قانع کننده ای ارایه نداده و همچنان برخی 
شبهه ها به قوت خود باقی است. آمانو در این گزارش تاکید کرده است 
که ایران در سال های 2۰۰2 تا 2۰۰3، اقدام به تولید چاشنی های 
انفجاری از نوع)EBW( کرده و تاکنون توضیحی قانع کننده در این 
ارتباط ارایه نداده است. نمونه های دیگری از این دست وجود دارد که از 

جنبه های منفی گزارش به شمار می رود.
گزارش اخیر آژانس بین المللی انرژی اتمی گزارشی دوپهلو است 
چرا که از یک سو بیان می دارد هیچ گونه انحرافی در برنامه هسته ای 
ایران مشاهده نشده است. از سوی دیگر، تاکید می کند که با قاطعیت 
نمی توان فعالیت های هسته ای ایران را تایید کرد. فناوری هایی با 
کاربرد دوگانه از دیگر مسائلی است که باعث شده آژانس با قاطعیت 

فعالیت های هسته ای ایران را تایید نکند.
یکی از مهمترین بندهایی که تحلیلگران با استناد به آن گزارش 
آمانو را مثبت ارزیابی می کنند بند ۸6 این گزارش است. در این بند 
آمده است که همه فعالیت های مندرج در »نقشه راه« )توافق میان 

ایران و آژانس( بر اساس برنامه مورد توافق انجام شده است.
** بهشتی پور: بله. این بند به همکاری ایران و آژانس اشاره دارد و بر 
این نکته تاکید می کند که تهران همکاری لازم را با آژانس داشته است 
اما نتیجه این همکاری اهمیت دارد. این گزارش باید به رفع شبهه از 
برنامه هسته ای ایران منجر می شد که متاسفانه این موضوع به تصویر 

کشیده نشده است.

آیا در گزارش نهایی پانزدهم دسامبر شورای حكام، پرونده 
مسائل گذشته و حال فعالیت های هسته ای ایران به طور كامل 

بسته خواهد شد یا خیر؟ 
از آنجایی که در عالم سیاست نمی توان پیش بینی با قطعیت صد 
در صد داشت پیش بینی می کنم به احتمال ۹۰ درصد این پرونده 
بسته خواهد شد. اتهامی که یک دهه گذشته بر فعالیت های هسته ای 
کشور ما وارد شد دلیل های سیاسی خود را داشت. اکنون 1+5 تمایل 

دارد تا با یک توافق سیاسی این پرونده را ببندد.

شما گزارش اخیر آژانس را 50 – 50 می دانید. چطور ممكن 
است با این حجم از شبهه ها، در كمتر از 10 روز دیگر كه به زمان 
تصمیم گیری نهایی شورای حكام زمان باقی است این پرونده 

برای همیشه بسته شود؟ 
این گزارش در بردارنده چند نکته مهم است؛ نخست اینکه ایران 
همکاری لازم را با آژانس بین المللی انرژی اتمی انجام و به پرسش 
های این نهاد وابسته به سازمان ملل پاسخ داده است. دوم، شبهه ها و 
اتهام های گذشته هیچ کدام اثبات نشده است. سوم، برخی از بندهای 
گزارش آژانس اتهام های گذشته خود را مردود می داند. نمونه آن 
اتهام های مربوط به معدن گچین است. پیشتر ادعا می شد که معدن 
گچین از جمله معدن هایی است که مواد خام مورد نیاز ساخت بمب 
هسته ای را تامین می کند. در این گزارش به صراحت بیان شده است 
طبق بازرسی های انجام شده میزان استخراج از این معدن برای ساخت 
بمب بسیار ناکافی است. گزارش تازه آمانو حاکی از آن است که آژانس 
هیچگونه شواهدی دال بر اثبات ادعاهای واهی گذشته خود پیدا نکرده 
است. آژانس در گزارشی که نوامبر 2۰11 ارایه داد در 12 سرفصل و 
66 مورد، ایران را به تلاش برای دستیابی به بمب اتم متهم کرد. در 
بخش هایی از ۸۸ بند گزارش اخیر آمانو مشخص شده که اتهام های 

گذشته در زمینه فعالیت های هسته ای ایران بی اساس و اشتباه بوده 
است. در مجموع، قسمت هایی از گزارش آژانس به اشتباه های گذشته 
این نهاد اشاره دارد. در بخش های دیگری به گزارش های دوپهلو اشاره 
شده است که نه قابل اثبات است و نه انکار مانند مورد چاشنی های 
انفجاری. بخش سوم نیز به این موضوع اشاره دارد که هنوز از پاسخ های 

ایران قانع نشده است.

باز ماندن پرونده پی. ام. دی یا همان ابعاد نظامی احتمالی 
موضوع هسته ای ایران چه پیامدهایی با خود به همراه دارد؟ 

غرب و آژانس باید تصمیم خود را بگیرند که این پرونده بسته شود 
یا خیر. آژانس این موضوع را نه از لحاظ سیاسی بلکه از جنبه ی فنی و 
حقوقی بررسی می کند. از طرفی توافق سیاسی نیز میان ایران و 5+1 
شکل گرفت که از دل آن »برجام« )برنامه ی جامع اقدام مشترک( 
برآمد. امروز تنها نتیجه به تصمیم شورای حکام بستگی دارد. بسته 
نشدن موضوع پی. ام. دی خلاف برجام است و مانع از توافق ایران و 

1+5 خواهد شد. در این صورت بازی از اول آغاز می شود. 

موضوع مهم دیگر به بازطراحی راكتور اراک بر می گردد. 
تیم دیپلماسی كشورمان بر این باور است كه این بازطراحی 
ممكن است تا چند هفته پس از تصمیم نهایی شورای حكام به 
طول بیانجامد. آیا این موضوع تاثیری جدی بر گزارش بیست و 

چهارم آذرماه شورای حكام خواهد گذاشت؟ 
آمریکا که نقش تعیین کننده ای در گروه 1+5 دارد خود از ابتدا 
این اختلاف را پی افکند. واشنگتن امروز در صدد است قطعنامه ای را 
به شورای حکام ارایه دهد تا بر مبنای آن مسائل گذشته و حال پرونده 
هسته ای ایران به طور کامل بسته شود. از این رو، پیش نویس قطعنامه 

ای با این موضوع اینک در اختیار شورای حکام قرار گرفته است.

گزارشی از مولفه های تغییر موازنه قدرت در سوریه

چرا »بشار اسد« خط قرمز ایران است؟ 
"اگر کمک ایران به دولت سوریه نبود دمشق سقوط می کرد و این موضوعی است که 
بشار اسد هم آن را به صراحت بیان می کند"؛ این بخشی از سخنان آقای ولایتی مشاور 

امور بین الملل مقام معظم رهبری در مصاحبه با برنامه تلویزیونی "متن-حاشیه" است.
گزاره فوق الذکر، موضوعی است که تقریبا تمام کشورها و بازیگران منطقه ای و فرامنطقه 
ای درگیر در بحران سوریه بر صحت آن اذعان دارند؛ اخیرا "رابرت فورد" سفیر سابق آمریکا 
در دمشق در گفت وگو با نشریه سعودی "الشرق ا  لاوسط" اعتراف کرده که دولت سوریه دو 

سال پیش در حال سقوط بود اما نقش آفرینی ایران وضعیت را تغییر داد.
فورد در پاسخ به این سوال که چه چیزی بازی در سوریه را تغییر داد، دخالت روسیه 
یا عملیات تروریستی در پاریس؟ گفت: فکر نمی کنم هیچ یک از این دو بازی را تغییر داده 
باشند، دخالت روسیه در میدان عمل تغییر زیادی ایجاد نکرد و جنگ فرسایشی ادامه دارد. 
فکر می کنم تغییردهنده اساسی بازی در سوریه دخالت ایران بود که شبه نظامیان شیعه 
حزب الله را در آوریل و می سال 2۰13 به سوریه فرستاد. یعنی زمانی که در القصیر دخالت 

کردند، اگر ایران دخالت نمی کرد کار بشار اسد در جنگ تمام بود.
حدود پنج سال از آغاز جنگ داخلی در سوریه می گذرد و این کشور در سال ها و ماه های 
اخیر به جولانگاه تروریست هایی تبدیل شده که از نقاط مختلف دنیا با هدایت کشورهای 

غربی و برخی کشورهای مرتجع عربی خود را به شهرهای مختلف سوریه رسانده اند.
از زمان آغاز بحران سوریه در سال 2۰11، آمریکا، رژیم صهیونیستی و کشورهای 
اروپایی تمام توان خود را متمرکز بر سرنگونی دولت مشروع و قانونی بشار اسد کردند. سه 
کشور منطقه ای عربستان سعودی،ترکیه و قطر نیز که پیش از سال 2۰11 روابط تنگاتنگ 
و حسنه ای با دولت اسد داشتند، پس از آنکه از جدا کردن وی از خط مقدم محور مقاومت 
مایوس شدند به دشمنان درجه یک دولت اسد تبدیل شدند و ظرف 5 سال گذشته هرگونه 

حمایت لجستیکی و سیاسی را از جبهه معارضان سوریه به عمل آوردند.
حالا اما موازنه قدرت در جبهه سوریه به نفع محور مقاومت تغییر کرده و نیروهای 
ارتش سوریه و نیروهای بسیج مردمی این کشور با هدایت مستشاران ایرانی به تدریج 
مناطق اشغال شده را از تروریست های استیجاری داعش و سایر معارضان بازپس می گیرند؛ 
همچنین پیوستن روسیه به محور مقاومت و مقابله با معارضان سوریه و تشکیل ائتلاف 4+1 
متشکل از ایران، روسیه، عراق،سوریه و حزب الله لبنان، تحول میدانی شگرفی را در مناطق 

حلب، ادلب، حمص و لاذقیه ایجاد کرده است.
به موازات پیروزی های جبهه مقاومت در تحولات میدانی سوریه، غربی ها نیز برای 
جانماندن از قافله، رویکرد و استراتژی خود را در قبال دولت قانونی و مشروع سوریه تغییر 
داده اند و با فراهم آوردن مقدمات اجلاس های بین المللی در وین و نیویورک سعی دارند 
در میدان سیاست و دیپلماسی دست برتر را از آن خود کنند که هوشیاری ایران و روسیه 

و مشارکت فعال آن ها در اجلاس وین نیز این نقشه غربی ها را با شکست مواجه کرد.
 بی بی سی شبکه وابسته به دولت انگلیس اخیرا در تحلیلی پیرامون تحولات سوریه 
نوشته است: تا قبل از حملات پاریس، تمرکز اصلی در بحران سوریه بر این نکته متمرکز بود 
که بشار اسد را چگونه می توان کنار گذاشت. اما اکنون با وحشتی که داعش به راه انداخته و 
سراسر اروپا در وضعیت فوق العاده امنیتی قرار گرفته است بحث آینده سیاسی بشار اسد به 
حاشیه رفته و در واقع این موضوع تهدید جهانی داعش است که به صورت فراگیر همه جا 
مورد بحث قرار دارد. اکنون احتمال می رود صدها عضو داعش در اروپا پراکنده شده باشند.

فابیوس وزیر خارجه فرانسه نیز که زمانی بشار اسد را "قصاب" خوانده بود اخیرا در تغییر 
موضعی آشکار بر عدم ضرورت برکناری اسد از قدرت سخن گفته است؛ وی در گفت وگویی 
با یکی از روزنامه های فرانسه  تاکید کرده : "یک سوریه متحد مستلزم انتقال سیاسی است 
و این به معنای آن نیست که بشار اسد باید قبل از این انتقال سیاسی از قدرت کناره گیری 

کند. اما باید تضمینی برای آینده سیاسی )بشار اسد( وجود داشته باشد.
فابیوس همچنین تصریح کرده که جنگ علیه داعش جدی است، اما این جنگ زمانی 
می تواند کاملا موثر باشد که تمام نیروهای سوری و منطقه ای در این جنگ با هم متحد 

شوند.
جان کری وزیر خارجه آمریکا هم روز جمعه 4 دسامبر گفت که این احتمال وجود دارد 
تحت شرایطی ویژه بدون آن که در ابتدا بشار اسد از قدرت کناره گیری کند، نیروهای دولت 

سوریه و شورشیان مخالف علیه داعش با هم همکاری کنند.
آنچه که این روزها در مواضع و اظهارنظرات مقامات کشورهای غربی نمود دارد این 
است که آن ها با پی بردن به اشتباه خود، حالا اولویت سرنگون کردن دولت قانونی و مشروع 
اسد را کنار گذاشته اند و به فکر مقابله با داعش افتاده اند؛ البته این گزاره  ای است که در باب 
صحت آن تردیدهای جدی وجود دارد؛ آنطور که ولایتی در برنامه تلویزیونی شنبه شب 
گفته، آمریکایی ها در عراق حافظ منافع داعش هستند و مواضع داعش را زمانی بمباران می 
کنند که آنها از خطوط ترسیم شده آمریکا تجاوز کنند و گواه این امر رخت بربستن داعش 

از سنجار و باقی ماندن این گروه تروریستی در موصل است.
به هر ترتیب آنچه که مهم است این است که دست برتر چه در میدان نبرد و چه در 
میدان سیاست با محور مقاومت است و حتی احتمال دارد در آینده ای نزدیک کشورهای 
قدرتمند دیگری نظیر چین هم به محور مقاومت و مقابله با معارضان و تروریست های 
فعال در سوریه و عراق بپیوندند؛ همچنین جمهوری اسلامی ایران به عنوان تکیه گاه محور 
مقاومت باردیگر بر موضع خود مبنی بر ضرورت تعیین سرنوشت سوریه توسط مردم سوریه 
تاکید کرده است و مشاور امور بین الملل مقام معظم رهبری نیز که اخیرا به سوریه سفر 
کرده، صریحا بشار اسد را به این دلیل که انتخاب مردم سوریه از طریق مکانیزم قانونی 

انتخابات است، خط قرمز جمهوری اسلامی ایران دانسته است.

آیا بولتن های منتشر شده در قم برای وزیر ارشاد دردسرساز شده است ؟

ناگفته های جنتی از حاشیه های سفر به قم
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به ارتباط »گرم و خوب« با علمای قم گفت: 

بولتن هایی که علیه او تهیه می شود نمی تواند ارتباط او و قم را سرد کند. 

علی جنتی اظهار داشت: من خود را فرزند حوزه می دانم و ارتباط با مراجع قم جزو 
برنامه های مهم و روتین من است.

وی افزود: ارتباط من با مراجع و علمای قم ارتباط نزدیکی است به ویژه که من خودم را 
فرزند حوزه می دانم و تلاش خود را بر این گذاشته ام که ارتباط منظم با قم داشته باشم و 

هر چند وقت یك بار به قم سفر کنم و با مراجع و علما ملاقات داشته باشم.
وی با اشاره به اینکه دیدار با مراجع بخش مهمی از برنامه های سفر من به قم است 
اما تنها بخش آن نیست، بیان داشت: معمولا در چنین سفرهایی تلاش می کنم از مراکز 
تحقیقاتی و علمی در حوزه هم بازدید داشته باشم و این برنامه ها در حال حاضر به صورت 

مرتب و منظم در حال انجام است.
وی با اشاره به حرف و حدیث هایی که بعد از سفر اخیرش به قم در خصوص دیدار با 
آیت الله مکارم شیرازی ایجاد شد، افزود: بدیهی است که من هر بار که به قم سفر داشته 
باشم امکان دیدار با همه علما و مراجع برایم میسر نمی شود و طبیعتا هر بار که به قم سفر 

می کنم موفق به ملاقات تعدادی از آنها می شوم.
وی تصریح کرد: تعداد مراجع تقلید بزرگ ما در قم به هشت تن رسیده است که در 
سفر یك روزه ای که من به قم داشتم امکان ملاقات با همه آقایان فراهم نبود. به همین 
دلیل سه تن از مراجع تقلید را در این سفر ملاقات کردم و مابقی را موکول کردم به دور 

بعدی سفرم به قم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی اضافه کرد: در این میان متاسفانه عده ای شروع به 
شایعه سازی در این مورد کردند در حالی که به هیچ عنوان هیچ مشکلی وجود نداشت که 
برخی این گونه دست به شایعه سازی زدند. همه مراجع تقلید برای ما معزز و مهم هستند 
و ما در وزارت ارشاد از وجود همه آنها و تذکرات و موعظه های شان استفاده می کنیم و من 

بارها بر این مساله تاکید کردم.
جنتی همچنین در خصوص بولتن هایی که علیه وی در قم منتشر می شود و گروهی 
سعی دارند تا اطلاعات دروغی را به علما منتقل کنند، بیان داشت: من بعید می دانم علما 
و مراجع بزرگ ما تحت تاثیر چنین بولتن هایی قرار بگیرند و از سوی دیگر ارتباط ما با قم 
آنقدر منظم و خوب است که قطعا چنین اقداماتی نمی تواند تاثیرگذار باشد. به عقیده من 
همین که ما ارتباط منظم خودمان با قم را حفظ کنیم چنین اقداماتی به خودی خود 

بی تاثیر خواهد بود و نیازی نیست ما در وزارت ارشاد دست به کار یا اقدام خاصی بزنیم.

نکته

ویژه

گزارشی از هجدهمین جلسه رسیدگی به پرونده متهمان نفتی

رونمایی از متهم ردیف دوم

بهشتی پور كارشناس مسایل دیپلماسی هسته ای: 

آژانس در گزارش اخیر راه میانه را برگزید 

هجدهمین جلسه رسیدگی به پرونده متهمان نفتی  روز 
گذشته  در شعبه 15 دادگاه انقلاب به ریاست قاضی صلواتی 

برگزار شد. 
بابک زنجانی متهم ردیف اول پرونده  ایسنا،  به گزارش 
موسوم به فساد نفتی همانند جلسات گذشته با تدابیر امنیتی 

وارد دادگاه شد. 
قاضی صلواتی از »م.ش« متهم ردیف دوم پرونده خواست تا 

با حضور در جایگاه به دفاع از خود بپردازد. 
قاضی صلواتی با اشاره به اتهامات متهم ردیف دوم پرسید که 

آیا اتهامات خود را قبول دارید؟ 
متهم پاسخ داد: خیر، در کمال ناباوری و سینه ای آکنده از 
قصه نه تنها اتهاماتی که شما آن را عنوان کردید رد می کنم، 
بلکه خود را از این اتهامات کاملا مبرا می دانم و بر بی گناهی ام 

اصرار دارم. 
وی افزود: امروز من را به اخلال در نظام اقتصادی و افساد 
فی الارض متهم کرده اند، در حالی که تمامی سلول های بدنم 

متعلق به این نظام است. 
متهم ردیف دوم با اشاره به صحبت های نماینده دادستان 
در جلسه گذشته گفت: نماینده مدعی العموم گفتند ۹5 درصد 
کارهای کارشناسی و تحقیقات پرونده توسط شخص بازپرس 
انجام شده و تنها از 5 درصد ظرفیت سایر کارشناسان استفاده 

شده است. 
وی ادامه داد: هرچند بازپرس محترم پرونده در ایامی که بازداشت بودم با من با کمال 
احترام برخورد کردند، اما با توجه به اینکه این پرونده دارای ابعاد ملی است، چطور می شود 

بدون بهره گرفتن از کارشناسان تهیه شده باشد. 
متهم ردیف دوم پرونده موسوم به فساد نفتی در ادامه به نمونه ای از تناقضات موجود 

در پرونده اشاره کرد. 
وی خاطرنشان کرد: در جلسات ارائه دفاعیات آقای زنجانی و وکیل وی حضور نداشتم 
اما با تشخیص دادگاه در دو جلسه دادگاه حاضر شدم. آقای زنجانی در دفاعیات خود به 
مسئولیت فردی خود اذعان کرد و وکیل ایشان نیز به مسئولیت موکلش در انجام امور اشاره 
کردند؛ لذا نمی دانم به چه جهت شریک جرم شناخته شدم در حالی که نه امضاء داشتم 

و نه سهام. 
وی ادامه داد: بابک زنجانی را در امور اقتصادی همواره فردی بسیار باهوش می دانم و 
هیچ گاه در عملیات بانکی وی دخالت نمی کردم؛ زیرا او فردی بسیار متمرکز بود و به هیچ 

یک از کارمندان خود توضیحاتی ارائه نمی کرد. 
در  موجود  اتهامات  اینکه  بیان  با  نفتی  فساد  به  موسوم  پرونده  دوم  ردیف  متهم 
کیفرخواست بر اساس مهندسی معکوس بنا شده است، گفت: امروز آب از سر ما گذشته 
و آبروی مان ریخته شده است. همه سرمایه ام که همان آبرویم بود از دست رفته و مفسد 
قلمداد شده ام. آقای »س.ج« مسئول موقت شرکت اچ کی تا قبل از دستگیری اش من را 
فردی درستکار می نامید اما بعد از دستگیری گفتند تمام محمولات به صورت مستقیم و 

غیرمستقیم به من داده شده است. 
متهم ردیف دوم ادامه داد: مسئول اصلی تشکیل پرونده »س.ج« است که جزء همکاران 
اصلی بابک زنجانی در هلدینگ سورینت بوده و با تهیه اسناد ناشیانه من را در این مهلکه 
بزرگ قرار داده اند. پذیرش هر ادعایی نیازمند سند محکم در محکمه قضایی است لذا این 
اسناد تشکیل شده اند و این افراد با چنین اظهاراتی آوار بزرگی را بر سر من ریختند که 
اگر یکی از این اتهامات که به من وارد شده به فردی بچسبد خود و طایفه اش تا ده پشت 

بدبخت می شوند. 
متهم ردیف دوم پرونده موسوم به فساد نفتی با بیان اینکه اولین اصل راستی آزمایی 
پیگیری حساب های مبدأ، مقصد و پرینت حساب های بانکی طرفین است، گفت: در زمان 
بازجویی ها بازپرس گفت اسنادی وجود دارد که بابک زنجانی 5۹ میلیون دلار برای هواپیما، 
کشتی و غیره به من پرداخت کرده که من نسبت به آن شدیداً اعتراض کردم و از آنها 
خواستم تا اجازه دهند اسناد و مدارک آن را ببینم اما تا امروز هیچ سند، مدرک و پرینتی در 

این رابطه به من داده نشده است. 
وی گفت: در این پرونده بزرگنمایی شده و به پرداخت 4۰ میلیارد دلاری من اشاره شده 
که این مبلغ 2۰ برابر کل مبلغ دعوا است. بزرگنمایی و اغراق دور از اصول اعتدال است و 

حضرت علی )ع( نیز در همین راستا فرموده اند بزرگنمایی حق را با باطل عوض می کند. 
این متهم خاطرنشان کرد: هزینه های فرصت سرمایه در اقتصاد کلان زمانی مفهوم 
عملیاتی پیدا می کند که در شرایط آزاد اقتصادی باشیم. در سال های تحریم فروش نفت 
از 4.2 میلیون بشکه در روز به 7۰۰ هزار بشکه در روز رسید و به قول وزیر امور خارجه 
اگر برجام به امضا نمی رسید فروش نفت به صفر نیز می رسید، اما آقایان در بانک مرکزی 
به این موضوع توجه نکردند که امکان رشد در آن زمان وجود نداشت و تورم و رکود در آن 

زمان حکمفرما بود. 
وی افزود: زمانی که نمی توانیم پول خریدهای اولیه کشور را منتقل کنیم و نفت را به 

فروش برسانیم و صدها بشکه روی آب شناور شده بودند و حمل ونقل نفت و تجارت خارجی 
 lac از کار افتاده بود، چگونه می توان از حق انتخاب اقتصادی صحبت کرد؟ ما در دانشگاه

لندن هرچه تلاش کردیم نتوانستیم این موارد را به صورت کمی بیان کنیم. 
این متهم در ادامه دفاعیات خود با اشاره به نامه بانک مرکزی برای بازپرس گفت: این 
نامه کاملًا غیرعادلانه است. کل فروش نفت در دولت های نهم و دهم ۹5۰ میلیارد دلار بوده 
است که با احتساب 14.5 درصد شرکت نیکو، 13۰ میلیون و 5۰۰ هزار دلار می شود. دو 

میلیارد دلار آقای بابک زنجانی معادل یک ونیم درصد این مبلغ است. 
وی ادامه داد: هرچند عدد بسیار بزرگی است و توجیهی برای عدم پرداخت محسوب 
نمی شود اما آنچه در نامه بانک مرکزی به بازپرسی اعلام شده، بزرگنمایی است. سال گذشته 
می گفتند بدهی بابک زنجانی ۸5۰۰ میلیارد تومان است و الان با حساب نرخ روز می گویند 

بدهی وی 1۰ هزار میلیارد تومان است. 
متهم ردیف دوم این پرونده بیان کرد: من نرخ روز را حساب کردم. میزان بدهی زنجانی 
یک ونیم درصد کل فروش نفت در دولت های نهم و دهم است. اگر این مبلغ پارس جنوبی 
را از کار بیندازد نمی دانم باید چه بگویم. اینکه می گویند بانک مرکزی دولتی نیست کذب 
آشکار است؛ زیرا رئیس بانک مرکزی را رئیس دولت و هیات امنای بانک نیز با حضور چند 

وزیر دولت انتخاب می شوند. 
»م.ش« خاطرنشان کرد: البته ساختار بانک مرکزی در انگلیس اینگونه نیست که در این 
حین قاضی صلواتی خطاب به متهم گفت: از انگلیس تعریف و تمجید نکن، اگر آنها عُرضه 

داشتند مشکلات شان را حل می کردند. 
این متهم ادامه داد: هر عملی باید بر اساس زمان وقوع عمل بررسی شود. در آن سال ها 
کل لشگر کفر مقابل اسلام ایستاده بود به طوری که یکی از مقامات وقت آمریکایی می گفت 
همین تحریم ها قادر است آمریکا را از پا درآورد، اما مردان و زنان ایران اسلامی در مقابل این 
تحریم ها با اقتدار مقاومت کردند که در آن شرایط هیچ کس جرأت نداشت به ایران نزدیک 
شود و معامله با ایران گناه محسوب می شد. متاسفانه در کیفرخواست از این مطالب کلیدی 

و اساسی چشم پوشی شده و من آن را توهین به مردان و زنان مقاوم ایران می دانم. 
وی تصریح کرد: هنگامی که رییس بانک مرکزی تغییر می کند بجز مدیران سطح بالا 
کارشناسان بانک مرکزی تغییر نمی کنند، اما در این پرونده همان کارشناسانی که دو سال 
قبل فاقد صلاحیت علمی بودند الان عالم کل شناخته شده اند. بسیاری از مسئولان فعلی 
کشور با من همکاری می کردند و همکاری با من را برای خود افتخار می دانستند اما نمی دانم 

امروز چطور شده که من به عنوان مفسد شناخته شده ام. 
»م.ش« با اشاره به عیادت قاضی صلواتی از»ح.ف.ه« متهم ردیف سوم پرونده گفت: 
عیادت رییس دادگاه از »ح.ف.ه« نشانگر نیت خیر و بزرگواری شان است. ایشان عنوان کردند 
اگر شیشه ای شکستید مسئولیت آن را بپذیرید اما پاسخ این است که ما شیشه دشمن را 

شکستیم و در خانه خودمان در حال مجازات هستیم. 
وی تصریح کرد: بابک زنجانی نهم دی ماه سال ۹2 بازداشت شد و در تاریخ 17 
اردیبهشت سال ۹3 یعنی چهار ماه بعد من بازداشت شدم. در طول این چهار ماه با مقامات 
رسیدگی کننده به این پرونده کمال همکاری را داشتم و در ایران، انگلیس و ترکیه مکررا رفت 
و آمد می کردم و از بازداشت بابک زنجانی و »ح.ف.ه« مطلع بودم. می توانستم خیلی راحت 
در کنار خانواده خود در انگلیس باشم اما چون خلافی مرتکب نشده بودم از خود مطمئن 

بودم و برای کمک و بدون کوچکترین مشکلی به کشور آمدم. 
این متهم ادامه داد: امروز می گویند مرا دستگیر کرده اند در حالی که این مطلب اشتباه 
است. نیمه اسفندماه سال ۹2 به کشور آمدم و یک بار به عنوان مطلع مورد بازجویی قرار 
گرفتم و از هیچ کمکی فروگذار نکردم. همچنین وقتی به کشور بازگشتم تمام جزئیات 

شرکت اونر ایر ترکیه و فال امارات را توضیح دادم. حال نمی دانم چرا 
امروز باید به ناحق به بند کشیده شوم. 

متهم ردیف دوم پرونده فساد نفتی گفت: اگر می خواستم 
می توانستم به راحتی به ترکیه بروم و سهام اونر ایر را بفروشم و 
بدون هیچ معارضی تمام سهام آن را دریافت می کردم اما به شهادت 
مسئولان دادستانی و نفت موافقتنامه اولیه را حتی برای آنها ارسال 
کردم، اما آنها گفتند دست نگه دارید؛ زیرا زنجانی موافق نیست که 

من درخواست ملاقات کردم، اما این امر محقق نشد. 
به گزارش ایسنا، رضا نجفی نماینده دادستان در ادامه گفت: در 
خصوص اینکه آیا شرکت اس سی تی مجوز صدور ال سی را داشته یا 
خیر و یا اینکه آیا این شرکت وجود خارجی داشته یا خیر باید بگویم 
طبق نامه بانک مرکزی این شرکت هیچ مجوزی از بانک مرکزی 
نگرفته است و براساس اظهارات خانم »م.م« یکی از کارمندان متهم 
اصلی، هیچ گونه قراردادی مبنی بر واسطه گری اس سی تی یا اچ کی 

با شرکت ایزو و بانک اف آی آی بی نداشته است. 
وی خاطرنشان کرد: بابک زنجانی در 12 جلسه اصرار داشت 
که بگوید اس سی تی جزء شرکت هایی است که ثبت شده است، 
اما باید گفته شود که شعبه شرکت اس سی تی کیش فاقد مجوز 
بانک مرکزی بوده؛ لذا این شرکت حق صدور ال سی را نداشته است. 
مکررا  کیفرخواست  در  که  آی وان  بحث  به  اشاره  با  نجفی 
به آن اشاره شده، گفت: با توجه به گزارش ها و برخلاف ادعای 
متهم سیستم آی وان فاقد پیچیدگی لازم است و در بستر اینترنت و بدون هیچ استفاده 
از سخت افزار و یا نرم افزاری انجام می شد و این سیستم هیچ ارتباطی با نرم افزار بین المللی 
آی وان نداشته که طراح آن به صراحت این موضوع را بیان کرده است، اما برخلاف ادعای 
متهم خانم »م.م« اعلام کرد که محل شارژ آی وان از طریق واریزی نفت است، در حالی که 

متهم گفته بود کارت های آی وان خارج از کشور شارژ می شود. 
وی خاطرنشان کرد: وقتی از متهم سئوال شد در شارژ کارت های آی وان شرکت نفت 
در بانک اف آی آی بی از چه منابعی استفاده می کرد، او پاسخ داد از شیخ عربی از طریق 
بین المللی وام می گرفته است که پانزدهم هر ماه میلادی گزارش آن را ارائه می کرده، در 
حالی که چهار ماه پرینت جعلی برای گزارش های ارائه شده ساخته و به بازپرس ارائه می شد 
تا نشان دهد چنین وامی گرفته است؛ لذا اینکه گفته شده متهم ردیف اول از مشتری های 

سیستم آی وان است ادعایی بیش نیست. 
نماینده مدعی العموم ادامه داد: طبق مصوبه شورای پول و اعتبار و ماده 2۸ آیین نامه 
اجرایی قانون مبارزه با پولشویی صدور و توزیع هر کارتی نیاز به مجوز بانک مرکزی دارد. 
متهم در صحبت هایش به مجوز سه وزیر و رئیس وقت بانک مرکزی استناد کرد که این 
استناد صحیح نیست و این مجوز صرفاً برای انتقال بخشی از وجوه شرکت نیکو در هالک 

بانک ترکیه است و نمی توان آن را مجوز تلقی کرد. 
نجفی با اشاره به ادعای بابک زنجانی مبنی بر اخذ ۸ میلیارد و 27۰ میلیون یورو از این 
مجموعه گفت: متهم بعدا این موضوع را تکذیب کرد و گفت این مبلغ مربوط به سیستم 
فارکس است. همچنین متهم نفتی در بازجویی آبان سال ۹3 اعلام می کند یوروسف یک 

مجموعه خیریه است. 
نماینده دادستان با اشاره به بحث سازمان تامین اجتماعی و مرتبط بودن بخشی از 
۸ میلیارد یورو با این سازمان گفت: متهم مدعی شده این مبلغ را اخذ کرده و پولی را به 
حساب سازمان تامین اجتماعی واریز کرده که از محل همین وام ادعایی است. بعدها با 
بررسی بانک مسکن مشخص شد این وجوه به حساب بانک مسکن نزد بانک اف آی آی بی 
واریز شده است نه سازمان تامین اجتماعی. نکته مهم در معاملات بابک زنجانی با سازمان 
تامین اجتماعی این است که واگذاری شرکت ها در این سازمان مطلقا ضوابط قانونی اش 

رعایت نشده است. 
وی در پایان ادامه داد: تفاهم نامه منعقد شده بین مسئول وقت تامین اجتماعی و بابک 
زنجانی به سهام شرکت های تامین اجتماعی اختصاص دارد که این سهام جزء معاملات 
بزرگ تلقی شده و نیاز به مصوبه دارد و مدیرعامل به تنهایی نمی تواند این شرکت ها را 
واگذار کند.  قاضی صلواتی رییس شعبه 15 دادگاه انقلاب، ادامه جلسه رسیدگی را به فردا 

)دوشنبه( موکول کرد. 
سه جلسه نخست رسیدگی به این پرونده به قرائت کیفرخواست متمهین توسط نماینده 
مدعی العموم اختصاص یافت. پس از پایان قرائت کیفرخواست متهمان، رسول کوهپایه زاده 
وکیل مدافع بابک زنجانی درخواست استمهال  خود را برای اتمام مطالعه پرونده به رییس 

دادگاه تقدیم کرد و قاضی صلواتی با این درخواست موافقت کرد. 
دفاعیات 2۰۰ صفحه ای بابک زنجانی، جلسات چهارم تا هفتم و دهم تا سیزدهم را به 
خود اختصاص داد. در جلسه هشتم دادگاه، وکیل مدافع شرکت HK به قرائت شکایت 
موکل خود پرداخت و جلسه نهم نیز وکیل مدافع بانک مسکن شکایت این بانک را مطرح 

کرد. 
پس از پایان یافتن دفاعیات بابک زنجانی در جلسه سیزدهم، رسول کوهپایه زاده 

وکیل مدافع وی تا جلسه هفدهم دفاعیات خود را مطرح کرد. 
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هرگاه فتنه ها و آشوبها چون پاره هاى شبِ تار
 شما را فراگرفت، به قرآن روى آورید؛ زیرا قرآن

 شفیعى است كه شفاعتش پذیرفته است و گزارشگر 
بدیهاست كه گفته اش مورد تصدیق است.

دوشنبه - شانزدهم آذرماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3884 روزنامه

کشف و خنثی سازی بمب 21 کیلویی 
 گفته می شود : سردار حسین رحیمی فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان در تشریح عملیات 
خنثی  سازی بمبی 21 کیلویی گفت: طی روزهای گذشته در پی اخبار به دست آمده و گزارش مردمی 
مبنی بر کارگزاردن تله انفجاری توسط گروه های معاند در محور مواصلاتی ایرانشهر- سرباز، بلافاصله 
اکیپ هایی مجهز و زبده از پلیس امنیت عمومی و پلیس مبارزه با موادمخدر استان جهت بررسی موضوع 
وارد عمل شدند.وی افزود: اکیپ های عملیاتی پس از چندین ساعت تلاش و عملیات جستجو نقطه به 
نقطه در این محور، نهایتاً موفق شدند جعبه ای سبز رنگ را به ابعاد 3۰ در 3۰ سانتی متر و به وزن تقریبی 
21 کیلوگرم که حاوی مواد منفجره و در کنار تخته سنگی نزدیک این محور کار گذاشته شده بود، کشف 
کننداین مقام ارشد انتظامی استان تصریح کرد: با کشف این بسته بمب، بلافاصله تیم های عملیاتی و چک 
خنثی جهت پوشش و تأمین امنیت از ایرانشهر به محل اعزام شدند و با هماهنگی قرارگاه شهید معمار 

سپاه پاسداران و با انجام یک سری اقدامات فنی و تخصصی بمب خنثی شد.

بلاتر و پلاتینی محاکمه می شوند 
 گفته می شود : طبق گزارش های منتشر شده سپ بلاتر و میشل پلاتینی روز شانزدهم دسامبر 
 Inside مقابل قاضی کمیته  اخلاق فیفا به صورت جداگانه محاکمه خواهند شد.به  گزارش  ایسنا  و به نقل از
the games، میشل پلاتینی و سپ بلاتر هر 2 در ماه اکتبر به مدت ۹۰ روز از فعالیت مربوط به ورزش 
محروم شدند. بلاتر متهم شده است که 2 میلیون فرانک به پلاتینی پرداخت کرده است. آنها مدعی 
شده اند که این پول مربوط به سال های 1۹۹۹ تا 2۰۰2 بوده است، اما این پول در سال 2۰11 پرداخت 
شده است. مشخص نیست که چرا ۹ سال این پرداخت به تعویق افتاده است.گفته شده بود که ممکن 
است این 2 نفر به صورت مادام العمر از فعالیت های مربوط به ورزش محروم شوند. با این حال آنها هرگونه 
عمل خلاف قانونی را رد کرده اند. هر دوی این افراد روز شانزدهم دسامبر با هر گونه شواهد قانونی و وکلای 
خود در دادگاه کمیته  اخلاق فیفا حاضر می شوند. در صورتی که دوباره این دو نفر محکوم و محروم شدند، 
می توانند به دادگاه عالی ورزش شکایت کنند.بلاتر هنوز معتقد است که تنها 2۰۹ نفر عضو فیفا می توانند 

او را بر کنار کنند.

رضازاده نگذاشت رکوردش را بشکنم
 گفته می شود :  سعید علی حسینی و رویای بازگشت به دنیای وزنه برداری.جوانی که به قول 
خودش در بیست سالگی رکورد حسین رضازاده را شکست به تعداد سال های زندگی اش از دنیای 
وزنه برداری محروم شد تا یکی از استعداد های وزنه برداری ایران به همین راحتی از دست برود.وزنه 
برداری که این روزها حسرت یک چیز را زیاد می خورد؛حسرت از دست رفتن رکورد دنیا که در دست 
حسین رضازاده بود و حالا متعلق به روس هاست:»بعد از رضازاده خیلی از ایرانی ها بودند که می 
توانستند رکوردش را بزنند.خودم این توانایی را داشتم و در 2۰ سالگی به رکورد 215 و 26۰ رسیدم 
اما او تنگ نظر بود و هرگز اجازه این را نداد تا من وزنه بزنم.رضازاده همیشه می گفت باید پسرم این 

رکورد را جابجا کند.«

هشدار درباره شیوع آنفولانزا در کشور  
 گفته می شود : دکتر محمود نبوی معاون مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت با تاکید 
بر لزوم تزریق واکسن در افراد پرخطر یا مبتلا به بیماری های زمینه ای، گفت: در حال حاضر موج اول 
آنفلوآنزا در کرمان و جنوب شرقی کشور است و طبعا استان های دیگر را نیز در هفته های آینده درگیر 
می کند و قطعا کل کشور درگیر خواهد شد، چراکه آنفلوآنزا جهان گیر است و در یک جا نمی ماند. هر 
ساله در زمستان در دنیا از جمله کشور ما درگیر این ویروس می شوند. عده زیادی کم علامت هستند و 
ویروس را پخش می کنند. اکنون این بیماری از کرمان و زاهدان آغاز شده و قطعا در هفته های آینده در 

سایر استان ها نیز پخش می شود.

سردار سلیمانی اجازه نمی دهد فیلمش ساخته شود 
 گفته می شود :  محمدحسین نیرومند مدیرعامل جدید انجمن سینمای انقلاب و دفاع مقدس در 
پاسخ به این پرسش که چرا درباره قهرمان هایی مانند سردار سلیمانی فیلمی ساخته نمی شود، گفت: دفاع 
مقدس پر از چنین افرادی است. مثلا فردی مانند »بابا نظر« داریم که تجربه اش در تاریخ جنگ های دنیا 
بی نظیر است البته قطعا سردار سلیمانی اجازه نمی دهد از زندگی اش فیلمی ساخته شود اما به هر حال 

مدیریت فرهنگی کشور بابت کم کاری در حوزه قهرمان های جنگ باید عذرخواهی کند.

شهرهای نامزد پایتخت شدن  ایران
 گفته می شود : رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس به موضوع انتقال پایتخت اشاره کرد 
و گفت: شهرهای نامزد پایتخت شدن همدان، خمین، سمنان و پرند بوده و مجلس برای تعیین تکلیف 
این مساله به دولت دو سال مهلت داده است. امیر خجسته" گریزی به تغییر استاندار زد و ادامه داد: تغییر 

و تعیین تکلیف استانداران با وزیر کشور است و به طور حتم در آستانه انتخابات کسی را جابجا نمی کند.

تذکر آیت الله موحدی کرمانی به مصباحی مقدم 
 گفته می شود :  حمیدرضا ترقی عضو شورای مرکزی حزب مؤتلفه از تذکر آیت  الله موحدی کرمانی 
به حجت الاسلام مصباحی مقدم خبر داد و گفت: روند وحدت اصولگرایان امیدوار کننده است و دوستان 
نباید مصاحبه های اختلافی داشنه باشند و قرار است هر وقت که لازم شد، آیات مصباح، موحدی و یزدی 

تشکیل جلسه دهند و اینکه این جلسات ادامه نخواهد داشت، درست نیست.

تذکر مطهری به وزیر دادگستری
 گفته می شود :  نماینده تهران، به وزرای دادگستری و امورخارجه تذکر کتبی داد.علی مطهری در 
تذکری به وزیر دادگستری، علت ادامه بازداشت برخی از اعضای کانون صنفی معلمان را جویا شد.این 
نماینده تهران در تذکر به وزیر خارجه هم علت عدم واکنش مناسب وزارت خارجه نسبت به برخورد 

خشونت آمیز دولت آذربایجان با گروه های اسلامی را مورد سوال قرار داده بود.

ارزش سهام عدالت هر فرد چقدر است؟ 
 گفته می شود : نایب رئیس کمیسیون ویژه اقتصادی مجلس شورای اسلامی درباره ارزش سهام 
عدالت گفت: ارزش این سهم ۹۰ هزار میلیار تومان به صورت تک سهم است که با سهام مدیریتی بیش 
از 1۰۰ هزار میلیارد تومان ارزش دارد. محمدرضا پور ابراهیمی با بیان اینکه در حال حاضر سهام عدالت 
برای هر فرد بین 1 تا 1 میلیون 5۰۰ هزار تومان ارزش دارد گفت: میانگین این رقم برای هر فرد 1 میلیون 

و 2۰۰ هزار تومان است.

سالانه 2 هزار میلیارد تومان نان دور ریز می شود 
 گفته می شود : معاون وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه طبق برآورد سالانه 2 هزار میلیارد تومان 
نان دور ریز می شود، گفت: بخش دولتی نیازی به واردات گندم ندارد و بر اساس برآورد، بخش خصوصی 
امسال 2 میلیون تن گندم برای مصرف صنف و صنعت وارد خواهد کرد.  علی قنبری اظهار داشت: بنابر 
این از طریق آموزش به نانوایان و ارتقا ماشین آلات پخت نان و همچنین ارتقاء کیفیت مواد اولیه می 

توانیم ضایعات را کم کنیم.

معاون نظارت و بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبر داد:

شناسایی تخلف 29 واحد نانوایی
 در زمینه عرضه خارج از شبكه آرد

معاون نظارت و بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: 2۹ واحد نانوایی با کارخانه 
متخلف در زمینه عرضه خارج از شبکه آرد همکاری می کردند که شناسایی شدند و تخلف آنها برای 

همکاران بازرس مشخص شد.
احمدرضا سمیعی نسب با بیان اینکه موضوع آرد و نان از اولویت های اصلی بازرسان است، اظهار کرد: 
اکیپ های بازرسی همزمان با فعالیت نانوایی ها از ساعت پنج برای نظارت بر نانوایی ها اعزام می شوند و تا 

ساعت 22 به کار نظارت به صورت مستمر می پردازند.
وی خاطرنشان کرد: بر بحث قیمت نان نظارت صورت می گیرد تا قیمت های مصوب اعمال شود و از 

این امر تخطی نکنند و بحث وزن نان از موارد دیگر نظارتی است.
معاون نظارت و بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با اشاره به بحث کیفیت نان به عنوان 
یکی از موارد مهم گفت: در بحث بهداشتی استفاده نکردن از جوش شیرین یکی از مقولاتی است که 
همکاران دنبال می کنند، البته بحث جوش شیرین از ماموریت های اصلی حوزه دانشگاه علوم پزشکی است.

وی خاطرنشان کرد: بازرسان به واحد نانوایی مراجعه می کنند و بر استفاده نکردن از جوش شیرین 
در نانوایی ها نظارت و کنترل دارند و اگر نانوایی از جوش شیرین استفاده کرده باشد، مطابق با قانون با 

آنها برخورد می شود.
سمیعی نسب با اشاره به آمار عملکرد هشت ماهه در بحث بازرسی از نانوایی ها و کارخانجات آرد گفت: 
در این مدت ۹ هزار و 243 مورد بازرسی انجام و هزار 4۰3 پرونده تخلف به ارزش 14 میلیارد و 1۰ میلیون 

و ۸44 هزار ریال تشکیل شده است.
وی خاطرنشان کرد: تعداد بازرسی های انجام شده به تفکیک واحدهای نانوایی شامل 3 هزار و 5۰۰ 
مورد بازرسی از واحدهای سنگک، 3 هزار و 2۹۹ مورد بازرسی از نانوایی های لواش، هزار و ۹۸ مورد 

بازرسی از واحدهای تافتون و هزار و 346 مورد بازرسی از واحدهای پخت نان بربری است.
مدیر نظارت و بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با بیان اینکه موضوع مهم در حوزه 
آرد عرضه خارج از شبکه است که برخی از واحدهای متخلف این کار را انجام می دهند، گفت: با توجه 
به اینکه آرد دولتی با آزاد اختلاف قیمت دارد، برخی از واحدهای متخلف اقدام به عرضه خارج از شبکه 

آرد خود می کنند.
وی به پرونده تخلف برای کارخانه متخلف در زمینه عرضه خارج از شبکه آرد اشاره کرد و افزود: 
ارزش تخلف ۸ میلیارد و 36۸ میلیون و ۸۰ هزار ریال بوده است و 2۹ واحد نانوایی نیز با این کارخانه 
در زمینه عرضه خارج از شبکه آرد همکاری می کردند که شناسایی شدند و تخلف آنها برای همکاران 

بازرس مشخص شد.

مدیركل تعزیرات حكومتی استان قم خبرداد: 

كشف و توقیف 12 هزار ثوب پوشاک قاچاق 
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم از کشف و توقیف 12 هزار ثوب پوشاک قاچاق در قم خبر داد.

مهدی ریاضی قم با اشاره به کشف 12 هزار ثوب البسه و پوشاک قاچاق در قم گفت: این میزان البسه 
قاچاق از یک دستگاه تریلر کشف شد.

وی در تشریح جزئیات این موضوع اظهار کرد: بازرسان اداره کل تعزیرات حکومتی استان در گشتی 
مشترک با نیروی انتظامی حین بازرسی از یک دستگاه تریلر 5۰ گونی حاوی 12 هزار ثوب پوشاک و البسه 

قاچاق را که به طرزی ماهرانه در کف تریلی جاسازی شده بود را کشف و توقیف کردند.
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم اضافه کرد: با توجه به عدم ارائه اسناد گمرکی از سوی راننده 
محموله تریلر به عنوان کالای قاچاق ضبط و در این راستا پرونده قاچاق برای راننده متخلف تشکیل شد.

به گزارش فارس، ریاضی ادامه داد: پرونده این شخص به منظور رسیدگی به شعبه ویژه قاچاق کالا و 
ارز اداره کل تعزیرات حکومتی استان ارجاع شد.

وی یادآور شد: شعبه رسیدگی  کننده با توجه به گزارش ارسالی ماموران نیروی انتظامی و وجود ادله 
کافی در پرونده، متهم را با قرار وثیقه آزاد کرد تا با انجام تحقیقات بیشتر رای نهایی را صادر و اعلام کند.

نامحرمانه

اخبار

معاون امور زیربنایی شهرداری قم گفت: شهرداری بر 
اتمام پروژه های نیمه تمام تمرکز دارد که در این راستا نیز 

اقدامات گسترده ای در سطح شهر انجام شده است.
شورای  اعضای  بازدید  در  دیروز  قرآن  قاری  علیرضا 
اسلامی شهر قم از پروژه های عمرانی سطح شهر گفت: 
در انجام پروژه های شهری اقدامات گسترده ای انجام شده 
و شهرداری می کوشد تا با اولویت بندی پروژه ها در اتمام 

آن ها بکوشد.
وی ادامه داد: پروژه های بسیاری در سطح شهر در حال 
انجام است که شهرداری قم نگاه دقیق و کارشناسی بر روی 
آن ها داشته و می کوشد تا به گونه ای برنامه ریزی کند که در 

زمان مقرر به اتمام برسند.
معاون امور زیربنایی شهرداری قم در خصوص بازدید 
اعضای کمیسیون زیربنایی شورای اسلامی از پروژه ها گفت: 
در این بازدید از پروژه پل میثم و پل ۹ دی بازدید به عمل 
آمد که در خصوص مشکلات و معارضاتی که وجود داشت 
بحث و تبادل نظر شد. قاری قرآن ادامه داد: همچنین در این 
بازدید در خصوص تملك های ادامه بلوار جمهوری تا میدان 
امام حسین)ع( نیز بحث شد که امیدواریم هر چه سریعتر 

بتوانیم کارها را اجرایی کنیم.
وی افزود: یکی از پروژه هایی که بازدید شد، پروژه بلوار 
مرجعیت بود که این پروژه در 3 فاز در حال اجرا بوده و 

از خیابان جمهوری به شهرك پردیسان متصل خواهد شد.
معاون امور زیربنایی شهرداری قم گفت: بازدید از زیرگذر 
شهید کریمی و همچنین تقاطع غیرهمسطح 15 خرداد از 
دیگر پروژه هایی بود که مورد بازدید قرار گرفته و در خصوص 

اجرایی شدن آن ها مباحث کارشناسی صورت گرفت.
قاری قرآن افزود: این بازدیدها اثرات بسیار خوبی دارد و 
امیدواریم که بتوانیم با همکاری و حمایت شورای اسلامی 
شهر در روند رو به رشد پروژه ها گام برداریم و تمرکزی که بر 

روی پروژه ها داریم را از دست ندهیم.

روند اجرای پروژه های شهری مطلوب است
رئیس کمیسیون امورزیربنایی شورای اسلامی شهر قم  
نیز در حاشیه این بازدید با اشاره به اهمیت حمایت شورا 
از شهرداری گفت: ما از اجرای پروژه های شهری حمایت 
می کنیم و با تمام توان در خدمت شهرداری برای اجرای 
پروژه ها هستیم. مصطفی سعادت طلب گفت: پروژه های 
بسیار خوبی در سطح شهر در حال اجرا است که امیدواریم 

بتوانیم هر چه سریعتر به اتمام برسانیم.
وی بیان کرد: با توجه به تغییرات مدیریت شهری و 
اجرایی شدن پروژه ها نیاز بود که از این پروژه ها بازدیدی 

داشته باشیم که به حمدالله این کار صورت گرفت.
اجرای  در  بسیار خوبی  تغییرات  گفت:  سعادت طلب 

دوره  این  در  پروژه ها  در  تغییرات  و  شده  انجام  پروژه ها 
امور  کمیسیون  رئیس  است.  مشخص  کاملا  شهرداری 
زیربنایی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اهمیت حمایت 
شهری  پروژه های  اجرای  از  ما  گفت:  شهرداری  از  شورا 
حمایت می کنیم و با تمام توان در خدمت شهرداری برای 
اجرای پروژه ها هستیم. وی بیان کرد: اجرای این پروژه ها 
منجر می شود تا مشکلات ترافیکی سطح شهر کاهش یافته 
و فضا برای زندگی شهروندان مهیا شود که از این رو باید در 

این راستا تلاش کنیم.
سعادت طلب بیان کرد: بلوار مرجعیت یکی از پروژه های 
بزرگ و کلان شهرداری قم است که به خوبی در حال اجرا 
است و امیدواریم که با همکاری همه دستگاه ها هر چه 

سریعتر به سرانجام برسد.

معاون امور زیربنایی شهرداری قم عنوان كرد:

اخبار تمرکز شهرداری بر اتمام پروژه های نیمه تمام 
مدیركل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

نیازمند بازار هنر دائمی 
در استان قم هستیم 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: این استان نیازمند بازار هنر 
دائمی برای عرضه اثرهای هنرمندان قم است. 

حجت الاسلام والمسلمین عباس دانشی روز یکشنبه درگفت و گو با ایرنا 
بیان داشت: در تجاری سازی و اقتصاد هنر در کشور با مشکل هایی روبرو 
هستیم این در حالی است که اقتصاد هنر خیلی در کشور ما به روز و نافع 
هنرمندان نیست و ما نیز از سیاست های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
پیروی می کنیم. وی ابراز داشت: با ساز و کارهایی که وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی پیش بینی کرده است همراه خواهیم بود و در عین حال در استان 
قم در جلسه های مشورتی و دیدارهایی که با انجمن هنرهای تجسمی داشته 
ایم به این نتیجه رسیدیم که اگر اداره کل ارشاد، شهرداری قم و سایر دستگاه 
های ذیربط مانند سازمان صنعت، معدن و تجارت همکاری کنند می توانیم 
به شکل محدودی در اقتصاد هنر و تجاری سازی آثار هنری ایفای نقش 
کنیم. وی تاکید کرد: مطلوب استان قم این است که نمایشگاه های ثابت و 
بازار هنر دائمی را در آن داشته باشیم چرا که آثاری که در قم تولید می شود 
بسیار ارزشمند می باشد. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم افزود: هنرمندان 
استان به رویدادهای بزرگ هنری و مرکزهای آموزشی دانشگاهی و تخصصی 
هنر در تهران نزدیک هستند و از این رو شاهد تبلور استعدادهای خوبی در 
استان هستیم و امیدواریم بخش غیر دولتی با حمایت دستگاه های دولتی و 
همچنین شهرداری قم نمایشگاه دائمی با عنوان بازار هنر را در قم ایجاد کند.

وی ابراز داشت: تالار مرکزی شهر قم نیز ظرفیتی محدود دارد و تنها می 
تواند تعدادی غرفه را برای بازار هنر داشته باشد و معتقدیم بازار هنر مجموعه 
وسیع تری می خواهد که شهرداری، میراث فرهنگی ، اداره کل ارشاد و بخش 

های غیردولتی باید با همکاری یکدیگر آن را ایجاد کنند.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم تاكیدكرد:

توقف اتوبوس ها خارج از ایستگاه ممنوع
مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با بیان اینکه توقف اتوبوس ها 
خارج از ایستگاه ممنوع است، گفت: اگر مردم تخلفی را مشاهده کردند مراتب 

را اعلام کنند تا با راننده متخلف برخورد شود.
سعید امراللهی با اشاره به راه اندازی خط اتوبوس برای خیابان دورشهر و 

سمیه بیان کرد: شیوه نامه خط خیابان دورشهر و سمیه تدوین شده است.
وی بیان کرد: به محض اضافه شدن ناوگان جدید که از سوی سازمان 

اتوبوسرانی خریداری شده است، این خط راه اندازی خواهد شد.
مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با اشاره به مشکل تردد و توقف 
اتوبوس ها در پل علیخانی و میدان مطهری بیان کرد: در حال برنامه ریزی 

هستیم تا مردم با سهولت بیشتری در این مسیرها از اتوبوس استفاده کنند.
وی در خصوص انتقاد مطرح شده از سوی یکی از شهروندان مبنی بر 
بیان کرد: سال گذشته طرح  اتوبوس ها  آقایان  بانوان در قسمت  حضور 
جداسازی در پی ابلاغ شورای امر به معروف و نهی از منکر در تمام اتوبوس ها 
انجام شد. وی بیان کرد: اگر شهروندان مشاهده کردند که در اتوبوسی میله ها 
برداشته شده است کد چهاررقمی اتوبوس را به شماره 36641316 اعلام 
کنند و پیگیری لازم را خواهیم کرد. وی با بیان اینکه توقف اتوبوس ها خارج 
از ایستگاه ممنوع است بیان کرد: اگر مردم تخلفی را مشاهده کردند مراتب را 
اعلام کرده و با راننده متخلف برخورد می شود. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی 
شهرداری قم با بیان اینکه برای خریداری 35 دستگاه اتوبوس موافقت نامه امضا 
شده است، بیان کرد: منتظر هستیم که این اتوبوس ها به ناوگان ما اضافه شود.

وی با بیان اینکه در حال حاضر 26۰ دستگاه اتوبوس در ناوگان حمل و 
نقل عمومی شهر فعال است، بیان کرد: تعدادی اتوبوس نیز در دست بازسازی 

است که به ناوگان اضافه می شود.

مدیركل حمل و نقل و امور ترافیك شهرداری قم خبر داد: 

بازگشایی معابر جدید در انتظار تحقق بودجه
مدیرکل حمل و نقل و امور ترافیك شهرداری قم بازگشایی معابر جدید را 

در صورت تحقق بودجه عملی دانست.
امیر عباس صفوی با اشاره به اینکه بازگشایی برخی از معابر جدید در اولویت 
قرار گرفته است، گفت: بازگشایی محور جمهوری و محور شهید کبیری به بلوار 
شهید کریمی، محدوده شهر قائم به شهید کریمی در شهرك زین الدین یکی 
از اولویت ها است. مدیرکل حمل و نقل و امور ترافیك شهرداری قم ادامه داد: 
محور فردوسی حد فاصل دانیال تا جمهوری، فردوسی محدوده خیابان یاسمن 
از صادقی تا گلستانه نیز یکی از معابری است که در دستور کار قرار گرفته است. 
وی محور زینبیه را نیز یکی دیگر از اولویت ها دانست و تصریح کرد: محور زینبیه، 
حد فاصل خیابان امام خمینی)ره( تا امام موسی صدر نیز از جمله معابری است 
که مقرر شده تا در راستای بازگشایی آن اقدامات لازم انجام شود.  صفوی نبود 
بودجه را از دلایل عدم بازگشایی این معابر برشمرد و تصریح کرد: در صورت 

تحقق بودجه این معابر به ترتیب اولویت بازگشایی خواهند شد.

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم خبر داد:

 كاشت گونه های متناسب با اقلیم قم 
مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم از کاشت گونه های 

گیاهی متناسب با اقلیم قم خبر داد.
پیام جوادیان با اشاره به کاشت گونه های مناسب با اقلیم قم گفت: کاشت 
درختان از اوایل شهریور ماه در دستور کار قرار گرفت و بر این اساس کمیته 
گواهی سلامت نهال در سازمان پارك ها و فضای سبز تشکیل شد. وی افزود: 
این کارشناسان از نهالستان های شهرهای اصفهان، تهران و کرج در مجموع 
حدود 5۰ نهالستان بازدید کردند و درختانی که سلامت داشتند و خصوصیات 
ظاهری که باید یك درخت سالم داشته باشد را امتیاز بندی می کردند. 
مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم از خرید 7۰ هزار اصله 
نهال خبر داد و اظهار داشت: در محل مرکز تحقیقات و آموزش و تولید سازمان 
پارك ها و فضای سبز در بوستان غدیر این درخت ها تخلیه شده و از اواسط مهر 
این اقدام شروع شد و حدود 25 هزار اصله درخت کاشتیم و در مراحل اول 
اولویت با حاشیه خیابان ها برای کاشت درخت بود. جوادیان ادامه داد: با توجه 
به اینکه جای خالی در شهر زیاد داریم و پارك های شهری در اولویت هستند تا 
قبل از شروع فصل سرما کاشت برخی از پارك ها انجام شده و در مرحله بعدی 
در اواسط بهمن اولویت با کمربند سبز و پارك های جنگلی خواهد بود. وی با 
اشاره به گونه های کاشته شده عنوان کرد: گونه هایی نظیر توت بومی، توت 
زینتی، نارون، وسك، زبان گنجشك، زیتون تلخ و معمولی، کاج، پده و سایر 
درختان کاشته شده اند و این گونه ها مقاوم هستند با آب و هوای قم سازگاری 
بیشتری دارند و این روند ادامه پیدا می کند تا جاهای خالی از درخت پر شود.

در ارزیابی صورت گرفته توسط شركت ملی گاز ایران اعلام شد

كسب رتبه نخست شركت گاز استان قم 
در بخش پدافند غیرعامل ومدیریت بحران

همزمان با هفته پدافند غیر عامل در ارزیابی صورت گرفته توسط شرکت 
ملی گاز ایران، شرکت گاز استان قم موفق به کسب رتبه نخست در بین کلیه 

شرکت های استانی در بخش پدافند غیر عامل و مدیریت بحران شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان قم، مدیر عامل شرکت گاز 
استان قم با اعلام این خبر اظهارداشت: اهم فعالیت واحد ایمنی، بهداشت، 
محیط زیست و پدافندغیر عامل، شامل مسایل مربوط به ایمنی گاز در بخش 
خانگی، صنعت، مسایل بهداشتی و زیست محیطی آن وهمچنین در بخش 
پدافند غیرعامل ومدیریت بحران بوده که با رویکرد حفظ سلامت کارکنان و 

مشترکان و تاسیسات و مدیریت آن در شرایط بحران و اضطرار است.
 مهندس فرجی افزود: عمده فعالیت این واحد در شش ماهه نخست امسال 
در بخش بهداشت شامل اندازه گیری عوامل زیان آور محیط کار شامل عوامل 
فیزیکی، شیمیایی، ارگونومی، بیماری های شغلی، معاینات شغلی و ... وهمچنین 
در بخش محیط زیست شامل کنترل و ممیزی آلاینده های زیست محیطی، 
اخذ لوح خدمات سبز، مدیریت پسماند و پساب های بهداشتی و غیره ونیز در 
بخش ایمنی و آتش نشانی شامل ارزیابی و پایش و کنترل شاخص های حوادث 
پرسنلی، شبه حوادث و ممیزی تاسیسات، پیگیری جلسات HSE کمیته ایمنی 
و آتش نشانی و ارزیابی کلیه پیمانکاران بوده است و در بخش صنعت هم از 
دیدگاه، آموزش و فرهنگ سازی پدافند غیر عامل، اقدام به برگزاری مانورپدافند 
غیر عامل و مدیریت بحران درسطح استان نموده است. وی ادامه داد: در بخش 
پدافند غیر عامل و مدیریت بحران، شناسایی وضعیت اضطراری و تهدیدات و 
نقاط آسیب پذیری صنعت بر اساس دستور العمل ها و فرایند های تعیین شده 
موجودو تعامل بسیار تنگاتنگ و سازنده با ستاد پدافند غیر عامل و مدیریت 

بحران در سطح شرکت ملی گاز و استان قم می باشد.

کشاورزی  جهاد  سازمان  شیلات  مدیر 
استان قم از اجرای موفق طرح پرورش متراکم 

ماهی کپور معمولی در استان قم خبر داد. 
محمد رضا طاهری اظهار داشت: روند رو 
به رشد جمعیت و نیاز روزافزون به تولید مواد 
پروتئینی از یک سو و کاهش میزان ذخائر 
آبزیان و صید از دریاها، بهره برداری بهینه از 
منابع آبی کشور جهت نیل به امنیت غذایی و 

توسعه پایدار تولید آبزیان را الزامی می نماید.
وی با اشاره به اینکه ماهی کپور معمولی 
از خانواده کپور ماهیان و جزو ماهیان گرمابی 
است، افزود: به دلیل رشد سریع ، امکان تکثیر 
مصنوعی و تغذیه و نگهداری به صورت متراکم 
عوامل  مقابل  در  بالا  مقاومت  بودن  دارا  و 

فیزیکی و شیمیائی آب از جمله مهمترین ماهیان پرورشی جهان می باشد. 
وی با اشاره به اینکه ماهی کپور معمولی در آب های شیرین و تا EC معادل ۸۰۰۰ رشد 
مناسبی دارد، بیان داشت: با افزایش شوری از میزان سرعت رشد ماهی کپور معمولی کاسته 

شده و بازدهی تولید کاهش می یابد. 
طاهری تاکید کرد: ماهی کپور معمولی در دمای 12 الی 3۰ درجه سانتی گراد آب تغذیه 
نموده ولی محدوده مناسب برای رشد 22 الی 27 و بهترین دمای آب 25 درجه سانتی 

گراد است.
این مقام مسئول در سازمان جهاد کشاورزی استان قم در بخش دیگری از سخنان خود 
گفت: استفاده از روش های نوین آبزی پروری و افزایش ضریب مکانیزاسیون استخرهای 
پرورش ماهی دو راهکاری است که با صرف هزینه و زمان کمتر نسبت به ساخت استخرهای 
جدید می تواند افزایش تولید آبزیان در واحد حجم استخر و افزایش بهره وری از منابع آبی 

را میسر سازد.  

وی گفت: در این طرح تعداد 3۸ هزار قطعه 
بچه ماهی کپور معمولی با میانگین وزن 6۰ 
گرم از ابتدای سال ۹4 در ۸ باب استخر ذخیره 
آب دومنظوره کشاورزی رهاسازی و هواده های 

قارچی و ایرجت در استخرها نصب گردید. 
طاهری افزود: دمای آب ورودی استخرها 
2۰ الی 23 درجه سانتی گراد با EC بین 12۰۰ 
الی 34۰۰ میکروموس و تغذیه ماهیان توسط 
غذای اکسترود انجام گرفت و پس از گذشت 
6 ماه از دوره پرورش، ماهیان به میانگین وزن 
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کیلوگرمی نیز مشاهده می گردد. 
وی با اشاره به اینکه از نتایج اجرای این 
طرح تولید ماهی کپور معمولی  به میزان 26 
کیلوگرم در مترمکعب آب استخرمی باشد، بیان داشت: با آغاز فصل برداشت، در حال حاضر 
حدود 6 تن از ماهیان صید و پیش بینی می شود تا پایان فصل برداشت، میزان صید بیش 

از 57 تن گردد.
مدیر شیلات سازمان جهاد کشاورزی استان قم اضافه کرد: استان قم با دارا بودن شرایط 
آب و هوایی گرم و وجود بیش از 16۰۰  باب استخر ذخیره آب کشاورزی، پتانسیل مناسبی 
جهت پرورش کپورماهیان را داشته و بنا به گزارش کمیته تخصصی ماهیان گرمابی سازمان 
شیلات ایران، رتبه سوم کشور در تولید ماهیان گرمابی در استخرهای ذخیره آب کشاورزی 

را در سال ۹3 کسب نموده است.
وی ادامه داد: جهت ساخت استخرهای پرورش ماهیان گرمابی با میزان حداقل دوبار 
تعویض حجم آب استخر در طول هفته و یا تجهیزاستخرهای دومنظوره موجود پرورش 
ماهیان گرمابی به انواع هواده و سیستم های تصفیه فیزیکی و بیولوژیکی آب، تسهیلات بانکی 

کم بهره اعطا می گردد.

سرپرست معاونت صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 
بر برند سازی هنرهای دستی تاکید کرد و گفت: هنرمندان در این عرصه ورود پیدا کنند.

حسن بحرینی در حاشیه برگزاری دوره های آموزشی برندسازی و بازاریابی اظهار داشت: 
داشتن یک برند یا نام تجاری قدرتمند می تواند در معرفی و فروش صنایع دستی به هنرمندان 

استان کمک شایانی کند.
وی افزود: هنرمندان صنایع دستی قم در تعدادی از رشته های هنری با ویژگی های 
منحصر به فرد و کیفیت تولیدات از جمله خرمهره، تراش سنگهای قیمتی و نیمه قیمتی، 
ساخت انگشترها، منبت کاری، معرق و مشبک چوب در سطح کشور شناخته شده هستند 

که باید این تولیدات برندسازی شود.
سرپرست معاونت صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم، 
ادامه داد: برند برای داشتن یک هویت، تصویر و جایگاه مشخص در بازار می تواند در جلب 

رضایت خریداران و افزایش فروش و تولیدات نقش مهمی ایفا کند.
بحرینی بیان داشت: صنایع دستی قم باید به عنوان سوغات برای اقشار مختلف معرفی 
شود تا از ظرفیت حضور زائران خارجی و داخلی جهت فروش هنرهای دستی بهره مند شویم، 

از این رو نیازمند همکاری ارگان های مربوطه و شهرداری در راه اندازی بازارچه صنایع دستی 
در استان هستیم.

وی با اشاره به برگزاری دوره های آموزشی برندسازی و بازاریابی، گفت: این دوره ها به 
صورت رایگان برای هنرمندان صنایع دستی در رشته های مختلف با همکاری اداره کل فنی 

و حرفه ای استان قم برگزار شده است.
سرپرست معاونت صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 
افزود: در دوره برندسازی 22 هنرمند شاخص صنایع دستی و در دوره بازاریابی 3۰ هنرمند 

شرکت کردند که بعد از اتمام دوره گواهی مهارت دریافت خواهند کرد.
وی به اهمیت برندسازی صنایع دستی استان قم اشاره کرد و گفت: هدف اصلی از برگزاری 
این دوره های آموزشی برندسازی، آشناسازی هنرمندان با روش های معرفی تولیدات صنایع 

دستی و تجاری سازی آن در سطح ملی و بین المللی است.
وی افزود: آموزش های روش بازاریابی به هنرمندان کمک بسزایی جهت فروش و افزایش 
تولیدات صنایع دستی می کند تا بتوانند با استفاده از این ابزار درجهت تبلیغات، بازاریابی 

مستقیم، فروش شخصی، بسته بندی و خدمات مشتری قدم بردارند.

مدیر شیلات سازمان جهاد كشاورزی استان خبر داد:

اجرای موفق طرح پرورش متراكم ماهی كپور در قم

سرپرست معاونت صنایع دستی ،میراث فرهنگی استان قم 

صنایع دستی قم برند سازی شود 

 مدیرکل حمل ونقل و پایانه های استان 
قم گفت: در آستانه اربعین حسینی)ع( 24 
هزار و ۹۰۰ زائر ناوگان حمل ونقل عمومی 

قم به مرزهای عراق منتقل شدند. 
ابوالفضل جمالی ، با اشاره به اعزام 564 
دستگاه اتوبوس از پایانه های قم به مرزهای 
مهران، چذابه و شلمچه گفت: این تعداد 
دستگاه زوار کربلا را به مرزهای تعیین شده 

رساندند.

وی در ادامه با بیان اینکه 24 هزار و 
۹۰۰ زائر توسط ناوگان حمل ونقل عمومی 
شدند،  اعزام  مرزی  پایانه های  به  قم  از 
بیان کرد: برای رفاه حال زائران در مسیر 
نقل  و  ناوگان حمل  همه  نیز  بازگشت 
عمومی استان به مرزهای تعیین شده اعزام 

شدند.
مدیرکل حمل ونقل و پایانه های استان 
قم با بیان اینکه پایانه تعیین شده برای 

رفت وآمد زوار، پایانه کوثر است به ازدحام 
جمعیت در میدان 72 تن این شهر اشاره 
و ادامه داد: با بازگشت زوار ازدحام جمعیت 
این  در میدان 72 تن وجود داشت که 
افراد بیشتر زواری بودند که به شکل شهر 
به شهر مسافرت کرده و با پیاده شدن در 
شهر قم قصد عزیمت به شهرهای دیگر را 
داشتند. وی با اشاره به شاهراه بودن استان 
این  داد:  ادامه  استان دیگر  بین 17  قم 

موقعیت جغرافیایی استان قم باعث شده 
تا مسافران زیادی برای رفتن به مقصد در 
میدان 72 تن که اتوبوس و خودروهای 

عبوری زیادی دارد تجمع کنند.
از  مردم  استفاده  کرد:  بیان  جمالی 
میدان 72 تن موجب شده تا بلیط فروشی 
به برخی از شهرها در قم وجود نداشته 
باشد و مردم از این میدان برای رفتن به 

شهرهای موردنظر خود استفاده کنند.

توسط ناوگان حمل ونقل عمومی قم انجام شد؛

انتقال25 هزار زائر از قم به مرزهای عراق

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی  استان قم با اشاره 
اولویت های سرمایه گذاری در استان گفت: قم به طور  به 
مشخص پتانسیل و قابلیت چشمگیری در بخش صنایع خرد 
دارد که با برند سازی و بازاریابی در قالب صادرات می توان این 

صنایع را در استان گسترش داد. 
سید حسن رضوی ، با اشاره به اولویت های سرمایه گذاری 
در استان قم اظهار داشت: صنایع خرد و کوچک، گردشگری 
و توریسم درمانی از مهم ترین اولویت استان قم در مباحث 

سرمایه گذاری است.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم بابیان اینکه 
استان قم به طور مشخص پتانسیل و قابلیت چشمگیری در 
بخش صنایع خرد دارد، افزود: استان می تواند در این زمینه با 
برند سازی و بازاریابی در قالب صادرات قابلیت های استان را 

در عرصه صنعت بیش ازپیش گسترش دهد.
وی با اشاره به صنایع کوچک فعال در استان قم همچون  

سوهان، چاپ و نشر، کفش، فرش را موردتوجه قرارداد و 
گفت: استان قم به طورقطع برنامه ای برای ورود صنایع بزرگ 
مثل فولاد و پتروشیمی در دستور کار ندارد چراکه اقلیم 
و امکانات قم پاسخگوی این صنایع نیست و تبعات فراوانی 

برای استان به همراه خواهد داشت.
رضوی با اشاره به مشکلات پیش روی بخش کشاورزی 
استان تصریح کرد: با توجه به کمبود منابع آبی استان کشت 
محصولاتی مثل یونجه در قم توجیه اقتصادی ندارد اما کشت 
محصولاتی همچون انار، پسته و زیتون از مواردی است که 
در سال های اخیر موردتوجه قرارگرفته است این روش سبب 

ذخیره منابع آبی استان می شود.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم با اشاره به 
موقعیت استان درزمینهٔ گردشگری و توریسم پذیری عنوان 
کرد: سالانه بیش از 2۰ میلیون زائر وارد استان قم می شود 
که لازم است ظرفیت سازی مناسبی در این زمینه صورت 

است که  تأمین شرایطی  این موضوع  که  لازمه  بگیرد 
ماندگاری زائران در استان به بیش از 24 تا 4۸ ساعت برسد.

به گفته وی، منطقه حفاظت شده کویر بین استان های 
قم، تهران و سمنان نیز از دیگر جاذبه های گردشگری استان 
است که مغفول مانده است. رضوی با اشاره به مضرات و 
آسیب های ورود صنایع بزرگ در استان قم خاطرنشان کرد: 
در برنامه چهارم و پنجم حدود هزار میلیارد تومان در فولاد 
سرمایه گذاری شد درحالی که اگر این هزینه در دریاچه نمک 

هزینه می شد به طورقطع سود بیشتری عاید استان می شد.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم اولویت استان 
در سرمایه گذاری استان را معطوف به معادن و دریاچه نمک 
عنوان کرد و اظهار داشت: ایجاد کارخانه های فرآوری در کنار 
معدن داری باید در دستور کار باشد تا چرخه اقتصادی قم 
در این زمینه کامل شود و ارزش افزوده این دست فعالیت ها 

نصیب استان شود.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم اعلام كرد:

اولویت های سرمایه گذاری در استان قم

خانواده محترم عسگری
فقدان مادر كه واژه ای دوست داشتنی  برای هر انسان با معرفتی است جانكاهست ، بدینوسیله مراتب 

همدردی خود را با شما عزیزان ابراز نموده و برای مادر عزیزتان غفران الهی و برای سایر باز ماندگان از 
درگاه باریتعالی صبر و اجر مسئلت می نماییم.

خانواده های عبداللهی - عسگری

پیام  تسلیت


